

































































































































































































شنبه 6 بهمن  1403-25 ژانویه 2025 -24 رجب  1446 - شماره  27378

خبر

یخبندان در بازار مسکن!

بر  مالیات  و  خالی  واحدهای  شامل  بالقوه  مالیاتی  پایه  دو 
مسکن،  معاملات  رکود  مثل  متغیرهایی  کنار  در  سوداگری 
آرام بخش  نقش  اقتصادی،  چشم انداز  بهبود  و  تورم  کاهش 
پایه های  این  ایفا می کنند.  بازار مسکن  البته رکودزا را در  و 
مالیاتی که هزینه های سوداگری را افزایش می دهد به عرضه 
واحدهای خالی از سکنه و کاهش قیمت آپارتمان منجر شده 
واحدهای  پمپاژ  عدم  صورت  در  می گویند  کارشناسان  اما 
جدید به بازار ملک، اثر کاهنده قیمت این متغیرهای مالیاتی 

نمی تواند طولانی مدت باشد. 
به گزارش ایسنا، در حال حاضر معاملات مسکن در تهران به 
حدود ۳۰۰۰ فقره رسیده که یک پنجم وضعیت نرمال است. 
در این شرایط دولت و مجلس به منظور ساماندهی بازار مسکن 
هشت اقدام را در دستور کار قرار داده اند. این برنامه ها شامل 
ساخت یک میلیون واحد مسکونی در قالب طرح جهش تولید 
و تامین مسکن، قانون مالیات بر خانه های خالی، قانون مالیات 
انعقاد  تسهیل  راستای  در  سامانه  دو  ایجاد  سرمایه،  برعایدی 
اسکان،  و  املاک  سامانه  در  سکونت  وضعیت  ثبت  قرارداد، 
الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول، تشکیل صندوق 
ملی مسکن و تامین مصالح ارزان قیمت برای سازندگان است.

اگرچه بخشی از این برنامه ها در سه سال گذشته در مقام اجرا 
موفق نبوده اما به نظر می رسد دو پایه مالیاتی در کنار الزام 
به ثبت رسمی معاملات املاک که هزینه سوداگری را افزایش 
می دهد نقش کنترل کننده در خرید و فروشهای تورم زا در 
بازار مسکن داشته است. البته طرح مالیات بر عایدی سرمایه 

آماده شده اما هنوز به تصویب مجلس نرسیده است.
شناسایی  راستای  در  سکونتی  وضعیت  ثبت  درخصوص 
وضعیت بازار مسکن نیز دولت اعلام کرده تمامی افراد اعم از 
مالک و مستاجر چنانچه نسبت به ثبت سکونت اقدام نکنند، 
از بسیاری خدمات دولتی مثل یارانه، گذرنامه، پلاک خودرو، 
از  شد.  خواهند  محروم  چک  دسته  صدور  و  حساب  افتتاح 
پایان دی ماه نیز بانکها صدور دسته چک را مشروط به ثبت 
نام در سامانه املاک و اسکان کردند. در حال حاضر از حدود 
۲۶ میلیون سرپرست خانواده در کشور ۱۴ میلیون نفر اطلاعات 
مالکیتی خود را در سامانه املاک و اسکان ثبت کردند که از 

رشد ۱۴ برابری مراجعه مردم به این سامانه حکایت دارد.
از مرداد امسال که مشخص شد قیمت هر متر خانه در تهران 
به ۸۸.۵ میلیون تومان رسیده و در مقایسه با مرداد سال گذشته 
قیمت  از  رسمی  آمار  کنون  تا  داشته  افزایش  درصد   ۱۶.۸
مسکن ارایه نشده است. اما با توجه به رکود ایجاد شده در 
بازار مسکن، قیمت های  به گفته فعالان  بنا  تعداد معاملات و 
اعلامی که تابلوی آمار غیررسمی محسوب می شود از مرداد 
تا کنون نه تنها افزایش نیافته بلکه در مسیر کاهشی قرار گرفته 

است.
کسادی  از  ناشی  پیشنهادی  نرخهای  می دهد  نشان  بررسی ها 
خرید و فروش ملک در تهران و شهرهای اطراف تا ۳۰ درصد 
کاهش یافته است. مرداد سال جاری تنها ۳۶۶۵معامله آپارتمان 
در پایتخت انجام شد که تقریبا یک پنجم شرایط نرمال است.

رشد قیمت مسکن به نصف تورم عمومی رسیده است
تورم سنگین بازار مسکن بین سالهای ۱۳۹۷ تا ۱۴۰۲ که از 
نشأت  موازی  بازارهای  رشد  و  عمومی  تورم  مثل  عواملی 
گرفته بود در حال حاضر تا حدودی کنترل شده است. نرخ 
 ۱۷ حدود  به  شرایطی  در  مسکن  قیمت  نقطه  به  نقطه  رشد 
درصد رسیده که تورم عمومی حدود دو برابر این عدد و در 
محدوده ۳۲ درصد قرار دارد. این بدان معناست که خرید ملک 
به قصد سرمایه گذاری در کوتاه مدت توجیه اقتصادی ندارد. 
بنابراین بخر و بفروش ها زمان فعلی را بازه مناسبی برای ورود 

به بازار مسکن نمی دانند.
نگرانی دیگر سوداگران آن است که با اجرای مالیات خانه های 
سودهای  از  خبری  دیگر  سرمایه  عایدی  بر  مالیات  و  خالی 
هنگفت بخر و بفروشی در بازار ملک نباشد؛ سودهایی که در 
نتیجه فروش واحد مسکونی پس از یک دوره کوتاه نگهداری 
به چندین برابر قیمت خریداری شده می رسید. بر اساس آمار 
هشت سال قبل ۲.۵ میلیون مسکن خالی در ایران وجود داشته 
از  خالی  مسکونی  واحد  هزار   ۱۶۳ گذشته  سال  که طی سه 
سکنه برای اعمال مالیات به سازمان امور مالیاتی معرفی شده 

است.
اما دو کارشناس بازار ملک علاوه بر آنکه به اثر کاهشی مالیات 
بر قیمت مسکن اذعان دارند، می گویند که این متغیر نمی تواند 

برای همیشه به عنوان یک ابزار کنترل کننده عمل کند.
خانه های خالی در اختیار بانک ها و اشخاص حقیقی

مهدی کرباسیان ـ عضو هیات رییسه اتحادیه مشاوران املاک 
می گوید به عنوان یک نمونه عرضه ۱۰ هزار واحد مسکونی و 
معرفی برخی واحدهای خالی شهر جدید پردیس به سازمان 
امور مالیاتی باعث کاهش تا یک میلیارد تومانی قیمت مسکن 
بازار  کلی  فضای  در  کنیم  توجه  باید  اما  شد  شهر  این  در 
مسکن، عمده واحدهای خالی در اختیار بانکها، دستگاههای 
دولتی و اشخاص حقوقی است که باید بدون تبعیض نسبت 
به اشخاص حقیقی، دولت با مالکان واحدهایی که در اختیار 

ارگانها و دستگاهها است اقدام کند.
اما  سازان  انبوه  انجمن  مدیره  هیات  عضو   - محتشم  حسن 
معتقد است: اینکه دولت فشار آورده تا مردم در سامانه املاک 
دسته  آنها  به  این صورت  غیر  در  و  کنند  نام  ثبت  اسکان  و 
من  نظر  به  نمی کند.  اضافه  مسکن  تولید  به  نمی دهد  چک 
دولت در جهت درآمدزایی خودش چنین کارهایی را صورت 
گفت  باید  نیز  خالی  خانه های  مالیات  درخصوص  می دهد. 
برای سازندگان یا افراد عادی به صرفه نیست که واحد خود را 
خالی بگذارند. بنابراین آن را اجاره می دهند یا می فروشند. اگر 
نتواند واحد خود را بفروشد از گردونه تولید خارج  سازنده 

می شود که این موضوع نیز اثر منفی بر ساخت و ساز دارد.
کرباسیان - عضو هیات رییسه اتحادیه مشاوران املاک، قانون 
الزام و ایجاد سامانه کاتب را طرح خوبی دانست و گفت: قانون 
می دهد.  قرار  مشخص  چارچوب  یک  در  را  معاملات  الزام، 
به  مربوط  استعلامات  و  اطلاعاتی  بانک  به  املاک  مشاوران 
با  قراردادهایشان  و  می کنند  پیدا  اتصال  معامله  مورد  املاک 

کمترین ضریب خطا در سامانه کاتب انجام می شود.
به  سامانه  این  کرد:  بیان  خودنویس  سامانه  از  انتقاد  با  وی 
تمامی افراد اجازه انعقاد قرارداد داده است. این یعنی صاحب 
کافی نت هم بدون اطلاعات حقوقی و فاقد آموزش در حال 
یک  دیگر  طرف  از  است.  شده  مسکن  بازار  بازیگر  حاضر 
سفته باز می تواند راسا با شخص دیگر معامله کند و ریال، دلار 
یا حتی ارز دیجیتال رد و بدل کنند. بنابراین هیچ نظارتی بر آن 

نیست و نمی تواند اهداف مدنظر دولت را محقق کند.
کرباسیان درخصوص ایجاد سامانه املاک و اسکان اظهار کرد: 
اگر سامانه املاک و اسکان درست مدیریت شود و آپارتمان ها 
و املاک خالی و املاکی که درد دست بانک ها، دستگاه ها و 
اشخاص حقوقی احتکار شده به بازار عرضه شود مطمئنا در 
آرامش بازار اجاره و فروش تاثیرگذار است. به عنوان نمونه 
شاهد بودیم موقعی که حدود ۱۰ هزار واحد نیمه تمام، تکمیل 
و به بازار مسکن پردیس عرضه شد به یکباره قیمتها تا حدود 
یک سوم ثمن معامله و تقریبا یک میلیارد تومان ریزش داشت. 
آن اقدام دولت خوب بود. اگر در تهران نیز بانک ها، اشخاص 
حقیقی و حقوقی که آپارتمان های مختلفی را احتکار کرده اند 
به بازار عرضه کنند، ریزش بیش از پیش قیمت در پایتخت نیز 

می تواند اتفاق بیفتد.
سازنده ها قادر به تعریف پروژه جدید نیستند

استان  انبوه سازان  انجمن  حسن محتشم - عضو هیات مدیره 
تهران نیز خاطرنشان کرد: از حدود ۱.۵ سال قبل بازار مسکن 
در رکود به سر می برد و طبیعتا رکود در بازار باعث می شود 
البته رکود در بخش  پیدا کند.  که در ساخت و ساز کاهش 
برخی  دلیل که  این  به  نیست.  بازار  به شدت  ساخت و ساز 
افراد پروژه هایی را از قبل شروع کردند و باید آن را به اتمام 
عمل  محتاط  جدید  جدید  پروژه های  تعریف  در  اما  برسانند 

می کنند.
وی درباره تاثیر مالیات خانه های خالی بر کاهش قیمت مسکن 
گفت: خانه های خالی بیشتر مربوط به بانک ها بوده است. از 
اجازه  بانکها  که  داده  بخشنامه  مرکزی  بانک  قبل  سال  چند 
ندارند واحد مسکونی در تملک بگیرند. بنابراین جلوی مجوز 
این  از  بنابراین  بفروشند.  را  واحدها  ناچارند  و  گرفته  را  آن 
بازار  به  قابل توجهی واحد  تعداد  نمی کنم  نیز تصور  ناحیه 

عرضه شود.
عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان تهران تاکید کرد: کاهش 
ارزش پول ملی باعث رشد سنگین قیمت مسکن شده است. 
از طرف دیگر کاهش ساخت و ساز می تواند در آینده به شکل 
تغییر قیمتها بروز کند. دولت سیستم انقباضی در پیش گرفته 
که مقداری سرعت گردش نقدینگی را بگیرد و از این طریق 
تورم را کنترل کند. بنابراین سرمایه چندانی وجود ندارد که 
بیاید ملک بخرد. تقاضای مصرفی نیز که توان مالی ندارد. از 
روی  که  آپارتمان هایی  هستند  منتظر  سازندگان  دیگر  طرف 
این چرخه  ندارد.  اما خریدار وجود  بفروشند  مانده  دستشان 

معیوب به ساختار بازار مسکن آسیب می زند.
محتشم بیان کرد: در کشورهای توسعه یافته حداکثر ۳۰ درصد 
حقوق مستاجران برای اجاره هزینه می شود. در ایران این رقم 
در کلانشهرها بعضا به بیش از ۱۰۰درصد رسیده است. جالب 
آنکه سودی که مالک در یک کشور توسعه یافته از محل اجاره 
ملک بر مبنای ارز آن کشور می گیرد بیشتر از سودی است که 
یک مالک از مستاجر در ایران بر مبنای ریال دریافت می کند. 
بنابراین هم مالک و هم مستاجر در ضرر هستند که علت آن 
شرایط کلان اقتصادی است. درآمدها پایین و تورم بالا است.

اقتصاد  کل  مسکن،  رکود  شدن  طولانی  محتشم،  گفته  به 
قابل  بخش  که  است  این  علت  می دهد.  قرار  تاثیر  تحت  را 
است.  ساختمان  صنعت  به  وابسته  صنعتی  تولیدات  توجهی 
با  از طرف دیگر  نداریم.  ما در شرایط تحریم قدرت رقابت 
مشخصا  که  مواجهیم   FATF نپذیرفتن  مثل  خودتحریمی هایی 
در بخش مسکن باعث شده تا صدور خدمات مهندسی تحت 
تاثیر قرار بگیرد. امیدواریم با برداشتن این سد از راه فعالان 
اقتصادی مقداری وضعیت تولید و صنعت بهبود پیدا کند. در 
آن صورت می توان امیدوار بود که اقتصاد کلان کشور شرایط 

بهتری داشته باشد.

وزیر نیرو: 

تابستان 1404 دیگر قطعی برق نداریم 
نیرو درباره  مشکل قطعی برق در تابستان ۱۴۰۴ گفت:  وزیر 
انتظار دارم تابستان سال آینده مردم دیگر شاهد بی برقی  من 

نباشند. 
عباس علی آبادی در بازدید از طرح های آبرسانی در شوشتر، 
با اشاره به وجود عقب ماندگی ها در خوزستان اظهار داشت: 
به مردم خوزستان خیلی  بازدیدها متوجه شدم که دولت  در 

بدهکار است.
با  همه  و  دهیم  هم  دست  به  دست  باید  البته  داد:  ادامه  وی 
مع  یدالله  دهیم؛ چون  انجام  بتوانیم کاری  تا  بسیج شویم  هم 

الجماعه و بدون خدا نیز هیچ کاری انجام نمی شود.
در  برق  قطعی  مشکل  شدن  برطرف  درخصوص  نیرو  وزیر 
تابستان ۱۴۰۴ گفت: من انتظار دارم تابستان سال آینده مردم 

دیگر شاهد بی برقی نباشند.
مشکل  رفع  برای  را  گسترده ای  برنامه  افزود:  آبادی  علی 
به   ۱۴۰۳ سال  پایان  تا  که  داریم  دست  در  انرژی  ناترازی 
وضعیتی برسیم که در تابستان سال ۱۴۰۴ مطلقا مشکلی وجود 

نداشته باشد.
وی تصریح کرد: یکی از بزرگترین بخش های صنعت آب و 
برق در خوزستان وجود دارد و این استان باید بتواند در بحث 
در  خوزستان  صنایع  باشد  داشته  خوبی  عملکرد  برق  تامین 

بخش بازچرخانی آب همکاری کنند

وزیر نیرو با اشاره به برنامه های امروز خود گفت: صبح امروز 
تکمیل بخشی از تصفیه خانه فاضلاب اهواز را داشتیم که بخش 
مهمی از آن اجرا شد. مهمتر از همه اینکه امروز دستگاه های 
صنعتی خوزستان همکاری خودشون رو برای توسعه این کار 
آغاز کردند و قرارداد مهمی بین فولاد خوزستان و شرکت آب 

و فاضلاب بسته شد.
علی آبادی تاکید کرد: ما برای نخستین بار این پیام را به تمام 
و  آب  های  پروژه  در  می بایستی  که  دادیم  خوزستان  صنایع 

فاضلاب مشارکت کنند.
حال  در  که  است  مهمی  مسئله  آب  بازچرخش  افزود:  وی 

پیگیری آن هستیم و جزو اهداف کلی وزارت نیرو است. این 
از  بتوانیم  تا  بوده  اولویت  دارای  نیز  خوزستان  در  موضوع 
منابع آبی بهتر بهره برداری کنیم. ۴ دهانه ورودی فاضلاب به 

رودخانه کارون بسته شد
از ورود فاضلاب  به ضرورت جلوگیری  اشاره  با  نیرو  وزیر 
شهری به رودخانه ها گفت: چهار دهانه از ورودی  فاضلاب 
به شهر اهواز که در بالا دست برداشت ما برای تصفیه آب بود 
مسدود شد. امیدواریم با تکمیل این پروژه رودخانه کارون در 

مقطع اهواز وضعیت بهتری داشته باشد.
علی آبادی در ادامه به پروژه های شهرستان شوشتر اشاره کرد 
و افزود: تثبیت سواحل در شوشتر نخستین کار درحال انجام 
از  است. همچنین اجرای طرح مطالعه آب های زیر سطحی 
دیگر پروژه های دارای اولویت است که صبح امروز دستور 
طرح   ۱۴۰۴ ماه  اردیبهشت  تا  آن  مشاور  شد  داده  آن  انجام 

مطالعاتی را تکمیل خواهد کرد.
وی ادامه داد: علاوه بر اینها برنامه ای برای اصلاحات در حوزه 
تامین آب شرب مردم و ساخت زیرساخت پیکربندی زیر خانه 

ها را در شوشتر خواهیم داشت.
وزیر نیرو ابراز امیدواری کرد: نتیجه این اقدامات برای مردم 
زندگی  کیفیت  ارتقا سطح  و  بهبود وضعیت  خوزستان سبب 

مردم خواهد شد.

سه  تا  دو  حاضر  حال  در  گفت:  دارو  و  غذا  سازمان  رئیس 
چالش های  با  که  دارد  وجود  کشور  در  نادر  بیمار  میلیون 
رو  به  رو  درمان  و  دارو  بالای  هزینه های  جمله  از  متعددی 

هستند.
دومین  در  دارو  و  غذا  سازمان  رئیس  پیرصالحی  مهدی 
به اهمیت  با اشاره  ایران،  اورفان  نشست تخصصی داروهای 
کیفیت  ارتقای  در  اورفان  داروهای  نقش  و  نادر  بیماری های 
به  اخیر  سال های  در  نادر  بیماری های  گفت:  بیماران  زندگی 
تبدیل  جهان  سطح  در  عمومی  سلامت  چالش های  از  یکی 
و  کرده  بروز  تولد  بدو  از  اغلب  که  بیماری ها،  این  شده اند. 
نیازمند توجه  بیماران دارند،  بر زندگی  ناتوان کننده ای  اثرات 

ویژه و راهکارهای عملی برای بهبود کیفیت زندگی مبتلایان 
هستند.

نباید  »هیچ کس  ملل  سازمان  شعار  اهمیت  بر  تأکید  با  وی 
فراموش شود«، بیان کرد: گرچه بیماران نادر جمعیت کوچکی 
اما  می رسد،  گوش  به  کمتر  و صدایشان  می دهند  تشکیل  را 
نیازهای حیاتی آنان شود.  نباید باعث غفلت از  این موضوع 
عوارض  کاهش  برای  تنها  نه  اورفان  داروهای  به  دسترسی 
بیماری ها بلکه برای حفظ کرامت انسانی این بیماران، ضروری 

است.
پیرصالحی ضمن اشاره به تعریف داروهای اورفان بر اساس 
ضوابط جدید ابلاغی سازمان غذا و دارو، تصریح کرد: مطابق 

این ضابطه، داروی اورفان به دارویی اطلاق می شود که صرفاً 
مزمن  یا  حیات  تهدیدکننده  نادر  بیماری های  درمان  برای 
نظارتی  مراجع  در  و  باشد  شده  طراحی  ناتوان کننده  شدیداً 

معتبر جهانی به عنوان داروی اورفان شناخته شود.
وی در ادامه بیان کرد: امروز بیش از ۳۰۰ میلیون نفر در سراسر 
جهان با بیماری های نادر زندگی می کنند که اغلب به درستی 
تشخیص داده نمی شوند و دسترسی محدودی به درمان دارند. 
در ایران نیز با شناسایی حدود ۴۵۱ نوع بیماری نادر، تخمین 
زده می شود که دو تا سه میلیون بیمار نادر وجود داشته باشد. 
این افراد با چالش های متعددی از جمله هزینه های بالای دارو، 

محدودیت های بیمه ای و عدم دسترسی جغرافیایی مواجه اند.

کمبود و گرانی دارو؛ دغدغه 3 میلیون بیمار نادر

دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا گفت: نیاز به 
بازطراحی در مدل اقتصادی منطقه آزاد انزلی ضروری است 
و باید ۲ تا ۳ محور اصلی در نظر گرفته و حول این محورها، 

زنجیره های ارزش تشکیل شوند. 
مجتمع  از  گیلان  استان  به  سفر  جریان  در  رضایی  محسن 
منطقه  اداری  شورای  جلسه  در  و  بازدید  کاسپین  بندری 
آزاد انزلی حاضر شد و با تاکید بر اهمیت حوزه ترانزیت، 
اظهار کرد: برای خنثی سازی تحریم ها مناطق آزاد به ویژه  آن 
دسته از مناطق آزاد که در مسیر کریدورها قرار دارند، نقشی 

کلیدی دارند.
کالا،  جابه جایی  و  ترانزیت  بالای  درآمد  به  اشاره  با  وی 
از  کشور  درآمد  از  نیمی  از  بیش  صفوی  دوران  در  گفت: 
بخش ترانزیت بود و اکنون نیز باید این ظرفیت بزرگ کشور 
مورد توجه قرار گیرد. اقتصاد ایران به چند دلیل در دویست 
سال گذشته ناقص الخلقه متولد شد؛ اولین دلیل، دخالت های 
خارجی برای محدود کردن و کانالیزه کردن اقتصاد بود؛ دلیل 
اقتصاد در ۱۰۰ سال اخیر و دلیل  دوم دخالت دولت ها در 
سوم خام فروشی است. قدرت های خارجی مانند انگلیس و 
آمریکا جلو هرگونه استقلال اقتصادی را گرفتند و ایران را 

به مونتاژ کاری و واردات کالاهای خود تشویق می کردند.
رضایی  در گفت و گو با ایسنا ادامه داد: تحریم ها می توانست 
واقعی  اقتصاد  به  بازگشت  برای  فرصتی  می تواند  هنوز  و 
و  طراحی  با  و  باشد  خود  پای  روی  ایستادن  و  رقابتی  و 
مردمی سازی، اقتصاد ناقص الخلقه که میراث دوران قاجار و 
پهلوی است را اصلاح کرد. در دفاع مقدس حتی واردات 
سیم خادار برای سنگرها و مواضع دفاعی ما را تحریم کرده 
بودند، اولین جهش صنعتی در صنایع نظامی و در واکنش به 

تحریم ها در بخش دفاعی-نظامی را شاهد بودیم.
کرد:  اظهار  کشور  در  کارخانه  زیاد  تعداد  به  اشاره  با  وی 
برای  چراکه  نیست  صنعتی شدن  معنای  به  کارخانه داری 
اگر  و  است  ارزش  زنجیره های  ایجاد  به  نیاز  شدن  صنعتی 
بصورت خام  هم  ایران  نفت  قطره  یک  کشور صنعتی شود 

صادر نخواهد شد.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر لزوم جذب 
سرمایه در مناطق آزاد، گفت: اقتصاد به دنبال تولید، تولید 
بدنبال درآمد و پول، و پول به دنبال بازدهی است و بنابراین 
با  امر  این  و  بود  بازدهی  دنبال  به  باید  برای جذب سرمایه 
های  زنجیره  و  نیست  شدنی  جزیره ای،  ولی  انبوه  اقرامات 

ارزش حلقه مفقوده اقتصاد ایران است.
رضایی افزود: نیاز به بازطراحی در مدل اقتصاد منطقه آزاد 
نظر  در  اصلی  محور   ۳ تا   ۲ باید  و  است  ضروری  انزلی 
گرفته و حول این محورها، زنجیره های ارزش تشکیل شوند. 
واردات  حوزه  شامل  که  است  تجارت  موضوع  اول  محور 
حوزه  دوم  محور  و  می شود  ترانزیت  حوزه  و  صادرات  و 
گردشگری سلامت  و  محیطی  گردشگری  شامل  گردشگری 

است.
وی با بیان اینکه زیرساخت اصلی حکمرانی در منطقه آزاد، 
کشور  کنونی  معضلات  از  یکی  گفت:  هستند،  قراردادها 
کار  حوزه  این  در  است  ضروری  و  قراردادهاست  مسئله 
اساسی انجام شود، در سرمایه گذاری در منطقه آزاد انزلی نیز 
علاوه بر منابع خارج از استان، مردم استان گیلان و همچنین 

استان های همجوار باید فعال و پویا عمل کنند.

محسن رضایی: 
بازطراحی در مدل اقتصادی 

منطقه آزاد انزلی ضروری است

معاون توسعه روستایی و مناطق محروم رئیس جمهور گفت: 
مسئولیت های  شفاف  بانک  ایجاد  دنبال  به  دولت  مجموعه 
اجتماعی است و اجازه نخواهیم داد سر سوزنی از ثروت 
نقطه  به مردمان همان  بلکه  برود  انحراف  به حاشیه و  ملی 
بازخواهد گشت و برای مردم همین سرزمین هزینه می شود. 
عبدالکریم حسین زاده در نشست توسعه عدالت در فضای 
پزشکیان  آقای  کرد:  اظهار  مردم  مشارکت  با  آموزشی 
این  در  و  بسازیم  مدرسه  مردمی  مشارکت  با  داد  دستور 
با هم ساختن حرف  جلسات در مورد اهمیت مشارکت و 
می زنیم، اما آیا می شود به مردمی که هشت سال مشارکت 
داشتند و کل ایران را حفظ کردند درس مشارکت دهیم؟ 
برای  را  هستی شان  همه  و  را  جان شان  و  خون  مردم  این 

ایران داده اند.
 وی افزود: ما به عنوان کارگزاران نظام هر روز از این مردم 
چیزهای جدید و با هم بودن را یاد می گیریم و در حق این 
مردم با وجود همه کارهای انجام شده اجحاف شده است 

و حق این مردم از زیستن بیشتر از اینهاست.
جمهور  رئیس  محروم  مناطق  و  روستایی  توسعه  معاون 
گفت: من نماد بازسازی عدالت در این کشور هستم و به 
عنوان یک کُرد و اهل سنت در دولت برای محرومیت زدایی 
در مناطق روستایی قرار گرفته ام؛ بنابراین رئیس جمهور در 

مقام عمل به حوزه برقراری عدالت ورود کرده است.
عمل  در  می خواهد  جمهور  رئیس  کرد:  عنوان  حسین زاده 
ضمن  باید  بنابراین  کند  برقرار  وجود  همه  با  را  عدالت 
سال  چهار  پایان  تا  یقینا  و  شود  داده  فرصت  همراهی، 

خوزستان مانند امروز نخواهد بود.
هیات  در  اول  روز  در  جمهور  رئیس  آقای  افزود:  وی 
دولت دستور داد مسئولیت های اجتماعی شفاف شود و این 
اجتماعی  مسئولیت های  حوزه  در  خود  حق  از  باید  مردم 
بانک  ایجاد  دنبال  به  دولت  مجموعه  شوند.  برخوردار 
داد  نخواهیم  اجازه  و  است  اجتماعی  مسئولیت های  شفاف 
بلکه  برود  انحراف  و  به حاشیه  ملی  ثروت  از  سر سوزنی 
به مردمان همان نقطه بازخواهد گشت و برای مردم همین 

سرزمین هزینه می شود.

معاون رئیس جمهور:
دولت به دنبال ایجاد بانک شفاف 

مسئولیت های اجتماعی است

از  ملل:  سازمان  در  آمریکا  نمایندگی  پیشنهادی  گزینه 
تحریم های همه جانبه علیه ایران حمایت می کنم 

گزینه پیشنهادی رئیس جمهوری جدید آمریکا برای سمت نمایندگی 
آمریکا در سازمان ملل متحد گفت که در صورت تصدی این سمت، 
از بازگشت همه جانبه تحریم ها علیه ایران حمایت خواهد کرد. »الیزا 
استفانیک« گزینه پیشنهادی »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری جدید آمریکا 
برای سمت نمایندگی آمریکا در سازمان ملل متحد، گفت که در صورت 
تصدی این سمت، از بازگشت همه جانبه تحریم ها علیه ایران حمایت 
قطعنامه های ضد  باور وی شمار  به  که  افزود  کرد.استفانیک  خواهد 
اسرائیل در شورای امنیت بیشتر از هر جای دیگری است و وی در 
صورت تصدی این سمت، اهمیت ایستادن در کنار اسرائیل را توضیح 

خواهد داد.
رافائل گروسی: ایران و دولت جدید آمریکا وارد 

گفت وگو شوند 
 »رافائل گروسی« مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی از ایران و دولت 
جدید آمریکا خواست برای پیشبرد مذاکرات هسته ای وارد گفت وگو 
شوند.وی با ضروری خواندن گفت وگو، تاکٔید کرد که بدون آن هیچ 
پیشرفتی حاصل نخواهد شد. گروسی گفت که نشانه هایی از آمادگی 
طرف آمریکایی برای مذاکره و احتمال دستیابی به نوعی توافق وجود 
دارد. وی افزود که برنامه هسته ای ایران از لحاظ توانایی ها، تأسیسات 
و ذخایر مواد هسته ای، از سال ۲۰۲۱ به شکل چشمگیری رشد کرده و 
ذخایر اورانیوم غنی شده ۶۰ درصدی این کشور نیز به ۲۰۰ کیلوگرم 

افزایش یافته است.
اوربان: فرمان های اجرایی ترامپ دنیا را تغییر می دهد

نخست وزیر مجارستان از فرمان های اجرایی رئیس جمهور جدید آمریکا 
حمایت کرد. »ویکتور اوربان« که یکی از حامیان سرسخت ترامپ است، 
تاکید کرد که دستورات اجرایی او نه تنها آمریکا، بلکه کل جهان را 
متحول خواهد کرد.نخست وزیر مجارستان همچنین گفت که بازگشت 
ترامپ به کاخ سفید تغییر دهنده روند روابط آمریکا و اتحادیه اروپا 
است.وی گفت که رئیس جمهور جدید آمریکا تغییر محافظه کارانه تری 
را در سیاست های آمریکا ایجاد می کند و فرصت هایی برای به چالش 

کشیدن رهبری اتحادیه اروپا بوجود خواهد آورد.
آمریکا نیرو و تجهیزات جدید به مرز با مکزیک می 

فرستد 
سخنگوی کاخ سفید از تقویت مرزها با مکزیک با نیروها و تجهیزات 
جدید خبر داد. »کارولین لیویت«، سخنگوی کاخ سفید تاکید کرد که 
ایالات متحده در راستای اجرای تصمیم »دونالد ترامپ«، رئیس جمهور 
این کشور برای تقویت دفاعی به مرز مکزیک می فرستد.وی گفت: 
»رئیس جمهور فرمان اجرایی برای اعزام ۱۵۰۰ نیروی اضافی به مرز 
جنوبی ایالات متحده را امضا کرده است«.لیویت تاکید کرد که ماموریت 
اصلی پنتاگون در دولت جمهوری خواه تضمین امنیت ایالات متحده 
خواهد بود.وی ادامه داد: »مردم آمریکا منتظر چنین لحظه ای بودند، 
زمانی که وزارت دفاع ،امنیت ملی را جدی بگیرد به اولویت شماره یک 

برای مردم آمریکا تبدیل خواهد شد«.
ترامپ: از جهنم عبور کردم 

جهنم  برای خود  را  گذشته  تحقیقات  سال  آمریکا ۴  رئیس جمهور 
توصیف کرد. »دونالد ترامپ«، رئیس جمهور آمریکا گفت که به دلیل 
تحقیقات مختلفی که در دوره های گذشته علیه او انجام شد، از جهنم 
عبور کرده است.وی گفت که میلیون ها دلار برای وکلا و مراحل مختلف 
قضایی هزینه کرده است.رئیس جمهور آمریکا افزود: »برای  چهار سال 
جهنم را پشت سر گذاشتم. میلیون ها دلار دستمزد به وکلا پرداخت 
کردم اما در نهایت برنده شدم«.ترامپ تاکید کرد که در آن دوره از 

مشکلات بزرگی رنج برده است.
انتشار جزئیات جدیدی از توافق آتش بس در غزه از 

سوی حماس 
حماس نکات مهم از توافق آتش بس در غزه را منتشر کرد. جنبش 
مقاومت اسلامی فلسطین )حماس( در سایت رسمی خود مهمترین 
نکات درباره توافق آتش بس در نوار غزه را منتشر کرد.حماس نوشت: 
»قرار است در هفتمین روز توافق )۲۵ ژانویه ۲۰۲۵( پس از پایان روند 
تبادل اسرا در آن روز و تکمیل عقب نشینی ارتش اسرائیل از محور 
خیابان الرشید، آوارگان داخلی مجاز خواهند بود بدون حمل سلاح و 
بدون بازرسی از طریق خیابان الرشید با آزادی حرکت بین جنوب و 
شمال نوار غزه به منطقه شمال بازگردند«.در ادامه این بیانیه آمده است: 
»همچنین خودروها )از هر نوعی( پس از بازرسی مجاز به بازگشت به 
شمال محور نتزاریم خواهند بود. در روز بیست و دوم توافق نیز عابران 

پیاده بدون بازرسی از طریق خیابان صلاح الدین به شمال بازگردند«.
انتشار محتوای نامه بایدن برای ترامپ

بر اساس یک گزارش، جو بایدن در نامه ای که برای رئیس جمهور آینده 
در میز کار دفتر بیضی کاخ سفید گذاشته، برای دونالد ترامپ دعا کرده 
است. بایدن نوشته است: »رئیس جمهور ترامپ، با ترک این دفتر مقدس، 
برای شما و خانواده تان بهترین ها را در چهار سال آینده آرزو می کنم. 
مردم آمریکا - و مردم سراسر جهان - در طوفان های اجتناب ناپذیر تاریخ 
به این خانه نگاه می کنند و دعای من این است که در سال های آینده زمان 
سعادت، صلح و برکت برای ملت ما باشد.«وی در ادامه نوشته است: 
»باشد که خداوند شما را برکت دهد و شما را هدایت کند، همانطور 
که از زمان تأسیس، کشور عزیز ما را برکت داده و هدایت کرده است.«

ارمنستان احتمال حمله نظامی جمهوری آذربایجان 
را »کم« ارزیابی کرد

بر اساس گزارش جدید سرویس اطلاعات خارجی ارمنستان، احتمال 
حمله نظامی جمهوری آذربایجان به ارمنستان »کم« ارزیابی شده است. 
تحلیل  اساس  »بر  داد:  گزارش  ارمنستان  اطلاعات خارجی  سرویس 
حقایق و اطلاعات مختلف، در زمان انتشار این گزارش، ما احتمال حمله 
نظامی در مقیاس وسیع توسط جمهوری آذربایجان به ارمنستان را کم 
تخمین می زنیم.«در گزارش جدید سرویس اطلاعات خارجی ارمنستان 
همچنین آمده است که ایروان عضویت خود در سازمان پیمان امنیت 
جمعی )CSTO( را در سال ۲۰۲۵ به حالت عادی درنخواهد آورد.در این 
گزارش آمده است: »ما بعید می دانیم که زمینه های عدم فعالیت ارمنستان 

در سازمان پیمان امنیت جمعی در سال ۲۰۲۵ از بین برود.«
ترامپ: کانادا و مکزیک 300 هزار آمریکایی را در 

یک سال کُشتند
 در ادامه افزایش تنش ها بین آمریکا و کاناد و مکزیک بر سر ورود 
مهاجران و مسائل اقتصادی، دونالد ترامپ، رئیس جمهور جدید آمریکا 
مدعی شد که »ورود وسیع مواد مخدر، مخصوصا فنتانیل از کانادا و 
مکزیک پارسال باعث مرگ ۳۰۰ هزار آمریکایی شد.به گفته ترامپ 
»حجم مواد مخدری که از کانادا و مکزیک به آمریکا وارد می شود 
بسیار بالاست و این باعث نابودی خانواده ها می شود.«وی دراین باره 
گفت »کانادا و مکزیک با مکزیک به میلیون ها نفر اجازه دادند که به 
کشور ما وارد بشوند درحالی که نباید اینجا باشند.« به ادعای ترامپ 
»کانادا و مکزیک می توانستند جلوی آنها )مهاجران را بگیرند و این کار 

را نکردند.«
دلیل وقوع جنگ جهانی سوم از دیدگاه نخست وزیر 

سنگاپور
اگرچه ترامپ با تهدیدهای جدید علیه چین به کاخ سفید بازگشت، رهبر 
سنگاپور معتقد است که شکاف کامل بین واشنگتن و پکن بعید است، با 
این حال هشدار می دهد که اگر دو طرف نتوانند با هم کنار بیایند و بقیه 
جهان را به سمت خود بکشانند، فاجعه در انتظار است. لارنس وانگ، 
نخست وزیر سنگاپور در دانشگاه ملی این کشور درباره دوره دوم ترامپ 
و منطقه گفت: در حالی که ایالات متحده و چین برای رهبری جهانی 
رقابت می کنند، نه واشنگتن و نه پکن خواهان جنگ نیستند.به با این حال، 
او هشدار داد که کشورهایی مانند سنگاپور نباید مجبور به جانبداری 
شوند و به یک بلوک آمریکا یا یک بلوک چین بپیوندند.او گفت که 
چنین اقدامی می تواند جهان را به آستانه یک جنگ جهانی سوم برساند.
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نماینده آستانه اشرفیه 
در مجلس خبر داد

تخصیص اعتبار ۵۶۰ همتی برای 
پروژه های عمرانی در سال آینده

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان 
خبر داد

ذخیره سازی ۲۴۰ تنی میوه شب 
عید در گیلان

ریه های سبز گیلان در چنگال آروجیا؛
 مهمان ناخوانده ای که قاتل »هیرکان« است

 گیاه مهاجم »آروجیا« در کنار تهدیدات انسانی و غیرانسانی، 
جنگل های هیرکانی گیلان را هدف قرار داده است.

از  برایشان  جنگل  کنند  زندگی  هم  دریا  کنار  اگر  گیلانی ها 
برایشان  قدر  است و جنگل همان  برخوردار  ویژه ای  جایگاه 

حرمت دارد، که آب مقدس است.
خورده  گره  نفسش  به  نفسمان  اینکه  بخاطر  نه  جنگل  به  ما 
با تمام وسعتش سنگر  بلکه به حرمت سرداری که جنگل را 
کرد تا پای اجنبی ها را از تمامیت ارضی اش دور نگه دارد، 

احترام می گذاریم.
به گزارش مهر، جنگل های گیلان در کنار قداست سبزش از 
می شود،  محسوب  ایران  طبیعی  مناطق  زیباترین  و  بکرترین 
بخش عظیمی از طبیعت سرسبز و منحصر به فرد شمال کشور 

در گیلان قرار دارد.
متنوع،  گیاهی  پوشش  و  کهنسال  درختان  با  جنگل ها،  این 
گیاهی  و  جانوری  مختلف  گونه های  برای  طبیعی  پناهگاهی 
است که یکی از ارزشمندترین ذخایر زیست محیطی کشور 

به شمار می آید.
تاریخچه و اهمیت جنگل های گیلان

جنگل های هیرکانی که بخش عمده ای از آن در استان گیلان 
قرار گرفته با قدمتی میلیون ساله و بازمانده دوران سوم زمین 

شناسی از قدیمی ترین جنگل های جهان شناخته می شود.
ثبت جنگل های هیرکانی در فهرست میراث جهانی یونسکو در 

سال ۲۰۱۹ نشان از اهمیت آن از منظر جهانی است.
حفظ این گنجینه ارزشمند طبیعی و میراث گرانبها امروز بیش 
از هر زمان دیگری در برابر خطرات ناشی از حوادث طبیعی و 
غیر طبیعی بر ما میراث داران اصلی این کهن دیار سبز واجب 
با عوامل  ادوار مختلف  متأسفانه جنگل های گیلان در  است، 

متعددی تهدید شده است.

تن زخمی جنگل های گیلان سال ها است حاصل بی مهری های 
فراوانی قرار گرفته که ما انسان ها برایش به ارمغان آورده ایم، 
و  سوخته  امروز  مدرن  انسان  طمع  آتش  از  یا  سبزش  دامن 
نابود شده و یا گرفتار قهر طبیعت از بی تدبیری ها و زیادی 

خواهی های بشر شده است.
جنگل های هیرکانی در بیم »آروجیا«

»آروجیا« گیاه مهاجم و پیچکی که به سرعت گسترش می یابد 
و کل اکوسیستم جنگل را تحت تأثیر قرار می دهد نیز یکی از 
تهدیدات جدی و نویی است که حاصل دخالت های ناهمگون 
از بشر است که وارد اکوسیستم گیلان شده و نفس  دیگری 

جنگل های گیلان را به شماره انداخته است
طور  به  مانندش  خربزه ای  و  کوچک  میوه های  با  گیاه  این 
و  بومی  گیاهان  و  درختان  کردن  خفه  توانایی  خطرناکی 

درختان جنگل های هیرکانی را دارد.
اگر  گیاه شناسان و فعالان محیط زیستی هشدار می دهند که 
سرعت  به  گونه  این  نشود،  گرفته  آروجیا  گسترش  جلوی 
گسترش می یابد و به همه مناطق جنگل های ۴۰ میلیون ساله 

هیرکانی آسیب جدی می زند.
آروجیا با میوه های کوچک و خربزه مانند، توانایی خفه کردن 
درختان و گیاهان بومی را دارد که این موضوع به کاهش تنوع 

زیستی و تخریب زیستگاه های طبیعی منجر می شود.
به گفته مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان این گونه 
گیاهی، جدید نیست و در سال های قبل نیز وجود داشت، اما 
به دلیل تغییرات اقلیم و شرایط آب و هوایی، امروز وضعیت 

تهاجمی گرفته است.
میزبان آزاری یک گیاه آمریکایی در گیلان

»سیده محدثه میر نژاد« کارشناس گیاه پزشکی اداره کل منابع 
طبیعی گیلان با اشاره به اینکه »آروجیا« گیاه بومی آمریکای 

جنوبی است، اظهار کرد: »آروجیا« یک گیاه چند ساله است 
که به روش های مختلفی مانند باد و چسبیدن به لباس انسان، 
به مناطق مختلف منتقل می شود و به دلیل شباهت بذرهایش به 

قاصدک، به راحتی به همه جا پراکنده می شود.
و  شده  آغاز  تیرماه  در  گیاه  این  دهی  گل  میرنژاد،  گفته  به 

میوه های آن در اوایل مردادماه ظاهر می شود.
این کارشناس گیاه شناسی با اشاره به اینکه هر میوه آروجیا 
حدود ۲۴۰۰ بذر دارد، گفت: بذرها با کمک باد به خوبی قابل 

انتشار هستند و به سرعت گسترش پیدا می کنند.
میرنژاد با بیان اینکه بذرهای این گیاه تا پنج سال زنده می ماند 
موجود  گیلان  در  گیاه  این  زنی  جوانه  برای  بهینه  شرایط  و 
بارندگی  با میزان  این گیاه در خاک های  است، تصریح کرد: 
بالا و زهکشی مناسب و همچنین در خاک های با اسیدیته کمتر 

و حتی خنثی رشد می کند.
هوای گرم و معتدل دمای مناسب برای رشد آروجیا

برای رشد آروجیا را هوای گرم و معتدل  مناسب  وی دمای 
دانست و افزود: این گیاه در مناطقی که سرمای زیادی دارند، 
قابلیت ماندگاری ندارد و استان گیلان با شرایط آب و هوایی 

خود برای رشد این گیاه مناسب است.
تا  آروجیا می تواند  اینکه  بیان  با  پزشکی  گیاه  این کارشناس 
به صورت  گیاه  این  ارتفاع ۴۵ سانتی متری رشد کند، گفت: 
رونده یا حالت بوته مانند در سطح زمین نیز پراکنده می شود.

میر نژاد با بیان اینکه آروجیا به عنوان یک گیاه انگلی شناخته 
می شود و می تواند سبب بیماری های ریشه ای و رقابت برای 
مواد مغذی با درختان شود، اضافه کرد: این گیاه طی دو سال 
می تواند درختان »اشکوب« )اشکوب اول شامل درختان بلوط 
)بلند مازو(، پلت، توسکا و لرگ است. اشکوب دوم که خیلی 
متراکم تر است از درختان شمشاد، لیلکی، کلهو و گل ابریشم 
تشکیل یافته و سرانجام پوشش علفی را گیاهان تیره گندمیان و 
خزه های خاک زی که حالت خاصی دارند، به وجود آورده اند( 

را به طور کامل در بر گیرد.
گره ی  ریشه  بیماری های  مولد  آروجیا  اینکه  بیان  با  وی 
با تماس با پوست و چشم باعث  است و شیرابه ای دارد که 
می تواند  گیاه  این  میوه  افزود:  می شود،  آلرژیک  واکنش های 
به عنوان  بومی  مناطق  آلرژیک شود و در  باعث واکنش های 

گیاه دارویی و زینتی استفاده می شود.
میوه »آروجیا« معدوم سازی شود

کارشناس گیاه پزشکی با بیان اینکه از این گیاه در مناطق بومی 
و خاستگاه اصلی خود، به عنوان گیاهان دارویی و صنعتی و 
همچنین برای درمان زگیل پوستی استفاده می شود، گفت: در 
گیلان نیز در »دام سراها« از این گیاه به عنوان داروی محلی 

استفاده می شود.
میر نژاد با بیان اینکه آروجیا در گذشته نیز در منطقه حضور 
نبوده  باعث نگرانی شود،  به این شدت که اکنون  اما  داشته، 
است، اضافه کرد: عملیات کنترل این گونه مهاجم مهاجر باید 

قبل از بذر و میوه انجام شود.
وی جمع آوری میوه این گیاه و معدوم کردن آن را راه مناسبی 
برای نجات جنگل های گیلان دانست و افزود: این گیاه خشن 
زمانی  هر  از  بیش  را  گیلان  سبز  ریه های  امروز  خطرناک  و 
تهدید می کند و برای نجاتش مشارکت مردم در کنار مسئولان 

از اهمیت بالایی برخوردار است.

معاون ساخت و توسعه راه آهن شرکت ساخت  گفت: در حال 
مذاکره هستیم که به موازات تملک اراضی، روس ها به طور 
رسمی وارد پروژه شوند و البته تاکید می کنم احداث راه آهن 
رشت- آستارا شروع شده و در این مدت هم متوقف نبوده اما 

سرعت آن باید افزایش پیدا کند. 
معاون ساخت و توسعه راه آهن شرکت ساخت  در گفت وگو 
با ایلنا، توافقنامه احداث خط آهن رشت-آستارا، به طول ۱۶۴ 
امضا رسید  به  با روس ها  اردیبهشت سال ۱۴۰۲  در  کیلومتر 
و طبق گفته وزیر سابق راه و شهرسازی قرار بر این بود که 
اوایل سال  از  با روس ها  پروژه  این  نهایی  قرارداد تجاری و 
قرارداد  هنوز  سال  یک  گذشت  با  اما  برسد.  امضا  به   ۲۰۲۴
نهایی با روس ها به امضا نرسیده و روسیه به صورت رسمی 
وارد این پروژه نشده است. وزیر اقتصاد اخیرا در یک برنامه 
تلویزیونی اعلام آمادگی پوتین را برای فعالسازی خط اعتباری 
۵ میلیارد دلاری برای ۳ پروژه عمرانی از جمله راه آهن رشت- 
آستارا را بیان کرد و به گفته همتی، پوتین از تاخیر در اجرای 

این پروژه از ایران گله داشت.
تملک  مساله  اعلام شد،  در ساخت  تاخیر  دلیل  که  آنچه  اما 
اعلام  اینگونه  و  است  آستارا  رشت-  راه آهن  مسیر  اراضی 
شد که ورود رسمی روس ها معطل تملک اراضی این پروژه 

شده است!
در این »عباس خطیبی« معاون ساخت و توسعه راه آهن شرکت 
با  زیربناهای حمل ونقل کشور در گفت وگو  توسعه  ساخت و 
از این اعلام کردیم که برای تملک اراضی  ایلنا گفت: پیش 
که مهمترین قسمت مرتبط با احداث راه آهن رشت- آستارا 
است، با توجه به هزینه های روزی به چیزی حدودد ۶ همت 

اعتبارات نیاز داریم.
وی ادامه داد: برای ۱۶۲ کیلومتر مسیر راه آهن رشت- آستارا 
پرداخت  و  گرفته  اراضی صورت  تملک  کیلومتر   ۳۰ حدود 

صورت  به  است.  شده  انجام  هم  اراضی  مالکان  به  وجه 
مدیرعامل  اخیر  سفر  در  و  می پردازیم  موضوع  این  به  جدی 
شرکت ساخت به این منطقه هم دستورات لازم ارایه شد و با 
استانداری هم درباره این موضوع مهم مذاکراتی انجام دادیم.

توسعه  ساخت و  شرکت  راه آهن  توسعه  و  ساخت  معاون 
زیربناهای حمل ونقل کشور افزود: در موضوع تملک اراضی 
کارگروه ویژه ای در استان تشکیل شده که به تسریع کار کمک 
بعضا  اراضی  تملک  به  مربوط  کار  فرایندهای  چراکه  کند 
با  اراضی  تملک  بحث  در  که  داشت  توجه  باید  زمانبراست. 
مردم رو به رو هستیم بنابراین هم باید قوانین و ضوابط رعایت 
شود و هم ملاحظات اجتماعی در نظر بگیریم. از این رو بحث 
تملک اراضی یک اقدام فنی و خاصی است که نیاز به همراهی 
تمام دستگاه ها را دارد که البته هماهنگی های خوبی انجام شده 

وکار با سرعت در حال انجام است.
استراتژیک  پروژه  این  آیا  این سوال که  به  پاسخ  در  خطیبی 
معطل موضوع تملک اراضی است و دولت نمی تواند ۶ همت 

را برای اجرای آن تامین کند، تاکید کرد: توجه داشته باشیم 
که پروژه در همین اراضی تملک شده باید احداث شود و اگر 

این اراضی تملک نشود، امکان ساخت پروژه وجود ندارد.
وی گفت: ضمن اینکه در این پروژه دو موضوع وجود دارد 
که باید تفکیک شده از هم مورد بررسی قرار بگیرند. مساله 
ادامه  مانع  اما  است  مهم  بسیار  اراضی  مساله  اراضی  تملک 
و  مطالعات  تکمیل  به  مربوط  کارهای  در  و  نشده  مذاکرات 
هماهنگی با روس درباره قرارداد نهایی ۷۵ درصد کار حاصل 
شده است و اسنادی که برای انعقاد قرارداد نیاز است، تامین 

شده است.
این مقام مسئول افزود: تمام موضوع قرارداد تنها به قیمت تمام 
شده معطوف نمی شود و در موضوعات دیگر پیشرفت خوبی 
داشتیم و هم پای تملک اراضی، موضوعات مربوط به قرارداد 

هم در حال انجام است.
خطیبی ادامه داد: اعتبارات برای تامین ۶ همت وجود دارد و 
برنامه ریزی برای آن انجام شده و در دستور کار قرار دارد 
و  از طرح ها  بسیاری  مانند  پروژه هم  این  در  به هر حال  اما 
پروژه ها، مشکلاتی برای تامین مالی وجود دارد که قابل انکار 
نیست اما در ۷ ماه گذشته توانستیم ۳۰ کیلومتر مسیر را تملک 

اراضی کنیم و تامین اعتبارات انجام شد.
وی درباره مدت زمان براورد شده برای تملک اراضی راه آهن 
رشت- آستارا گفت: برای تملک اراضی، برنامه ریزی یکساله 
انجام شده و حداکثر در یک سال تملک اراضی انجام می شود.

توسعه  ساخت و  شرکت  راه آهن  توسعه  و  ساخت  معاون 
زیربناهای حمل ونقل کشور گفت: در حال مذاکره هستیم که 
به موازات تملک اراضی، روس ها به طور رسمی وارد پروژه 
آستارا  رشت-  آهن  راه  احداث  می کنم  تاکید  البته  و  شوند 
اما سرعت آن  نبوده  متوقف  این مدت هم  شروع شده و در 

باید افزایش پیدا کند.

معاون ساخت و توسعه راه آهن شرکت ساخت :

روس ها معطل تملک اراضی راه آهن رشت- آستارا نیستند 

علوم  دانشگاه  برنامه ریزی  و  منابع  مدیریت،  توسعه  معاون 
پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی گیلان گفت: بیمارستان 
۴۲۱ تختخوابی لاکان رشت ۹۲ درصد پیشرفت فیزیکی دارد 

و تلاش بر آن است تا شهریور ۱۴۰۴ به بهره برداری برسد. 
در  خبری  نشست  در  پنجشنبه  روز  گل شکن  مصطفی  دکتر 
 ۴۲۱ بیمارستان  پروژه  احداث  کرد:  اظهار  خبرنگاران  جمع 
و  شده   آغاز  استان  در   ۸۸ سال  از  رشت  لاکان  تختخوابی 
طی ۲ سال اخیر با پپگیری های مستمر ساخت این بیمارستان 

سرعت گرفت.
وی با بیان اینکه ساخت این پروژه زودتر از شهریورماه سال 
شهریورماه  در  آن  بهره برداری  اما  رسد  می  اتمام  به  آینده 
نیازمند فراهم کردن زیرساخت های لازم از جمله جذب نیرو 
است، اضافه کرد: هزار نیروی جدید اعم از پرستار، ماما و نیز 
در بخش های اداری و مالی، خدماتی و غیره از طریق آزمون 

استخدامی جذب می شوند.
علوم  دانشگاه  مهم  پروژه های  سایر  تشریح  با  ادامه  در  وی 

پروژه  کرد:  بیان  گیلان  درمانی  بهداشتی  خدمات  و  پزشکی 
این  مهم  پروژه های  از  رشت  پورسینا  بیمارستان  جایگزین 
دانشگاه تاکنون ۱۲ درصد پیشرفت فیزیکی دارد؛ طرح توسعه 
با ۵۲ تخت حداکثر تا ۹ ماه  بندرانزلی هم  بیمارستان  جدید 

آینده به بهره برداری می رسد. 
علوم  دانشگاه  برنامه ریزی  و  منابع  مدیریت،  توسعه  معاون 
پزشکی، خدمات بهداشتی و درمانی گیلان اضافه کرد: کلینیک 
بهره برداری  به  آینده  چهارماه  تا  حداکثر  لاهیجان  شهرستان 
می رسد و کیلینک های رودبار و کیاشهر نیز از پروژه های حائز 

اهمیت دانشگاه بوده که در دست ساخت است.
و  نیاز  تختخوابی   ۸۰۰ بیمارستان  احداث  اینکه  بیان  با  وی 
ضرورت استان گردشگر پذیری چون گیلان است، عنوان کرد: 
تلاش می شود تا پروژه های فعلی دانشگاه علوم پزشکی گیلان 
جنرال  تختخوابی   ۸۰۰ بیمارستان  احداث  و  برسد  اتمام  به 

رشت نیز اجرایی شود.
عمرانی  پروژه   ۱۰۴ مجموع  از  درصد   ۶۵ کرد:  اظهار  وی 
 ۱۴۰۱ سال  از  که  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  بهداشتی   -
آغاز شده بود؛ بهره برداری شده است، پیشرفت فیزیکی بقیه 
پروژه ها بیش از ۷۰ درصد است، هم اینک بیش از ۲۵۰ پروژه 

عمرانی بزرگ و کوچک این دانشگاه در حال اجراست.

پیشرفت پروژه بیمارستان لاکان رشت به ۹۲ درصد رسید

نماینده آستانه اشرفیه در مجلس، با بیان اینکه در لایحه بودجه 
سال آینده برای پروژه های عمرانی اعتباری بالغ بر ۵۶۰ همت 
پیش بینی شده است، گفت: شاهد تخصیص مناسب به صورت 

نقدی برای پروژه ها خواهیم بود. 
خوب  اقدام  به  اشاره  با  ایسنا،  با  گفت وگو  در  نجفی  ابراهیم 
بانک مرکزی در حوزه ارز، اظهار کرد: بانک مرکزی به دنبال 
تک نرخی کردن ارز است، زیرا ارزی که وجود داشت شامل 
ترجیحی و نیمایی و توافقی و... بود که می توانست منشأ فساد 

باشد.
وی با بیان اینکه نرخ ارز در سامانه ارز توافقی تعیین می شود، 
افزود: به پیشنهاد دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۴، نرخ ارز از ۲۸ 
مصوبه  طبق  و  رسید  ۵۰۰ خواهد  و  هزار   ۳۸ به   ۵۰۰ و  هزار 
مجلس، مابه التفاوت این قیمت در قالب کالابرگ الکترونیک به 

دهک های پایین تخصیص پیدا می کند.
نماینده آستانه اشرفیه در مجلس شورای اسلامی ارز نیمایی را 
احکام  قانون   ۲۰ ماده  مخالف  که  دانست  دولت  قیمت گذاری 
دائمی بود و خاطرنشان کرد: قیمت ارز باید شناور باشد و لذا 
در قالب سامانه ارز توافقی، صادرکنندگان باید ارز حاصل از 
نیز ارز مورد  صادرات را در این سامانه اعلام و واردکنندگان 

نیاز برای واردات را از طریق این سامانه تامین کنند.
نجفی با بیان اینکه صادرکننده و واردکننده بر سر قیمت ارز با 
هم به توافق خواهند رسید، گفت: این نوع قیمت گذاری برای 
ارز موجب سرمایه گذاری بیشتر می  شود و در امنیت اقتصادی 

تاثیرگذار است.
وی از اجرایی شدن سامانه ارز توافقی از اول بهمن ماه امسال 
خبر داد و متذکر شد: سامانه ارز نیمایی حذف شده که اقدام 

خوبی در راستای حمایت از تولید است.
پیش بینی  اعتبار  ادامه  در  مجلس  عمران  کمیسیون  نایب رئیس 
شده در بودجه سال جاری برای پروژه های عمرانی سطح کشور 
 ۶ گزارش  براساس  کرد:  بیان  و  دانست  ۴۰۰ همت  بر  بالغ  را 
ماهه امسال، ۵۳ همت تخصیص پیدا کرده که بخشی نقدی و 
بخشی نیز اوراق بوده و موجب پیشرفت ۱۳.۵ درصدی پروژه ها 

شده است.
وی با بیان اینکه در لایحه بودجه ۱۴۰۴ برای پروژه های عمرانی 
کرد:  عنوان  است،  شده  پیش بینی  همت   ۵۶۰ بر  بالغ  اعتباری 
۴۸ درصد از درآمد فروش نفت به صندوق توسعه ملی واریز 
می شود که با استجازه رئیس جمهور از رهبر انقلاب، قرار شد 
که ۲۸ درصد از این اعتبار در منافع عمومی بودجه هزینه شود و 
لذا طی سال آتی شاهد تخصیص مناسب به پروژه های عمرانی 

خواهیم بود.
به موضوع استیضاح  به وفاق دولت و مجلس،  با اشاره  نجفی 
باید  و  است  زود  اکنون  استیضاح  کرد:  تصریح  و  اشاره  وزرا 
حداقل یک سال به وزرا زمان بدهیم. قانون ممنوعیت انتصاب 
اشخاص در مشاغل حساس که خود، فرزندان یا همسر ایشان 
مجلس  و  بوده  مجلس  مصوبه  هستند،  مضاعف  تابعیت  دارای 
بر مصوبه خود اصرار دارد و درباره شخص خاصی در دولت 

نیست.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان، از تامین ۲۴۰ تن سیب 
و پرتقال ویژه شب عید خبر داد و گفت: ۱۲ تن خرما نیز 

برای ماه مبارک رمضان تدارک دیده شده است. 
سازمان  تمهیدات  از  ایسنا،  با  گفت وگو  در  محمدی  صالح 
جهاد کشاورزی استان گیلان برای تامین میوه شب عید خبر 
داد و اظهار کرد: به ماه های پایانی سال و شب عید نزدیک 
می شویم که در سال جاری با ماه مبارک رمضان تقارن دارد.

وی با بیان اینکه همه ساله سازمان جهاد کشاورزی استان با 
همراهی دستگاه های تابعه و هماهنگی استانداری و معاونت 
کالاهای  تدارک  و  تامین  به  نسبت  استاندار  اقتصادی  امور 
گفت:  می کند،  برنامه ریزی  عید  شب  نیاز  مورد  و  اساسی 
میوه  به ویژه  بازار  تنظیم  بوده و  استان گردشگرپذیر  گیلان 

شب عید از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان از تصمیم گیری برای 
تامین ۱۲۰ تن پرتقال، ۱۲۰ تن سیب و ۱۲ تن خرما جهت 
تنظیم بازار خبر داد و تصریح کرد: این کالاها در انبارها و 

سردخانه های استان ذخیره سازی شده است.
بازار  در  دخالت  را  استان  بازار  تنظیم  ستاد  بنای  محمدی 
مناسب  قیمت  با  کسبه  و  بازاریان  کرد:  تاکید  و  ندانست 
کالاهای مورد نیاز را در اختیار مردم قرار می دهند، اما برای 
مدیریت بازار و جلوگیری از افزایش قیمت کالاها، اقدام به 
ذخیره سازی کالاهای اساسی شب عید کردیم و به موقع و 
در صورت نیاز و بنا به تصمیم استاندار گیلان در سطح استان 

عرضه خواهد شد.
در  عید  میوه شب  توزیع  برای  مناطق خاص  تعیین  از  وی 
صورت لزوم خبر داد و یادآور شد: تدارکات لازم برای تهیه 
و تامین دیگر کالاهای اساسی شب عید و ماه مبارک رمضان 

نیز در استان دیده شده است.

زیستگاه  سه  گفت:  گیلان  زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
المللی  بین  تالاب  در  سلکه  وحش  حیات  پناهگاه  اصلی 
بین المللی  تالاب  و  کیاشهر  در  بوجاق  ملی  پارک  انزلی، 
امیرکلایه در لاهیجان میزبان حدود ۱۶۰ هزار پرنده مهاجر 

برای زمستان گذرانی هستند. 
رصد  به  اشاره  با  ایسنا  با  گفت وگو  در  عشوری  حمزه 
استان  در  کرد:  اظهار  استان،  پرندگان  اصلی  زیستگاه  سه 
زمستان گذرانی  برای  متعددی  تالاب های  و  زیستگاه ها 
پرندگان مهاجر داریم اما سه زیستگاه اصلی به عنوان پناهگاه 
در  سلکه  حیات وحش  پناهگاه  شامل  مهاجر  پرندگان  امن 
و  کیاشهر  در  بوجاق  ملی  پارک  انزلی،  المللی  بین  تالاب 

تالاب بین المللی امیرکلایه در لاهیجان است.
وی افزود: در آخرین پایش در حال حاضر در پناهگاه سلکه 
حدود ۴۰ هزار پرنده مهاجر داریم، علاوه بر این در پایگاه 
بوجاق و امیرکلایه هم میزبان حدود ۱۲۰ هزار پرنده هستیم.  
با  ساله  هر  گفت:  گیلان  زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
مهاجر  پرندگان  شمالی  سردسیر  مناطق  در  هوا  شدن  سرد 
برای زمستان گذرانی، تالاب ها و آبگیرهای گیلان را انتخاب 

می کنند.
عشوری پسماند را از اولویت های مهم استان دانست و گفت: 
در حال حاضر شهرداری ها در حوزه تفکیک از مبدا فعال تر 
این حوزه،  در  بسیاری  مشکلات  به  توجه  با  ولی  اند  شده 
بینی  پیش  بدون  روستاها  در  زباله  سطل های  آوری  جمع 
با  صورت  این  به  و  نبود  درستی  تصمیم  لازم،  زیرساخت 
ورود هر پیک مسافر کل استان درگیر زباله های تولید شده 

می شود.
وی گفت: در حوزه تالاب انزلی هم به صورت مستمر گیاه 
سنبل آبی در حال جمع آوری است و در این راستا حدود 
هفت میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شده که فراتر از این با 
بهره مندی از ظرفیت جوامع بومی و سمن های فعال، نسبت 

به جمع آوری سنبل آبی اقدام می شود.

۳ زیستگاه اصلی گیلان میزبان 
پرندگان مهاجر

مدیرعامل شرکت توزیع برق گیلان با بیان اینکه بخش های خانگی 
و تجاری به میزان ۷۴ درصد بیشترین مصرف کننده برق استان 
هستند، گفت: با اجرای طرح پایش ادارات تاکنون بالغ بر۶۰۰ 
اخطار کتبی، ۲۰۰۰ پیامک هشدار، ۶۵۰۰ پیامک دعوت به رعایت 

الگوی مصرف و ۶۹ دستور قطع برق صادر شده است. 
مسعود صادقی خمامی در گفت وگو با ایسنا در خصوص میزان 
مصرف روزانه برق در استان اظهار کرد: در ایام اخیر در بازه 
زمانی ۲۰ دی ماه تا اول بهمن ماه متوسط مصرف انرژی شرکت 
توزیع نیروی برق استان گیلان طی شبانه روز بالغ بر ۱۷/۵ میلیون 

کیلووات ساعت بوده است.
وی با بیان اینکه بیشینه مصرف لحظه ای شرکت)پیک( در حدود 
ساعت ۲۰ و به میزان حدود ۹۵۰ مگاوات می رسد که بین ۹۲۰ 
تا ۹۵۰ مگاوات متغیر است، افزود: بیشترین مصرف در بخش های 
خانگی و تجاری به میزان ۷۴ درصد کل مصرف شرکت توزیع 
برق استان است.مدیرعامل شرکت توزیع برق گیلان با بیان اینکه 
با تشکیل کارگروه پایش و مدیریت مصرف در ستاد این شرکت، 
پایش دقیق مصرف برق در حال انجام است، گفت: در مورد 
ادارات دولتی طرح پایش ادارات از ۶ آذرماه به صورت میدانی و 
تحلیل مصرف با نرم افزار پایش هر روزه اجرا شده و تاکنون بالغ 
بر۶۰۰ اخطار کتبی، ۲۰۰۰ پیامک هشدار، ۶۵۰۰ پیامک دعوت به 

رعایت الگوی مصرف و ۶۹ دستور قطع برق صادر شده است.
صادقی خمامی با بیان اینکه مدیریت بار اداری در حدود ۱۰ 
مگاوات در هر روز برآورد می شود، تصریح کرد: برنامه مدیریت 
بار صنایع هم همچنان در حال اجراست. صنایع بزرگ و انرژی 
بر با مصرف ۲ مگاوات و بالاتر مدت ۷۲ ساعت در هر هفته و 
مابقی صنایع )با مصرف کمتر از ۲ مگاوات( مستقر در داخل و 
خارج شهرک های صنعتی مدت ۴۸ ساعت مشمول مدیریت بار 

۹۰ درصدی هستند.
وی با تأکید بر اینکه کم هزینه ترین راه برای حل مشکلات ناترازی 
انرژی در کشور بهینه سازی و مدیریت مصرف است که نیاز به 
همراهی همه آحاد جامعه دارد، افزود: تنظیم دمای محیط در بازه 
دمای آسایش بین ۱۸ تا ۲۰ درجه سانتی گراد، خاموش کردن 
لامپ های اضافی، استفاده از لامپ های LED به عنوان جایگزین 
لامپ های گازی، مدیریت مصارف روشنایی و استفاده حداکثری 
از روشنایی روز در منازل و محیط کار از جمله راحت ترین راه ها 

برای مدیریت مصرف برق و گاز در زمستان هستند.
مدیرعامل شرکت توزیع برق گیلان با اشاره به بارگذاری برنامه 
هفتگی مدیریت اضطراری بار در سایت شرکت توزیع برق گیلان، 
گفت: مشترکین می توانند با ورود به گزینه مدیریت اضطراری 
بار و وارد کردن شناسه ۱۳ رقمی قبض برق خود و یا در نرم 
افزار »برق من« به صورت روزانه، در جریان برنامه قطعی برق 
منطقه خود قرار گیرند.صادقی خمامی ضمن قدردانی از همکاری 
مشترکین در مدیریت مصرف گفت: افزایش مصرف انرژی موجب 
بروز برخی مشکلات در تامین برق پایدار می شود و چالش هایی 
را برای حوزه های مختلف به وجود می آورد، لذا ضرورت دارد 
مشترکین با صرفه جویی و مدیریت مصرف، به کاهش مشکلات 

تامین برق پایدار و مستمر کمک کنند.

مدیرعامل شرکت توزیع برق:
۷۴ درصد برق مصرفی استان مربوط 

به بخش های خانگی و صنایع است

هشت  کاشت  آماده  گفت:  گیلان  طبیعی  منابع  مدیرکل 
و  هستیم  استان  تعهد  براساس  نهال  اصله  میلیون 

درختکاری تا اوایل فروردین ادامه دارد. 
به  اشاره  با  ایسنا،  با  گفت وگو  در  رضوی  مازیار  سید 
اجرای طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت در کشور 
گیلان  سالانه  سهمیه  کرد:  اظهار   ،۱۴۰۲-۱۴۰۶ بازه  در 

کاشت هشت میلیون اصله نهال است.
سالانه  تولید  با  دولتی  نهالستان  هشت  اینکه  بیان  با  وی 
داریم،  هیرکانی  و  بومی  نوع  از  نهال  اصله  میلیون  چهار 
هشت  سالانه  تولید  شاهد  نیز  بخش خصوصی  در  افزود: 
درصد   ۹۰ هستیم؛  نهالستان   ۳۴ در  نهال  اصله  میلیون 
از  بخش خصوصی  نهالستان های  در  تولید شده  نهال های 

نوع صنوبر است.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان از کاشت حدود 
بیش  که  داد  خبر  گذشته  سال  در  نهال  اصله  میلیون   ۱۰
از تعهد بوده و اظهار کرد: امسال نیز آماده کاشت هشت 
میلیون اصله نهال براساس تعهد استان هستیم و این روند 

در سال های آینده نیز ادامه خواهد داشت.
رضوی با بیان اینکه درختکاری را آغاز کردیم و تا اوایل 
اقلیمی  به شرایط  توجه  با  گفت:  دارد،  ادامه  فروردین ماه 
نهالکاری  به  اقدام  جلگه ای  و  ارتفاعی  محدوده های  و 

می کنیم تا ریشه ها دچار فشار و استرس نشوند.
»به  و  مادر«  سایه  »در  پویش  دو  اجرای  به  اشاره  با  وی 
نام پدر« در استان گیلان و کاشت ۶ هزار اصله نهال در 
دنبال  به  کرد:  تاکید  گذشته،  ماه  یک  طی  استان  سطح 
آموزش  با  همراه  درختکاری  در  مردم  مشارکت  جلب 

درست بودیم.
مدیرکل منابع طبیعی گیلان با اشاره به نقش مردم در کنار 
نهال،  کاشت  جهت  شهرداری ها  و  اجرایی  دستگاه های 
سالانه  تولید  نیز  صنعت  و  تجارت  بخش  در  شد:  متذکر 
اراضی  از  ۵۲ هزار هکتار  ۷۰۰ هزار مترمکعب چوب در 

استان را در دستور کار داریم.

مدیرکل منابع طبیعی استان:
آماده کاشت ۸ میلیون اصله نهال 

در گیلان هستیم



ابتکار شهید »دقایقی« برای جذب 
نیرو های عراقی در سپاه

جدال با برف و یخ در عملیات نصر ۸
سخت ترین خاطرات مربوط به تنگه باسوا، حدفاصل بین ارتفاعات 
وحشی و خشن گرده رش و قامیش است. زمستان سال ۱۳۶۶ بود. 
بنا بود عملیاتی در تنگه باسوا اجرا شود. برف سنگینی بر زمین 
نشسته بود و همه نیرو ها برای استتار، بادگیر سفید پوشیدند. با 
تصرف ارتفاع »گرده رَش« و عبور از رودخانه عریض قلعه چولان 
در عملیات »نصر ۸«، امکان گسترش وضعیت خودی در منطقه 
غرب این رودخانه و برداشتن گام های اساسی به طرف سلیمانیه 
فراهم شد. به همین منظور، می بایست ارتفاعات قمیش، دولبشک 
ارتفاعات  زمستان،  فصل  فرارسیدن  می شد.با  تصرف  الاغلو  و 
نظر  به  دشوار  عملیاتی  هر  اجرای  و  می پوشاند  برف  را  منطقه 
می رسید، درحالی که وضعیت موجود جنگ اقتضا می کرد عملیات 
موردنظر هرچه سریع تر آغاز شود، زیرا نیرو های معارض عراقی 
که متحد ایران بودند، در معرض خطر هجوم ارتش عراق قرار 
داشتند و چنانچه مناطق وسیع تحت نفوذ آنان به اشغال دشمن 
توجه  با  می شد.  بسته  راهکار های خودی  از  بسیاری  درمی آمد، 
به این ضرورت، سپاه پاسداران عملیات »بیت المقدس ۲« را در 
تاریخ ۲۵/۱۰/۱۳۶۶ در جبهه شمال غرب، طراحی و اجرا کرد.

در این عملیات نیرو های خودی باوجود سرمای شدید و دشواری 
از  درصد   ۷۰ حدود  شدند  موفق  تعیین شده،  طولانی  مسیر های 
اهداف ارضی منطقه، همچون ارتفاعات ویولان، قمیش و گلاله را 
به تصرف خود درآورند.مرحوم سردار محمدعلی حق بین؛ معاون 
گردان کمیل لشکر قدس گیلان در دوران دفاع مقدس در بخشی 
از کتاب خاطرات خود با نام »گیل مانا«، به بیان شرایط سخت و 
دشوار جغرافیایی و آب و هوایی منطقه عملیاتی »بیت المقدس ۲« 
پرداخته که به مناسبت سالروز این عملیات منتشر می شود: بعد 
از تصرف شهر ماووت عراق )در عملیات نصر ۸(، به مرخصی 
طولانی مدت رفتیم. بعد از مرخصی به سنندج برگشتیم و گردان 
علی  سردار  ماووت،  آزادسازی  از  بعد  کردیم.  سازمان دهی  را 
عبداللهی به عنوان فرمانده لشکر ۱۶ پیاده قدس معرفی شد. او یکی 
از قوی ترین فرماندهان زمان جنگ و لشکر قدس بود.سخت ترین 
خاطرات من مربوط به تنگه باسوا، حدفاصل بین ارتفاعات وحشی 
و خشن گرده رش و قامیش است. زمستان سال ۱۳۶۶ بود. بنا 
بود عملیاتی در تنگه باسوا اجرا شود. مقر یا حسین تا تنگه باسوا 
بیست کیلومتر فاصله داشت. برف سنگینی بر زمین نشسته بود 
عمق۶۰  پوشیدند.در  سفید  بادگیر  استتار،  برای  نیرو ها  همه  و 
کیلومتری خاک عراق بودیم. در آن زمان تنگه با سوا برای ما نقش 
کلیدی و راهبردی داشت و می توانست راه عملیات های آینده را 
آسان کند. عملیات در این گونه شرایط جوی هرچند نفس گیر، اما 
تلفات انسانی کمی داشت. چون دشمن قادر به استفاده از هواپیما 
و دیدبان های توپخانه نبود.تمام محیط آنجا برف بود. ارتفاع برف 
در تنگه به بیشتر از یک متر می رسید. بلدوزر ها به زحمت جاده 
پوشش  به خاطر  فرعی  بودند. همه جاده های  بازکرده  را  اصلی 
کمیل  گردان  نیرو های  و  امکانات  بود.  شده  مسدود  زیاد  برف 
به وسیله چند دستگاه خودرو به تنگه باسوا منتقل شدند. غروب 
به تنگه باسوا رسیدم. همه امکانات را روی زمین برفی ریختیم. 
یک متر از زمین خالی از برف نبود و نیرو ها مجبور بودند برای 
احداث چادر ها برف های سطح زمین را صاف کنند.به هر سختی 
بود چادر ها را برپا کردیم. چادر ها روی شیب تندی قرار داشتند؛ 
طوری که نمی شد داخل چادر بلند شد و نماز خواند؛ الا یک نفر، 
اثر  بایستد و نماز بخواند. بر  آن هم یک گوشه چادر می توانست 
گرمای داخل چادر، برف های زیر چادر ها آب می شد. آب برف 
با گل مخلوط و باعث می شد به سختی جا برای گذاشتن مهر پیدا 
کنیم. یک نفر یک نفر نماز می خواندیم. برف زیر چادر که آب 
می شد، گل یخ زده و نرمی را به وجود می آورد و ما در نشستن 
و برخاستن در آن فرو می رفتیم و چاله زیر پای ما ایجاد می شد. 
سرمای منطقه عجیب بود. نه می توانستیم بایستیم و نه می توانستیم 
بنشینیم. در هر دو صورت یخ می زدیم.عراقی ها تنگه با سوا را 
چندین مرتبه بمباران کردند که گلوله های توپخانه از بالای سر ما 
عبور می کرد. ارتفاع بسیار بلندی جلوی ما بود که مانع اصابت 
گلوله های توپخانه می شد، اما خمپاره ها به هدف می خوردند، چون 
خمپاره ها منحنی زن هستند. یکی از شب ها قرار بود برویم برای 
شناسایی؛ محمد پشت فرمان بود و ما در هوای تاریک با چراغ 
خاموش حرکت می کردیم. یکی از تکه آهن هایی که تعادل لودر 
را در قسمت عقب حفظ می کند، وسط جاده افتاده بود.دید نداشتیم 
تا اشیای داخل جاده را ببینیم. یک باره جلوی ماشین محکم خورد 
به آهن و فرمان ماشین برید. من جلو نشسته بودم. سرم محکم 
روی هم  همه  بودند  نشسته  عقب  که  نیرو هایی  شیشه.  به  خورد 
با  شب  تاریکی  در  برداشتند.  جزئی  جراحات  هرکدام  افتادند. 
مصیبت و گرفتاری به کمک هم ماشین را به عقب کشاندیم و آهن 
را به کنار جاده بردیم تا ماشین های دیگر دچار مشکل نشوند. یک 
ماشین دیگر هم داشتیم. چندنفری پیاده و چندنفری با ماشین رفتیم 
ارتفاعات  تصرف  شناسایی  از  دادیم.هدف  ادامه  را  شناسایی  و 
قامیش )قمیش( بود. در این زمان لشکر، هشت گردان پیاده داشت. 
مرحله اول عملیات بیت المقدس ۲ باهدف تصرف ارتفاع قامیش 
بر عهده لشکر ۱۰ سیدالشهدا )ع( تهران بود. چند شب بعد گردان 
امام حسین )ع( لشکر گیلان وارد عملیات شد. بیشتر بچه های این 
گردان به خاطر سرمای شدید مریض شدند.پس ازآن گردان کمیل 
وارد عملیات شد و یال های پایین قامیش را تصرف و پدافند کرد. 
سوز سرما و یخبندان بیداد می کرد. در مکانی که مستقر بودیم، 
جاده ماشین رو نداشتیم تا چادر های گروهی و دیگر ملزومات را 
ببریم. غذا را با زحمت با قاطر می فرستادند که آنها هم به وسیله 
تانک های دشمن هدف قرار می گرفتند. چون دشمن در موقعیت 
برتری قرار داشت.به خاطر سوز سرما، گروهان های در خط را به 
فاصله دو شب تعویض می کردیم. بعضی از روز ها تقریباً آفتابی 
بود، اما از سوز سرما کم نمی شد. داخل زمین چاله هایی کندیم که 
دور و برش پر از برف بود. توی چاله ها را پلاستیک و ادامه آن 
را تا بالای سرمان کشیدیم که شاید کمی از سرما در امان باشیم، 
اما از هر طرف باد سرد می وزید و به مرور پلاستیک به بدن ما 
می چسبید. سرما غیرقابل تحمل بود. از سرما نمی توانستیم بخوابیم. 
این چاله ها دو نفره یا سه نفره بودند.دو نفر استراحت می کردند و 
یک نفر در بیرون روی برف ها نگهبانی می داد. داخل این چاله ها 
فقط فانوس داشتیم و همان تنها وسیله گرمایی ما بود، اما وزش باد 
شدید فانوس ها را خاموش می کرد. فانوس را زیر پتو می گذاشتیم 
و کنارش چمباتمه می زدیم تاکمی دست وپایمان گرم شود. نفت 
می کردیم.  قناعت  نفت  از  استفاده  در  می بایست  و  بود  کم  هم 
گاهی وقت ها فتیله فانوس هم یاری نمی کرد. دود می کرد و تمام 
بینی ما سیاه می شد. از بس هوا سرد بود تا  سروکله و سوراخ 
ساعت ۹ صبح، حال غذا خوردن هم نداشتیم؛ هرچند چیز زیادی 
نان و کنسروی که داشتیم یخ  اندک  نداشتیم.  برای خوردن  هم 
می زد.گروهان ها پس از تعویض، از جهنمی برفی به تنگه باسوا 
که جهنم برفی دیگری بود برگشتند. در تنگه باسوا نه سرویس 
بهداشتی بود و نه تانکر آب. برای آشامیدن و سرویس بهداشتی 
برف ها را آب می کردیم. در آن موقعیت از آقای اصغری خواه 
)فرمانده گردان کمیل( خواستیم که اصلًا به جلو نیاید و در تنگه 
بماند. آقای عباس سلیمانی در آن شرایط مدیریت خوبی داشت. 
پخش غذا، برپانگه داشتن چادرها، سرکشی به نیرو ها و جمع بندی 
مشکلات و انتقال آن به آقای اصغری خواه کار های مؤثر عباس 
بود.عراقی ها هم به خاطر سرمای زیاد کمتر از سنگرهایشان بیرون 
می آمدند و گلوله های کمی شلیک می کردند. فقط یک شب پاتک 
محدودی کردند و چند نفر شهید و مجروح دادیم؛ ازجمله شهید 
کیسه  داخل  را  او  پیکر  بعد  روز  لنگرود.  شلمان  اهل  شعبانی، 

خواب گذاشتیم، محکم پشت قاطر بستیم و به عقب فرستادیم.
مجروحان را همان شب از مسیر برفی و یخبندان، پیاده حرکت 
را  برفی  از جاده های صعب العبور  راهپیمایی  قدرت  آنها  دادیم. 
نداشتند، اما چاره ای جز این نبود. مجروحان نیمه جان با آه و ناله 
مقداری از راه را طی کردند. قاطر ها که از راه رسیدند، آنها را 
پشت قاطر ها سوار کردند و به عقب انتقال دادند. منطقه آن قدر 

صعب العبور بود که آدم سالم به سختی می توانست عبور کند.
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طول جنگ  در  ایران  سپاه  به نام  فرماندهان  از  دقایقی  اسماعیل 
تحمیلی بود که در عملیات های بیت المقدس، فتح المبین، خیبر، 
بدر، عاشورا، قدس ۴، کربلای ۲ و کربلای ۴ فرماندهی تیپ ۹ 
بدر را بر عهده داشت. اسماعیل دقایقی در سال ۱۳۳۳ هجری 
شمسی در بهبهان به دنیا آمد، اما خانواده او با توجه به مشکلاتی 
که داشتند، مجبور شدند به »آغاجاری« مهاجرت و در آن شهر 
زندگی کنند. اسماعیل که از ذکاوت قابل توجهی برخوردار بود، 
مورد توجه خانواده قرار گرفت و پس از ورود به دبستان و پشت 
سر گذاشتن این مرحله و اتمام دبیرستان، در سال ۱۳۴۹ در کنکور 
تنها شاگردان ممتاز و نمونه را  هنرستان شرکت ملی نفت )که 
می پذیرفت( شرکت کرد و پس از قبولی، به ادامه تحصیل در آن 
هنرستان پرداخت.برخی دانش آموزان از این آموزشکده _ که در 
آن زمان یکی از مراکز فعال و مهم منطقه به شمار می آمد - برای 
مبارزه با رژیم استفاده می کردند. اسماعیل در همین هنرستان با 
محسن رضایی )فرمانده کل سپاه در دفاع مقدس( آشنا شد و به 
همراه او و دیگر هم رزمانش مبارزه پیگیری را علیه رژیم آغاز 
کردند. اسماعیل در سال دوم هنرستان - که با برپایی جشن های 
هماهنگ  اعتصاب  در   - بود  مصادف  شاهنشاهی  ساله   ۲۵۰۰
هم رزمانش شرکت فعالی داشت و در همان سال با هدف منفجر 
کردن مجسمه رضاخان که در خیابان ۲۴ متری اهواز نصب شده 
بود، قصد خود را عملی کرد، اما چاشنی مواد منفجره عمل نکرد.

مبارزات اسماعیل منحصر به مسائل سیاسی نبود؛ بلکه از طریق 
دایر کردن کلاس های مختلف، با جوانان این منطقه ارتباط فکری 

و روحی پیدا می کرد و آنان را با فرهنگ اسلام آشنا می ساخت.
از  جمعی  و  رضایی  محسن  با  )همراه  بار  دو   ۱۳۵۳ سال  در 
یاران( به زندان افتاد و هربار پس از چند ماه که همراه با شکنجه 
بدنی و روحی بود، از زندان آزاد شد. پس از آزادی از زندان، 
آبیاری  رشته  در  همان سال  در  اما  اخراج شد،  نیز  هنرستان  از 
دانشکده کشاورزی دانشگاه اهواز قبول شد و پس از دو سال 
تحصیل در این رشته، دوباره در کنکور شرکت کرد و به دانشکده 
علوم تربیتی دانشگاه تهران که از لحاظ فضای مذهبی، سیاسی و 
علمی برای او مناسب تر از دیگر مراکز علمی و آموزشی بود، وارد 
شد. در این دو محیط دانشگاهی )اهواز و تهران( نیز به مبارزات 
دانشجویان  از  داد.دقایقی  ادامه  نظامی خود  و  عقیدتی، سیاسی 
متشرع به شمار می رفت. تمام واجبات و مستحبات خود را به جا 
می آورد و از انجام هرگونه عمل خلاف شرع که توسط دیگران 
انجام می گرفت با برخورد اسلامی جلوگیری می کرد. در دانشگاه 
تهران برای مقابله با جریانات التقاطی و غیراسلامی موضع قاطعی 

داشت و در بحث های آنان از مواضع اصلی اسلام دفاع می کرد.
در سال ۱۳۵۷ ازدواج کرد و در اولین صحبت با همسرش، از این 
که وی فقط به خود و خانواده اش تعلق ندارد، گفت و گو کرد. با 
اوج گیری نهضت مردم مسلمان ایران به رهبری امام خمینی )ره( 
همچنان به مبارزه ادامه داد و در اعتصابات کارگران شرکت نفت 
نقش مؤثری را عهده دار بود و در از بین بردن دو تن از افسران 
شهربانی بهبهان به طور غیرمستقیم شرکت داشت.خانه اسماعیل 
همواره یکی از پایگاه های فعال مبارزه با رژیم به شمار می آمد 
و بسیاری از بیانیه ها و اعلامیه های ضدرژیم در این مکان تهیه 
اتفاق یکی دیگر از  به  و تکثیر می شد.دقایقی قبل از ۲۲ بهمن 
دوستانش طبق برنامه ای که داشتند به تهران آمد و با حضور در 
مبارزات مردمی، در فتح پادگان ها نقش مؤثری ایفا کرد. پس از آن 
نیز در جلوگیری از غارتگری گروهک ها و به هدر رفتن اسلحه ها 
نقش بسزایی داشت.محسن رضایی با اشاره به فعالیت هایی که 
در منزل شهید دقایقی در دوران انقلاب انجام می گرفت، اظهار 
که  است  خانواده هایی  از  یکی  ایشان  خانواده  و  خانه  می دارد: 
دقایقی  آنهاست.اسماعیل  مدیون  خوزستان  در  اسلامی  انقلاب 
به ضرورتی  با توجه  اما  ادامه تحصیل داشت،  به  علاقه وافری 
که در عرصه انقلاب و دفاع احساس می کرد دانشگاه و تحصیل 
را ترک کرد و در سال ۱۳۵۸ با یک نسخه از اساس نامه جهاد 
سازندگی )که دانشجویان انجمن اسلامی دانشگاه ها آن را تنظیم 
دوستان،  از  عده ای  اتفاق  به  و  رفت  آغاجری  به  بودند(،  کرده 
جهاد سازندگی را راه اندازی کرد. هنوز چند ماه از فعالیت او در 
این ارگان نگذشته بود که طی حکمی )در اوایل مردادماه ۱۳۵۸( 
مسئول تشکیل سپاه پاسداران در منطقه آغاجری شد. یک سال 
از فرماندهی اش در این منطقه می گذشت که برای تشکیل سپاه 
پاسداران خوزستان به کمک علی شمخانی و سایرین رفت و با 
عهده دار شدن مسئولیت دفتر هماهنگی استان، شروع به تشکیل 
همین  کرد.در  خوزستان  شهرستان های  در  سپاه  راه اندازی  و 
مسئولیت و قبل از تجاوز نظامی عراق به کشورمان، زمانی که 
از درگیری خرمشهر باخبر شد سریعا خود را به آنجا رساند و با 
انتقال سلاح و مهمات )به اتفاق شهید جهان آرا( نقش اساسی در 
آمادگی رزمی مردم منطقه ایفا کرد.به دنبال شروع تهاجم سراسری 
عراق، به عنوان نماینده سپاه در اتاق جنگ لشکر ۹۲ زرهی اهواز 
حضور یافت و در شرایطی که با کارشکنی های بنی صدر مواجه 
بود در سازماندهی نیرو ها و تجهیز آنها تلاش گسترده ای را آغاز 
کرد. در برخی مواقع در مناطق عملیاتی حاضر می شد و به سر و 
سامان دادن نیرو ها می پرداخت. در جریان محاصره شهر سوسنگرد 
توسط عراقی ها، با مشکلات زیادی از محاصره خارج شد. بعد ها 
به همراه شهید علم الهدی در شکستن محاصره سوسنگرد دلیرانه 
جنگید. در عملیات فتح المبین نیز در قرارگاه »لشکر فجر« با سردار 
شهید بقایی )که در آن زمان فرماندهی قرارگاه فجر را به عهده 

داشت( همکاری کرد.
مسئولیت یگان حفاظت

بعد از عملیات بیت المقدس، از آنجا که جنگ، حالت فرسایشی به 
خود گرفت و تحرک جبهه ها کم شد، منافقین و ضدانقلاب دست 
به ترور شخصیت ها و افراد مؤثر نظام و حزب اللهی ها می زدند 
تا نظام را از داخل تضعیف کرده و عقبه جنگ را دچار تزلزل 
کنند. دقایقی در تاریخ ۱/۴/۱۳۶۱ به »سپاه منطقه ۱« مامور شد و 
مسئولیت یگان حفاظت شخصیت ها را در قم و استان مرکزی بر 
عهده گرفت و به گونه ای عمل کرد که در دوران تصدی فرماندهی 
جانب  از  سوءقصدی  و  ترور  هیچگونه  مسئولیت،  این  در  وی 
منافقین و ضدانقلاب در حوزه مسئولیتی او پیش نیامد.هنگامی 
تاکید خاصی  فرمانی  در سال ۱۳۶۲ طی  )ره(  امام خمینی  که 
بی درنگ  دقایقی  اسماعیل  کردند،  جبهه ها  در  افراد  حضور  بر 
را  فعالیت های خود  مشروح  گزارش  فرماندهی،  به  نامه ای  طی 
منعکس و ضمن آن بدین گونه کسب تکلیف کرد: »در شرایطی 
که مساله اصلی سپاه و طبعاً کشور، جنگ است، آیا ماندن و عدم 
همکاری با سپاه در جنگ نوعی راحت طلبی نیست؟« و ضمن آن، 
درخواست خود را باتوجه به تجربیاتی که در جنگ اندوخته بود 

برای خدمت فعال و حضور در جبهه مطرح کرد.
راه اندازی دوره عالی مالک اشتر

عالی  دوره  راه اندازی  مسئول  جبهه،  به  مجدد  بازگشت  از  پس 
اقدام در  این  مالک اشتر )ویژه آموزش فرماندهان گردان( شد. 
جهت آشنایی هرچه بیشتر کسانی که در جنگ تجارب زیادی 
را کسب کرده و استعداد فرماندهی داشتند توسط شهید دقایقی 
صورت گرفت. او یکایک آنها را شناسایی و انتخاب کرد تا ضمن 
آموزش اصول و مبانی جنگ و آرایش و تاکتیک های نظامی، افراد 
معرفی  فرماندهی  به کارگیری در مسئولیت های  برای  را  توانمند 
کند. البته خودش هم در این دوره شرکت کرد. در زمان اجرای 
جزایر  عملیاتی  منطقه  در  خیبر«  »عملیات  اشتر«،  مالک  »طرح 
مجنون انجام شد و دقایقی نیز با حضور در این نبرد، فرماندهی 
یکی از گردان های خط مقدم را به عهده گرفت. بعد از عملیات 
خیبر به پشت جبهه بازگشت و دوره یادشده را در تابستان ۱۳۶۳ 
ابیطالب )ع(  به پایان رساند.پس از مدتی در لشکر ۱۷ علی بن 
در کنار شهید مهدی زین الدین قرار گرفت و در نظم بخشیدن 
و سازماندهی لشکر، یار دیرینه خود را کمک کرد که با پذیرش 

مسئولیت طرح و عملیات لشکر همراه بود.
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شهیدی که عبدالباسط ایران بود
می کرد،  تلاوت  قرآن  وقتی  محمودیان«  علی  »سید  شهید 
همرزمان او فکر می کردند که صدای استاد عبدالباسط از رادیو 

پخش می شود.
مسابقات  ممتاز  نفرات  و  قاریان  قطعاً جزو  بود،  اگر  »امروز   
کشور و مسابقات بین المللی بود«؛ این را استاد »محسن موسوی 
بلده« می گوید؛ سید علی، عبدالباسط خوان جلسه قرآنی او در 
دوران دفاع مقدس بود که وقتی قرآن تلاوت می کرد، همرزمان 
از رادیو پخش  استاد عبدالباسط  او فکر می کردند که صدای 
می شود. درحالی که، این سید علی محمودیان بود که تلاوت 
معبود  به سوی  قرآن  تلاوت  درحال  که  قاری  همان  می کرد؛ 
خویش پرکشید؛ آن هم درحالی که ترکش به حنجره اش اصابت 
کرده بود؛ انگار به گفته استادش، خدا حنجره اش را خریده بود.

باز هم عصر چهارشنبه شد و طبق رسم همیشگی نوبت دیدار 
با  همراه  است  قرار  این بار  قرآنی؛  جامعه  شهدای  خانواده  با 
رحیم قربانی مسئول سازمان قرآن و عترت بسیج تهران بزرگ، 
تعدادی از اساتید قرآن و اصحاب رسانه، به منزل شهیدی در 
»شهر قدس« یا به قول خودمان گفتنی »قلعه حسن خان« برویم؛ 
شهیدی که نام او برای من آشنا نیست؛ اما از قبل به من اطلاع 
می دهند که از شهدای شاخص قرآنی است که به دلیل شباهت 
صدایش با استاد عبدالباسط و زیبایی های قرائت هایش، امروز 
اگر در دنیای خاکی ما زنده بود، جزو قاریان برتر و شناخته شده 
بود؛ بنابراین اشتیاقم برای آشنایی با این شهید والامقام بیشتر 

می شود و دسته جمعی عازم منزل شهید می شویم.
منزل شهدا صفای خاصی دارد؛ این تجربه من از حضور در 
مادر  برادران و  استقبال گرم  با  این بار هم  منزل شهداست که 
چهره های  تا  می شویم  منتظر  می شویم.  مواجه  شهید  بزرگوار 
دیگر قرآنی، از جمله استاد محسن موسوی بلده که استاد شهید 
محمودیان بوده است، به همراه امام جمعه شهر قدس و چند نفر 
دیگر، به منزل شهید برسند. جمع حاضران که تکمیل می شود، 
یکی از اساتید به تلاوت قرآن می پردازد و پس از صحبت های 
کوتاه مسئول سازمان قرآن و عترت بسیج تهران بزرگ، نوبت به 

روایت گری درباره این شهید والامقام می رسد.
شاگردان همیشه حاضر

استاد »محسن موسوی بلده« از اساتید برجسته قرآن کریم است 
که  است  آن  این حضور،  دلیل  دارد؛  ما حضور  در جمع  که 
شهید سید علی محمودیان، از شاگردان او بوده است؛ از زمره 
با  را  آن ها  نام  است،  هنوز  که  هم  هنوز  که  شاگردانی  همان 
خودکار قرمز در لیست حضور و غیاب خود می نویسد و هنوز 
هم که هنوز است، نام آنها را اگرچه نیستند؛ اما در کلاس خود 

می خواند و شاگردانش به جای سرخ نام ها »حاضر« می گویند.
این استاد قرآن کریم، با بیان این که در سال های ابتدایی جنگ 
تحمیلی، جلسات قرآن کم بود؛ لذا برای همین جوانان جذب 
جلسه قرآنی ما در دارالتحفیظ شدند که گاهی اوقات تعداد آنها 
به ۲۰۰ نفر هم می رسید، می گوید: »سال ۱۳۶۳ بود که شهید 
»سید علی محمودیان« به جلسه قرآنی ما آمد؛ آن زمان به دلیل 
مراجعه کنندگان  از  بود،  بالا  کلاس  از  استقبال  تعداد  این که 
امتحانی می گرفتیم که ایشان با تلاوت ۲ آیه، در امتحان ورودی 
ما قبول شد. فضای جلسه قرآنی ما هم با توجه به این که در 
پشت جبهه بودیم، کاملًا قرآنی و جبهه وجنگی بود و یک نفر 

هم به عنوان ناظم جلسه بود که به او »وزیر اعظم« می گفتیم.
»خسروی« اولین »وزیر اعظم« ما بود که در عملیات »فتح المبین« 
به شهادت رسید. خبر شهادت خسروی که آمد، کمی صحبت 
کردم و احساساتی شدیم. بعد از آن حضور و غیاب می کردم 
او  نبود که  اما حواسم  به اسم خسروی رسیدم؛  که یک لحظه 
دیگر نیست؛ بنابراین نامش را صدا زدم و وقتی شاگرد ها دیدند 
که جواب نمی دهد، یکی از آن گفت »حاضر« و بعد از آن هم 
دیگر شاگرد ها به صورت خودجوش گفتند »حاضر«؛ بنابراین 
از آن روز به بعد، هرکس از شاگرد ها که شهید می شد، نام او 
را از لیست حذف نمی کردیم و در لیست های جدید، نام او را 
با خودکار قرمز می نوشتم که تعداد آنها تا پایان جنگ به ۳۰ 

نفر هم رسید«.
عبدالباسط جبهه ها!

علی  »سید  شهید  درباره  روایت گری  به  بلده«  »موسوی  استاد 
ادامه می دهد:  این گونه  را  محمودیان« می پردازد و کلام خود 
»چهره شهید محمودیان کم کم شناخته شده و به عبدالباسط خوان 
جلسه ما معروف شد؛ سید علی اوایل جنگ در خرمشهر بود 
و به همراه عده ای دیگر از رزمندگان در یک ساختمانی مستقر 
بودند. او در طبقه پایین آن ساختمان شروع می کند به تلاوت 
قرآن؛ وقتی که تلاوت شهید محمودیان تمام می شد، رزمندگانی 
که در طبقه بالا بودند، می آیند طبقه پایین و می گویند چرا رادیو 
را خاموش کردید؟ آنها فکر کرده بودند که تلاوت »عبدالباسط« 
از رادیو پخش می شده است؛ درحالی که سید علی داشت قرآن 

می خواند!.
اولین گروه از شاگرد های جلسه ما که به جبهه رفتند، به من 
نامه دادند و گفتند که به بچه های جلسه هم سلام برسانید. من 
هم نامه ها را در جلسه قرآن خواندم و به بچه ها گفتم که فلانی 
سلام رساند. از آن جا بود که نامه نگاری ها از جبهه ها آغاز شد؛ 
این موضوع موجب شد تا بعداً شهید محمودیان در وصیت نامه 

به  رفتن  می کنم  توصیه  خود  برادران  به  من  که  گفت  خود، 
دارالتحفیظ را ادامه دهید؛ چراکه من حضور خود در جبهه را 
مدیون جلسات دارالتحفیظ می دانم؛ چراکه آن روز ها جلساتی 
که در دارالتحفیظ برگزار می شد، همه در خدمت انقلاب اسلامی 

و دفاع مقدس بود«.
به گفته استاد موسوی بلده؛ »شهید محمودیان به جبهه می رفت 
و برمی گشت تا این که روزی که عملیات »کربلای پنج« آغاز 
او پف کرده،  دیدیم که صورت  و  آمد  قرآنی  به جلسه  شد، 
پانسمان دارد و زیر چشم او هم کمی کبود شده است؛ وقتی 
از او سوال کردیم که چه اتفاقی افتاده است؟ گفت که ترکش 
خورده است و ما را برای درمان به تهران اعزام کرده اند؛ اما با 
این وجود، وقتی در جلسه به او گفتم که تلاوت می کنید یا نه؟ 
قبول کرد و به تلاوت قرآن پرداخت. بعد از نیم ساعت که شهید 
محمودیان وارد کلاس شد، »ناصرالدین باغانی« هم وارد کلاس 
شد که دیدیم یک ترکش نیز به بازوی او خورده است؛ اما وی 
هم آن روز تلاوت کرد؛ بعد از آن تلاوت، »ناصرالدین باغانی« به 
شهادت رسید و »سید علی محمودیان« هم در عملیات »کربلای 

هشت« شهید شد«.
حنجره ای که خریدار او خدا شد

کلام آخر استاد موسوی بلده، درباره ماجرای آسمانی شدن سید 
نبرد، درحالی قرآن تلاوت  علی است؛ آن زمانی که در میدان 
او  برای  را  خود  آغوش  و  خرید  را  حنجره اش  خدا  می کرد، 
لحظه  از  نقلی که  »براساس  دراین باره می گوید:  استاد  گشود. 
شهادت سید علی محمودیان کرده اند؛ آن روز بعثی ها آتش بسیار 
سنگینی روی خط ریخته بودند و فرماندهان دیدند که در این 
آتش، رزمندگان همگی از بین می روند؛ بنابراین دستور دادند 
که چندنفر، خط را نگه دارند تا نیرو ها به عقب بروند و سپس 
گردان را از آن خط تخلیه کردند و فقط عده ای مقاومت کردند 

تا دشمن را معطل کنند. 
خط  در  که  بود  افرادی  همان  از  محمودیان  علی  سید  شهید 
به سمت  و  کرده  مقاومت  که  درحالی  او  می کردند؛  مقاومت 
صدای  چون  و،  می خواند  قرآن  می کرد،  تیراندازی  دشمن 
زنگ داری داشت، صدایش به دیگر رزمندگان می رسید. درست 
در آن زمانی که او داشت قرآن می خواند، ترکشی به حنجره اش 
اصابت کرده و سید علی به روی زمین افتاد و بعثی ها هم خط 
را گرفت؛ اما طولی نکشید که رزمندگان خط را بازپس گرفتند 
و وقتی به پیکر شهید رسیدند، نقل شده است که گویا نفربر هم 
از روی گردن او رد شده بود. وقتی که این ماجرا را برای من 
نقل کردند، به خودم گفتم که خدا حنجره اش را قبول کرد؛ چرا 
قسمت های دیگر بدن وی آسیب ندید؟ درحالی که او در خط 

و میدان جنگ داشت قرآن می خواند«.
قاری آینده دار

استاد »ولی الله یاراحمدی« هم از دیگر اساتید حاضر در منزل 
قاری شهید »سید علی محمودیان« است که وقتی به تازگی پا به 
فعالیت های قرآنی گذاشته بود، تلاوت های این شهید والامقام 
که در لشکر ۱۰ سیدالشهداء )ع( نیز با او همنشین بوده است 
را گوش می کرده است؛ بنابراین او نیز لحظاتی به روایت گری 
از برکت حضور شهید محمودیان در گردان »زهیر« این لشکر، 
خصوصاً تلاوت زیبای این شهید والامقام در میدان صبحگاه 
به  )ع(  سیدالشهداء   ۱۰ »لشکر  می گوید:  و  می پردازد  لشکر، 
فرماندهی سردار »علی فضلی«، یک گردانی به نام گردان »زهیر« 
داشت که فرمانده آن شهید »داود حیدری« بود که در عملیات 
»کربلای هشت« به شهادت رسید. من و برادرم در این گردان 
بودیم و شهید »سید علی محمودیان« نیز یکی از دوستان خوبی 
مقدس  دفاع  در سال های  را  او  با  همنشینی  توفیق  ما  که  بود 
داشتیم؛ جوانی بسیار آرام، با معنویت و اهل حضور فعال در 
برنامه های معنوی، که به عنوان قاری قرآن در برنامه های گردان 

حضور داشت.

 ۱۰ لشکر  مشترک  صحبگاه های  از  یکی  در  می آید  یادم 
سیدالشهداء )ع( که همه رزمندگان لشکر در آن حضور داشتند، 
سردار »علی فضلی« از شهید »سید علی محمودیان« برای تلاوت 
قرآن دعوت کرده و او نیز بسیار زیبا و دلنشین قرآن تلاوت 
کرد؛ این درحالی است که در سال ۱۳۶۵ یعنی حدود ۳۸ سال 
قبل، واقعاً جوانانی که چنین دلنشین قرآن تلاوت می کردند و 
قاریانی در این سطح، کم داشتیم؛ شهید سید علی محمودیان 

یک قاری آینده دار بود«.
را  محمودیان  علی  سید  شهادت  ادامه  در  یاراحمدی  استاد 
روایت می کند و ادامه می دهد: »عملیات »کربلای پنج« بود که 
به ۱۰  عملیات،  این  در  موفقیت  برای  ما  گفت  فضلی  سردار 
میلیون صلوات نیازمندیم؛ بنابراین یک تعدادی صلوات، سهم 
هرکدام از رزمندگان لشکر شد، تا این که من در یکی از مراحل 
نقاهت خود را می گذراندم که  عملیات مجروح شده و دوره 
پایان  اما  آمدند؛  مرخصی  به  عید  ایام  برای  گردان  رزمندگان 
تعطیلات دوباره فراخوان شدند، به دلیل این که ارتش بعث عراق 

یک پاتک جدی زده بود.
وقتی برادر من به مقر گردان رسیده بود، بلافاصله مجهز شده 
و برای دفاع در برابر پاتک بعثی ها به منطقه اعزام شده بودند؛ 
زیادی می خوردیم.  ما خسارت  نمی ایستادند،  آنها  اگر  چراکه 
یک  گفتم  می گذراندم،  را  نقاهت  دوره  این که  به دلیل  هم  من 
هفته بعد اعزام شوم و اصلًا فکر نمی کردم که آن قدر سریع نیاز 
به نیرو باشد؛ تا این که بعداً فهمیدم که در این اعزام رزمندگان 
یک حکمتی وجود داشت و خدا عده ای از بچه ها را گلچین 

کرده بود«.
که  است  بوده  دوست داشتنی  آن قدر  علی  سید  بدون شک 
استاد  که  این گونه  و  می کنند  تعریف  این همه  درباره اش 
یاراحمدی می گوید: »شهید سید »علی محمودیان« یک جوان 
بسیار آرام، معنوی و در جای خود بسیار شوخ طبع و پای کار 
به عنوان یک جوان،  اما  دعا؛  و  ذکر  در حال  دائماً  یعنی  بود؛ 
بسیار پرنشاط و پرانرژی بود و من نیز از وقتی توفیق پیدا کردم 
تا وارد فعالیت های قرآنی شوم، اولین تلاوت هایی که از نسل 
هم سن و سال های خودم به گوشم خورد، تلاوت های این شهید 

والامقام بود«.
تولد معجزه آسا

نوبتی هم که باشد، نوبت مادر شهید است؛ مادری باصلابت 
از گرما حضور جمع، دلش آرام شده و می گوید که جز  که 
دل مان  ما  اما  باشم؛  داشته  گفتن  برای  حرفی  نمی توانم  دعا 
نمی آید که از روایت های او درباره فرزند آسمانی اش محروم 
بمانیم؛ خصوصاً وقتی یک نفر از میان جمع، به ماجرای تولد 
معجزه آسای »سید علی« اشاره می کند؛ بنابراین مادر شهید، منت 
بر سر ما می گذارد و لحظه ای کوتاه، در یک جمله می گوید: 
»این بچه، از همان نوزادی اش تا زمانی که به شهادت رسید، 

بچه من نبود؛ بلکه استاد من بود«.
مادر سپس به ماجرای تولد معجزه آسای فرزندش اشاره کرده و 
این ماجرا را چنین روایت می کند: »دکتر به دلیل ناراحتی قلبی، 
به من گفته بود که بارداری برای شما ضرر دارد و من هم سید 
علی را باردار بودم؛ بنابراین دکتر توصیه کرده بود که بچه را 
سقط کنم؛ چراکه بیشتر از چهار ماه نمی ماند و برای خودت 
نیز خطر مرگ دارد؛ اما من به خدا توکل کردم و گفتم همه چیز 

دست خودت است، هرکاری می خواهی بکنی، بکن!
زمانی هم که برای زایمان به بیمارستان رفته بودم، روی تخت 
علی  سید  می کردم،  استراحت  که  همان طور  و  نرفتم  زایمان 
خودش به دنیا آمد و وقتی هم که متولد شد، دکتر قد و بالای او 
را نگاه می کرد و می گفت عجب بچه ای! تا این که ۲ ساعت بعد 
نیز، هم خودم و هم بچه را مرخص کردند و به خانه آمدیم؛ من 
توکل به خدا کردم و خودش بهترین بچه را به من داد و بهترین 

بچه را هم از من گرفت«.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 1402۶031۸01102023۵ مورخ 1403/09/20 هیات 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبت ملک صومعه سرا تصرفات مالکانه بلا 
معارض متقاضی آقای خانم محمد ابراهیم فدوی صومعه سرایی فرزند 
علی اکبر به شماره شناسنامه ۷422 صادره از صومعه سرا در ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی شالیزاری بمساحت 1040/90 متر مربع پلاک 
14۶۵ فرعی از 41 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 11۶ واقع در 
صومعه  فدوی  اکبر  علی  نسق  از  خریداری  گیلان   22 بخش  لادمخ 
سرایی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی میشود چنانچه اشخاصی نسبت به صدور 
از  میتوانند  باشد  داشته  اعتراض  مذکور  بشرح  متقاضی  مالکیت  سند 
تاریخ اولین انتشار آگهی بمدت 2 ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
و  است  بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی  مراجع  به  را  دادخواست خود 
رسید در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض مدت 

مذکور طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول 1403/10/19

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/11/04
یداله شهبازی - رییس اسناد و املاک شهرستان صومعه سرا

شناسه 1۸۵۸۸۷2
م الف 910/1۸04

*******************************
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 1402۶031۸011020230 مورخ 1403/09/20 هیات 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبت ملک صومعه سرا تصرفات مالکانه بلا 
معارض متقاضی آقای خانم محمد ابراهیم فدوی صومعه سرایی فرزند 
علی اکبر به شماره شناسنامه ۷422 صادره از صومعه سرا در ششدانگ 

یک قطعه زمین مزروعی شالیزاری بمساحت 2۸۷1/91 متر مربع پلاک 
14۶4 فرعی از 41 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 11۶ واقع در 
صومعه  فدوی  اکبر  علی  نسق  از  خریداری  گیلان   22 بخش  لادمخ 
سرایی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی میشود چنانچه اشخاصی نسبت به صدور 
از  میتوانند  باشد  داشته  اعتراض  مذکور  بشرح  متقاضی  مالکیت  سند 
تاریخ اولین انتشار آگهی بمدت 2 ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض 
است  بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی  مراجع  به  را  خود  دادخواست 
ورسید در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض مدت 
مذکور طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.تاریخ انتشار نوبت 

اول 1403/10/19
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/11/04

یداله شهبازی -  رییس ثبت اسناد و املاک شهرستان صومعه سرا
شناسه 1۸۵۸۸۷4

م الف 910/1۸0۵
***********************

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 1402۶031۸01101۵۷42 مورخ 1403/0۸/0۵ هیات 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبت ملک صومعه سرا تصرفات مالکانه بلا 
به  فرزندرضا  عربانی  میثاق وظیفه شناس  آقای خانم  متقاضی  معارض 
شماره شناسنامه 42 صادره از صومعه سرا در ششدانگ یک قطعه زمین 
زراعی بمساحت 100 متر مربع پلاک 319 فرعی از 32 اصلی مفروز و 
مجزی شده از پلاک 40 واقع در ملکسر بخش 2۵ گیلان خریداری از 
نسق شیر احمد رهبر محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی میشود چنانچه اشخاصی 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی بشرح مذکور اعتراض داشته باشد 
می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی بمدت 2 ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
نمایند.  تقدیم  قضایی  مراجع  به  را  خود  دادخواست  اعتراض  تسلیم 

بدیهی است و رسید در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض مدت مذکور طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول 1403/10/19
تاریخ انتشار نوبت دوم 1403/11/04

یداله شهبازی 
 اسناد و املاک شهرستان صومعه سرا

شناسه 1۸۵9341
م الف 910/1۸03

******************************
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 1402۶031۸01101۵93۷ مورخ 1403/0۸/0۶ هیات 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
مالکانه  تصرفات  سرا  صومعه  ملک  ثبت  واحد  در  مستقر  رسمی  سند 
فرزند  ابوالقاسمی  معروف  سید  خانم  آقای/  متقاضی  معارض  بلا 
سیدتقی به شماره شناسنامه 1۶۷۵ صادره از صومعه سرا در ششدانگ 
مربع  متر   1043/1۸ بمساحت  خانه  بریکباب  مشتمل  زمین  قطعه  یک 
پلاک 119۷ فرعی از ۷ اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک ۶۷ واقع 
مالکیت سید حسن جعفری  از  نوخاله بخش 22 گیلان خریداری  در 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 1۵ روز آگهی میشود چنانچه اشخاصی نسبت به صدور سند 
از تاریخ  باشد میتوانند  مالکیت متقاضی بشرح مذکور اعتراض داشته 
اولین انتشار آگهی بمدت 2 ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
،اعتراض  تسلیم  تاریخ  از  ماه  یک  مدت  ظرف  رسید  اخذ  از  پس  و 
و  است  بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی  مراجع  به  را  دادخواست خود 
رسید در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض مدت 

مذکور طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول 1403/10/19

تاریخ انتشار نوبت دوم:  1403/11/04
یداله شهبازی 

 رییس ثبت اسناد و املاک شهرستان صومعه سرا
شناسه 1۸۵9۶34
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آیت الله العظمی جوادی آملی:

رشوه در نگاه علی)ع( معجونی 
آمیخته به زهر افعی است

 حضرت آیت الله مکارم شیرازی گفتند: مسلمانان باید بسیار مواظب 
و مراقب اعمال خود باشند؛ چه این که گاهی دشمن در لباس مذهب 
و با اسلحۀ دین به جنگ دین و مذهب مجهّز می شود! وقتی به تاریخ 
اسلام مراجعه می  کنیم با انبوهی از مذاهب ساختگی دشمن مواجه 

می  شویم که تنها برای ضربه زدن به  »اسلام ناب« نهادینه شده اند.
نفاق  موضوع  به  نوشتاری  در  شیرازی  مکارم  الله  آیت   حضرت 

نفاق  مسئلۀ  گفتند:  و  پرداختند  ضرار«  »مسجد  ماجرای  و 
بعد از فتح مکه گسترش بیشتری پیدا کرد، زیرا ابو سفیان 
جان،  ترس  از  او،  هواخواهان  و  اسلام  یک  شمارۀ  دشمن 
اسلام را ظاهراً پذیرفتند؛ ولی هر زمان در انتظار فرصتی برای 

ضربه زدن به آن بودند.
الّله علیه وآله وسلّم که  منافقان در عصر رسول خدا صلّی 
منافع خود را با ظهور اسلام در خطر دیدند به ظاهر، اسلام را 
پذیرفتند؛ ولی در واقع با پیامبر اکرم صلّی الّله علیه وآله وسلّم 

و آیین او دشمن بودند.
با اینکه منافقان سعی در استتار خویش داشتند، در لحظات 
حساس که طوفان های سیاسی و اجتماعی می وزید نقاب از 
چهره آن ها کنار می رفت و شناخته می شدند، از جمله با طرح 

مسجد ضرار، چهرۀ واقعی خود را نشان  دادند.]۱[
بنای مسجد ضرار

داستان »مسجد ضرار« را همۀ مفسران اسلامی و بسیاری از 
کتب حدیث و تاریخ ذکر کرده اند، اگر چه در جزئیات آن 
تفاوت هایی دیده می شود.]۲[ خلاصۀ جریان، به طوری که از 
تفاسیر]۳[ و احادیث مختلف استفاده می شود، چنین است:]۴[

پیامبر اکرم صلّی الّله علیه وآله وسلّم در هنگام عزیمت به جنگ 
تبوک، در میان راه به قبیله بنی  سالم که در آن زمان خارج از مدینه 
زندگی می کردند برخوردند. عدّه ای از آنان که مردمی ظاهر الصلاح 
بودند از ایشان اجازه خواستند تا مسجدی را در نزدیکی مسجد قبا 
بنا کنند. آن ها دلیل خود را این گونه بیان داشتند که چون در قبیلۀ ما 
افراد ضعیف و ناتوانی از پیرمردان، پیرزنان و کودکان وجود دارند 
قبا حاضر  به مسجد  نماز  اقامه  برای  که نمی توانند در همه وقت 
شوند، علاوه بر این که گرمای تابستان، سرمای زمستان، باد و باران 
نیز مانع از حضور آنان در مسجد می شود، ساختن چنین مسجدی 

در نزدیکی مسجد قبا ضروری به شمار می رود.]۵[
پیامبر صلّی الّله علیه وآله وسلّم به آن ها اجازه داد، ولی آن ها اضافه 
بگذارید؟  »نماز«  آن  در  و  بیایید  است شخصاً  ممکن  آیا  کردند: 
پیامبر صلّی الّله علیه وآله وسلّم فرمودند: من فعلًا عازم سفرم، و 
هنگام بازگشت، به خواست خدا به آن مسجد می آیم، و در آن نماز 
الّله علیه وآله وسلّم اجازه ساختن  پیامبر اکرم صلّی  می گزارم.]۶[ 
آن مسجد را صادر کردند و سپس به سمت جنگ تبوک حرکت 

نمودند.]۷[
درخواست افتتاح مسجد ضرار!

بانیان مسجد از غیبت پیامبر صلّی الّله علیه وآله وسلّم سوء استفاده 
کرده، با سرعت هر چه بیشتر مسجد را ساختند.]۸[ و حتی می گویند: 
جوانی آشنا به قرآن را از میان مسلمانان به نام »مجمع بن حارثه« )یا 

مجمع بن جاریه( به امامت مسجد برگزیدند.
بازگشت،  تبوک  از  وسلّم  وآله  علیه  الّله  صلّی  پیامبر  که  هنگامی 
نزد ایشان آمدند]۹[ و از آن حضرت خواستند تا مسجد را افتتاح 
کند!]۱۰[ گفتند اکنون تقاضا داریم به مسجد ما بیایی و در آنجا نماز 
بگذاری، و از خدا بخواهی ما را برکت دهد، و این در حالی بود 
که هنوز پیامبر صلّی الّله علیه وآله وسلّم وارد دروازه مدینه نشده 

بود.]۱۱[
افشای توطئۀ نفاق

با  و  گردید  نازل  پیامبر  بر  پیک وحی خدا  هنگام  این  در  ناگهان 
نماز در آن مسجد  از حضور و  را  پیامبر خود  لحنی،  شدیدترین 
بازداشت و آن را یک کانون »تفرقه و کفر« و »ساختمانی بر لب 
سَ عَلَی  پرتگاه دوزخ!« خواند و فرمود: »لَتقَُمْ فیِهِ أبَدَاً لمََسْجِدٌ أسُِّ
لِ یوْمٍ أحََقُّ أنَْ تقَُومَ فیِه؛ِ هرگز در آن ]مسجد به عبادت[  التَّقْوَی منِْ أوََّ
نایست! آن مسجدی که از روز نخست بر پایه تقوا بنا شد، شایسته تر 

است که در آن ]به عبادت[ بایستی«.]۱۲[
خداوند متعال در آیات )۱۰۷ تا ۱۰۹( سوره  برائت )توبه( می فرماید: 
وَ  المُْؤْمنِیِنَ  بیَنَ  تفَْریِقاً  وَ  کفْراً  وَ  ضِراراً  مَسْجِداً  اتَّخَذُوا  الَّذِینَ  »وَ 
إلَِّ  أرََدْنا  إنِْ  لیَحْلفُِنَّ  وَ  قَبلُْ  منِْ  رَسُولهَُ  وَ   َ اللهَّ لمَِنْ حارَبَ  إرِْصاداً 
سَ  َّهُمْ لکَاذبِوُنَ * ل تقَُمْ فیِهِ أبَدَاً لمََسْجِدٌ أسُِّ ُ یشْهَدُ إنِ الحُْسْنی  وَ اللهَّ
أنَْ  یحِبُّونَ  رجِالٌ  فیِهِ  فیِهِ  تقَُومَ  أنَْ  أحََقُّ  یوْمٍ  لِ  أوََّ منِْ  التَّقْوی   عَلَی 
سَ بنُیْانهَُ عَلی  تقَْوی  منَِ  ریِنَ * أَ فَمَنْ أسََّ هِّ ُ یحِبُّ المُْطَّ رُوا وَ اللهَّ یتطََهَّ
سَ بنُیْانهَُ عَلی  شَفا جُرُفٍ هارٍ فَانهْارَ بهِِ  ِ وَ رضِْوانٍ خَیرٌ أمَْ مَنْ أسََّ اللهَّ
المِِینَ؛ ]گروهی دیگر از آن ها[  ُ ل یهْدِی القَْوْمَ الظَّ فیِ نارِ جَهَنَّمَ وَ اللهَّ
کسانی هستند که مسجدی ساختند برای زیان رساندن ]به مسلمانان [ 
و ]تقویت [ کفر، و تفرقه افکنی میان مؤمنان و کمین گاه برای کسی 
که از پیش با خدا و پیامبرش مبارزه کرده بود؛ آن ها سوگند یاد 
می  کنند که: »جز نیکی ]و خدمت [، نظری نداشته ایم!« اما خداوند 
گواهی می  دهد که آن ها دروغگو هستند! هرگز در آن ]مسجد به 
عبادت [ نایست! آن مسجدی که از روز نخست بر پایه تقوا بنا شده، 
شایسته تر است که در آن ]به عبادت [ بایستی؛ در آن، مردانی هستند 
که دوست می دارند پاکیزه باشند؛ و خداوند پاکیزگان را دوست 
دارد! آیا کسی که شالودۀ آن را بر تقوای الهی و خشنودی او بنا 

کرده بهتر است، یا کسی که اساس آن را بر کنار پرتگاه سستی بنا 
نموده که ناگهان در آتش دوزخ فرو می  ریزد؟! و خداوند گروه 

ستمگران را هدایت نمی  کند«.]۱۳[
شاید اینکه پیامبر صلّی الّله علیه وآله وسلّم قبل از رفتن به تبوک 
دستور نداد در مقابل آن ها شدّت عمل به خرج دهند، برای این بوده 
که هم وضع کار آن ها روشن تر شود، و هم در سفر تبوک ناراحتی 

فکری دیگری از این ناحیه به وجود نیاید.]۱۴[
مسجدی با چهار هدف شیطانی!

آیات فوق، دربارۀ گروهی از منافقان است که برای تحقق بخشیدن 
به نقشه  های شوم خود، اقدام به ساختن مسجدی در »مدینه« کردند، 

که بعداً به نام »مسجد ضرار« معروف شد.]۱۵[
با  مبارزه  برای  اسلام  دشمنان  می داد  نشان  که  سه گانه ای  آیات 
این دین خوش آیند نوپا، درصدد برآمدند تا از آن به عنوان سنگر 
محکمی استفاده کنند و با سلاح دین و مذهب با اسلام بستیزند.]۱۶[

آیات مورد بحث، هدف های منافقان را در چهار قسمت زیر خلاصه 
می کند:

۱. منظور آن ها این بود که با این عمل ضرر و زیانی به مسلمانان 
برسانند: »ضِرَاراً«.

۲. تقویت مبانی کفر و بازگشت دادن مردم به وضع قبل از اسلام : 
»وَ کفْراً«.

۳. ایجاد تفرقه در میان صفوف مسلمانان؛ زیرا با اجتماع گروهی در 
این مسجد، مسجد »قبا« که نزدیک آن بود و یا مسجد پیامبر صلّی 
»وَ  از رونق می افتاد:  از آن فاصله داشت  الّله علیه وآله وسلّم که 

تفَْریِقاً بیَنَ المُْؤْمنِیِنَ«.
۴. آخرین هدف آن ها این بود که مرکز و کانونی برای کسی که با 
خدا و پیامبرش از پیش مبارزه کرده بود و سوابق سوئش بر همگان 
روشن بود بسازند تا از این پایگاه نفاق، برنامه های خود را عملی 

َ وَرَسُولهَُ منِْ قَبلُْ«.]۱۷[ سازند: »وَ إرِْصَاداً لِّمَنْ حَارَبَ اللهَّ
تخریب مسجد ضرار

پس از آن که پیک وحی خدا قبل از اجراء مقاصد شوم منافقان، 
پیامبر را متوجه نقشه های آن ها نمود و نقشه ها نقش برآب شد،]۱۸[ 
نه تنها پیامبر گرامی اسلام صلّی الّله علیه وآله وسلّم در آن مسجد 
مسلمانان  از  بعضی  بلکه  نکرد،]۱۹[  افتتاح  را  آن  و  نخواند  نماز 
یا  سکر«،  بن  »عامر  و  عدی«،  بن  »معنی  و  دخشم«،  بن  )»مالک 
»عاصم بن عدی«( را مأموریت داد، که مسجد را بسوزانند، و ویران 
کنند، آن ها چنین کردند.]۲۰[نخست به وسیلۀ آتش، سقف مسجد را 
سوزاندند، و بعد دیوارها را ویران ساختند، و سرانجام محل آن را 

مرکزی برای ریختن زباله ها قرار دادند.]۲۱[
پشت پردۀ مسجد ضرار

اگر به چهرۀ ظاهری کار این گروه نگاه کنیم، از چنین دستوری در 
آغاز، دچار حیرت خواهیم شد؛ مگر ساختن مسجد، آن هم برای 
حمایت از بیماران و پیران و مواقع اضطراری که در حقیقت، هم 
یک خدمت دینی است و هم یک خدمت انسانی، کار بدی است که 
چنین دستوری دربارۀ آن صادر شده؟!اما هنگامی که چهرۀ باطنی 
مسئله را بررسی می کنیم می بینیم این دستور چقدر حساب شده بوده 
است.]۲۲[نظری به تاریخ اسلام پاسخ این سؤال را روشن می سازد، 
زیرا در داخل کشورهای اسلامی در زمان پیامبر صلّی الّله علیه وآله 
وسلّم و پس از او حتی در خود مکه و مدینه مسیحیان و یهودیان 
از هر  برای تضعیف مسلمان  متعصبی می زیستند که  و  سرسخت 
فرصتی استفاده می کردند و علاوه در میان مسلمانان جمعی »مسلمان 
نما« که قرآن مجید آن ها را »منافق« نام نهاده، زندگی داشتند که نقش 
جاسوسی بیگانگان بر عهده آنان بود.]۲۳[مسلماً این دسته از منافقان 
که نقش ستون پنجم بیگانگان را در پایتخت اسلام داشتند به دقّت 
مراقب اوضاع مسلمین بودند، و از هر جریانی که به سود بیگانگان و 
به زیان مسلمانان بود استقبال می کردند.]۲۴[در داستان مسجد ضرار 
سردستۀ منافقان »ابو عامر نصرانی« بود که با رومیان زد و بندهایی 
داشت و به تحریک آنان و با تکیه و اتکّاء بر مسیحیان روم قصد 
توطئه داشتند.]۲۵[توضیح این که در زمان جاهلیت مردی بود به 
نام »ابو عامر«، که آیین »نصرانیت« را پذیرفته، و در سلک »راهبان« 
درآمده بود، از عباّد و زهّاد به شمار می رفت، و نفوذ وسیعی در 

طائفه »خزرج« داشت.
آنگاه که پیامبر صلّی الّله علیه وآله وسلّم به »مدینه« هجرت کرد، 
و مسلمانان گرد او را گرفتند، و کار اسلام بال گرفت و هنگامی 
که مسلمانان در جنگ »بدر« بر مشرکان پیروز شدند، »ابو عامر« 
که خود روزی از بشارت دهندگان ظهور پیامبر صلّی الّله علیه وآله 
وسلّم بود، اطراف خود را خالی دید، به مبارزه با اسلام برخاست، 
از »مدینه« به سوی کفار »مکّه« گریخت، و از آن ها برای جنگ 
با پیامبر اکرم صلّی الّله علیه وآله وسلّم استمداد جست، و از 

قبائل عرب برای این کار دعوت کرد.
او که قسمتی از نقشه های جنگ »احد« را بر ضدّ مسلمین 
لشکر،  صف  دو  میان  در  داد:  دستور  می کرد،  رهبری 
افتاد،  آن ها  از  یکی  در  پیامبر  اتفاقاً  که  بکنند،  گودال هایی 

پیشانیش مجروح شد و دندانش شکست.
هنگامی که غزوه »احد« پایان یافت، و با تمام مشکلاتی که 
مسلمانان در این میدان با آن روبرو شدند، آوازه اسلام بلندتر 
گردید و در همه جا پیچید، او از »مدینه« فرار کرد و به سوی 
»هرقل« پادشاه »روم« رفت، تا از او کمک بگیرد، و با لشکری 

برای کوبیدن مسلمانان حرکت کند.
و  تحریکات  این  اثر  بر  که:  است  لزم  نیز  نکته  این  ذکر 
الّله علیه وآله وسلّم لقب »فاسق«  پیامبر صلّی  کارشکنی ها، 

را به او داده بود.
بعضی می گویند: مرگ به او مهلت نداد تا خواستۀ خود را 
دیگر  کتب  از  بعضی  در  ولی  بگذارد،  میان  در  »هرقل«  با 
می خوانیم: او با »هرقل« تماس گرفت و به وعده های او دلگرم شد.

به هر حال، او پیش از آن که بمیرد، نامه ای برای منافقان »مدینه« 
به کمکشان  از »روم«  با لشکری  نوید داد که:  به آن ها  نوشت، و 
خواهد آمد، مخصوصاً توصیه و تأکید کرد که: مرکزی برای او در 

»مدینه« بسازند، تا کانون فعالیت های آینده او باشد.
ولی از آنجا که ساختن چنین مرکزی در مدینه به نام دشمنان اسلام 
عملًا امکان پذیر نبود، منافقان بهتر دیدند که در زیر نقاب مسجد، و 
به عنوان کمک به بیماران و معذوران، این برنامه را عملی سازند.

]۲۶[
اگر خداوند به پیامبرش دستور مبارزه و درهم کوبیدن چنین بنای 
ظاهراً حق به جانبی را داد، به خاطر آگاهی از نیات سوء بناکنندگان 
و باطن و حقیقت این بنا بود. این دستور عین حکمت و بر طبق 
مصلحت و صلاح حال جامعه اسلامی صادر شد؛ نه یک قضاوت 

عجولنه بود و نه زاییدۀ یک هیجان و عصبانیت.]۲۷[
سخن آخر: )استفاده از مذهب بر ضدّ مذهب، بلای جامعۀ اسلامی(

داستان مسجد ضرار، درسی است برای عموم مسلمانان در سراسر 
تاریخ زندگیشان. گفتار خداوند و عمل پیامبر صلّی الّله علیه وآله 
وسلّم به روشنی نشان می دهد که مسلمانان هرگز نباید آن چنان ظاهر 
بین باشند که تنها به قیافه های حقّ به جانب نگاه کنند و از اهداف 

اصلی بی خبر و برکنار مانند.
مسلمان کسی است که نفاق و منافق را در هر زمان، در هر مکان، و 
در هر لباس و چهره بشناسد حتیّ اگر در چهرۀ دین و مذهب، و در 

لباس طرفداری از قرآن و مسجد بوده باشد.
استفاده از »مذهب بر ضدّ مذهب« چیز تازه  ای نیست؛ همواره راه و 
رسم استعمارگران، و دستگاه های جباّر، و منافقان، در هر اجتماعی 
همان  از  دارند  مطلبی  به  خاصّی  گرایش  مردم  اگر  که  بوده  این 
گرایش برای اغفال، و سپس استعمار آن ها استفاده کنند، و حتیّ از 

نیروی مذهب بر ضدّ مذهب کمک بگیرند.
اصولً فلسفۀ ساختن پیامبران قلّابی و مذاهب باطل همین بوده که 
از این راه گرایش های مذهبی مردم را در مسیر دلخواهشان بیندازند.

بدیهی است در محیطی مانند »مدینه« آن هم در عصر پیامبر صلّی الّله 
علیه وآله وسلّم با آن نفوذ فوق  العادۀ اسلام و قرآن، مبارزۀ آشکار 
بر ضدّ اسلام ممکن نبود، بلکه باید لمذهبی را در لفّافه مذهب، و 
باطل را در لباس حقّ بپیچند و عرضه کنند، تا مردم ساده دل  جذب 

شوند، و نیات سوء آن ها لباس عمل به خود بپوشد.
ولی مسلمان راستین کسی نیست که آنچنان سطحی باشد که فریب 
این گونه ظواهر را بخورد، باید با دقّت در عوامل و دست  هایی که 
برای این گونه برنامه ها شروع به کار می کند، و بررسی قرائن دیگر به 
ماهیت اصلی پی ببرد، و چهرۀ باطنی افراد را در پشت چهره ظاهری 
ببیند.مسلمان کسی نیست که هر ندایی از هر حلقومی برخاست، 
همین اندازه که ظاهراً حقّ به جانب باشد، بپذیرد و به آن لبیک گوید؛ 
مسلمان کسی نیست که هر دستی به سویش دراز شد، آن را بفشارد 
و  شود  همگام  آن  با  کرد،  مشاهده  را  دینی  ظاهراً  حرکت  هر  و 
هرکسی پرچمی به نام مذهب برافراشت، پای آن سینه زند و هر 

بنایی به نام مذهب ساخته شد، به سوی آن جذب گردد.
مسلمان باید هوشیار، آگاه، واقع بین، آینده نگر و اهل تجزیه و تحلیل 
بشناسد؛  فرشته  لباس  در  را  باشد.دیوها  اجتماعی  در همه مسائل 
گرگ ها را در لباس چوپان تشخیص دهد و خود را برای مبارزه با 
این دشمنان دوست نما آماده سازد.]۲۸[مسلمانان باید بسیار مواظب 
و مراقب اعمال خود باشند؛ چه این که گاهی دشمن در لباس مذهب 
و با اسلحۀ دین به جنگ دین و مذهب مجهّز می شود! از این رو، 
وقتی به تاریخ اسلام مراجعه می  کنیم با انبوهی از مذاهب ساختگی 
ناب«  »اسلام  به   برای ضربه زدن  تنها  که  می  شویم  مواجه  دشمن 

نهادینه شده اند.]۲۹[

آیت الله العظمی مکارم شیرازی:

مردم مواظب اهل نفاق و انسان های دورو و فتنه گر باشند آیت الله العظمی شبیری زنجانی:

قرآن و اهل بیت)ع( مکمل یکدیگرند

ملی  همایش  نخستین  سیاست گذاری  شورای  اعضای 
مرجعیت علمی قرآن کریم با حضرت آیت الله  شبیری زنجانی 

دیدار کردند.
معظم  مراجع  از  زنجانی  شبیری  سیدموسی  آیت الله العظمی 
ولدت  سالروز  در  ماه  دی   ۲۲ شنبه  امروز  شیعه  تقلید 
ولدت  این  و  رجب  ماه  اعیاد  تبریک  جوادالئمه)ع( ضمن 
به  اشاره  با  اسلامی  تبلیغات  دفتر  رئیس  دیدار  در  نورانی، 
مرجعیت  همایش  برگزاری  قرآنی،  فعالیت های  ضرورت 

علمی قرآن کریم را کاری ارزنده و خوب برشمردند.
نخستین  برگزاری  دست اندرکاران  از  تمجید  ضمن  له  معظم 
با اشاره به حدیث  همایش ملی مرجعیت علمی قرآن کریم، 
ثقلین به تشریح این حدیث پرداخته و بر ضرورت همراهی 

اهل بیت)ع( با قرآن کریم در همه عرصه ها تأکید کردند.
در ابتدای این دیدار، حجت السلام والمسلمین احمد واعظی، 
از  گزارشی  قم  علمیه  حوزه  اسلامی  تبلیغات  دفتر  رئیس 
حوزه های  در  اسلامی  تبلیغات  دفتر  مختلف  فعالیت های 
تبلیغی، آموزشی و پژوهشی دادند و همایش مرجعیت علمی 
قرآن کریم را فعالیت جدیدی در حوزه مطالعات میان رشته ای 

قرآن و علوم دانست.
قرآن  علمی  مرجعیت  ملی  همایش  نخستین  برگزاری 

کریم
حجت السلام والمسلمین مرتضی غرسبان دبیر اجرایی نخستین 
همایش مرجعیت علمی قرآن کریم، به تشریح برنامه های این 
همایش پرداخت و افزود: از برنامه های مهم این همایش که 
در بهمن ماه برگزار خواهد شد، دیدار اعضای هیئت رئیسه و 
دست اندرکاران برگزاری همایش با مراجع عظام تقلید است 
توفیق شد خدمت حضرتعالی شرفیاب شویم و در  امروز  و 
برنامه  کار  دستور  در  مراجع  سایر  با  دیدار  نیز  جاری  هفته 

ریزان همایش قرار دارد.
استاد حوزه علمیه قم به نشست خبری همایش هم اشاره کرد 
فعالن  و  خبرنگاران  حضور  با  خبری  نشست  این  گفت:  و 
با  دی ماه  بیست وچهارم  دوشنبه،  روز  در  رسانه ای  و  خبری 
برگزار  همایش  اجرایی  و  علمی  دبیران  و  رئیس  سخنرانی 
خواهد شد.دبیر اجرایی نخستین همایش ملی مرجعیت علمی 
و  کرد  اشاره  همایش  این  برگزاری  تفاوت  به  کریم  قرآن 
براساس  همایش،  موضوع  تخصصی بودن  به  توجه  با  گفت: 
تصمیم شورای سیاست گذاری و کمیته علمی همایش، پنج 
بهمن  در  متوالی،  روز  پنج  در  همایش  این  تخصصی  پنل 
ماه برگزار خواهد شد.وی همچنین گفت: در جلسات متعدد 
علمی که در دو ماه اخیر برگزار شده است، رؤسا و دبیران 
پنل های تخصصی و همچنین مقالت برگزیده برای ارائه در 

پنل های تخصصی مشخص شده اند.
دبیر اجرایی نخستین همایش ملی مرجعیت علمی قرآن کریم، 
همه  از  و  کرد  اعلام  بهمن  اوایل  را  همایش  برگزاری  زمان 
تبلیغات  دفتر  علمی  هیئت  اعضای  و  محققان  پژوهشگران، 
برای  همایش،  برگزاری  در  همکار  مراکز  سایر  و  اسلامی 
به  دعوت  تخصصی  پنل های  همچنین  و  همایش  در  حضور 
عمل آورد.در پایان این دیدار، آیت الله العظمی شبیری زنجانی 
نخستین  برگزاری  دست اندرکاران  و  حاضر  اعضای  برای 
و  موفقیت  آرزوی  کریم  قرآن  علمی  مرجعیت  ملی  همایش 
اسلام  دیدار حجج  این  در  می شود،  کردند.یادآور  سربلندی 
والمسلمین نجف لک زایی، رئیس پژوهشگاه علوم و فرهنگ 
اسلامی، محمدصادق یوسفی مقدم، رئیس پژوهشکده فرهنگ 
و معارف قرآن وعیسی عیسی زاده، رئیس میز کار تخصصی 
علمی  مرجعیت  ملی  همایش  داشتند.نخستین  حضور  قرآن 
قرآن کریم، از برنامه های میز کار تخصصی قرآن قطب تعمیق 
باور دینی است که توسط پژوهشکده فرهنگ و معارف قرآن 
کریم پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی و با مشارکت چندین 

مرکز و نهاد علمی برگزار خواهد شد.
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حضرت آیت الله جوادی آملی گفتند: حضرت رسول اکرم 
داشتن  با  که  کردند  مشاهده  را  گروهی  معراج  در  )ص( 
غذایی نیکو، گوشت مُردار می خوردند و در پاسخ سؤال 
که  هستند  کسانی  اینان  شد:  گفته  آنان  درباره   حضرت، 
در دنیا با امکان دستیابی به طعامی حلال، به غذای حرام 

آلوده شدند.
حضرت آیت الله جوادی آملی در نوشتاری به هشدارهای 
»حضرت علی)ع( در مورد رشوه « اشاره کردند و گفتند: 
معجونی  را  رشوه  السلام(  )علیه  امیرالمؤمنین  حضرت 
می  و  بیند  می  شده  آمیخته  افعی  زهر  با  گویا  که  منفور 
فرماید: »وأعجب من ذلک طارق طرقنا بملفوفۀ فی وعائها 
فقلت:  قیئهِا.  أو  حَیۀٍّ  بریق  عُجنت  کأنما  شَنئِتْهُا  ومعجونۀٍ 
أصِلَۀ أم زکاۀ أم صدقۀ فذلک محرم علینا أهل البیت. فقال: 
ل ذا ول ذاک ولکنهّا هدیۀّ. فقلت: هَبلَِتکَ الهَبوُل أَعَن دین 
الله أتیتنی لتخدعنی أمُخْتبَطِ أنت أم ذوجِنۀّ أم تهجر...« ]۱[ 
شگفت آورتر از این سرگذشتِ کسی است که نیمه شب 
ظرفی سرپوشیده نزد ما آورد، ولی در آن ظرف معجونی 
بود که من از آن متنفّر شدم؛ گویا با آب دهان یا قی مار 
یا  زکات  یا  است  صله  این  گفتم:  او  به  بود.  شده  خمیر 
صدقه؟ که اینها بر ما اهل بیت حرام است. گفت: نه این 
است و نه آن، بلکه »هدیه« است. به او گفتم: زنانِ فرزند 
مرده بر تو بگریند! آیا از راه آیین خدا وارد شده ای تا مرا 
بفریبی؟ آیا رشته  عقل و ادراکت از هم گسیخته و مُخْتبَطِی 

یا دیوانه وار هذیان می گویی؟....
اغِراق و  از سر  یا سخنی  این سخنان، تشبیهی شاعرانه و 
مشهود  امروز  که  است  حقیقتی  تبیین  بلکه  نیست،  مبالغه 

اولیای خدا و فردا مشهود همگان خواهد بود.
آله  و  علیه  الله  )صلی  اکرم  پیامبر  معراج  شریف  حدیث 

و سلم( نیز بخش دیگری از این حقایق را تبیین می کند.
در  سلم(  و  آله  و  علیه  الله  )صلی  اکرم  رسول  حضرت 
معراج گروهی را مشاهده کردند که با داشتن غذایی نیکو، 
مُردار می خورند و در پاسخ سؤال آن حضرت،  گوشت 
با  دنیا  در  که  هستند  کسانی  اینان  شد:  گفته  آنان  درباره  
آلوده  حرام  غذای  به  حلال،  طعامی  به  دستیابی  امکان 

شدند.]۲[

»آفرینش آسمان ها و زمین در شش روز« 
از منظر مرحوم آیت الله العظمی صافی

حضرت آیت الله صافی در نوشتاری مطرح کردند: منظور 
از ستهّ ایام )شش روز( در سوره مبارکه »حدید« و همچنین 
در سوره »اعراف«، آیه ۵۴ اشاره به شش دورانی است که 
و  نظامات  این  و  گرفته  شکل  زمین  و  ها  آسمان  آنها  در 
تشکیلات وجود یافته است.مرحوم حضرت آیت الله صافی 
و  آسمان ها  »آفرینش  موضوع  به  نوشتاری  در  گلپایگانی 
آیه ۳ سوره  پرداخته است:سؤال: در  زمین در شش روز« 
مبارکه حدید آمده است که: خداوند آسمان ها و زمین را 
در ۶ روز آفرید؛ درحالی که پیش از پیدا شدن آسمان و 
زمین، هنوز واحد زمانی به نام روز وجود نداشته، و اصلًا 
این  لطفاً  کرده؛  پیدا  معنا  زمین  و  خورشید  وجود  با  روز 
آن  مترادف  و  »یوم«  کلمه  دهید.جواب:  توضیح  را  معنی 
روز اگرچه بیشتر به معنای زمان تابش آفتاب و ضدّ شب 
به کار برده می شود، ولی مفهوم آن وسیع تر از این است.

در قرآن کریم، احادیث شریفه و کلمات ادبا و سخنوران 
و شاعران عرب و عجم، در معانی دیگر ـ که قدر مشترک 
همه آنها زمان است ـ نیز گفته می شود.گاه گفته می شود: 
بین طلوع آفتاب و  »روز« و »یوم« و مقصود از آن، زمان 
غروب آن است. گاهی این کلمات گفته می شود و از آن، 
یک  یا  یک حکومت،  دوران  و  زمان  یا  یک جریان  مدّت 
یا  پیری،  یا  جوانی  دوران  یا  شخص،  یک  عمر  یا  عصر، 
دوران سیادت و عزّت و خوشی یک امّت و ملّت قصد می 
شود. مثلًا گفته می شود: امروز و فردا و از روز، دنیا و از 
فردا، آخرت قصد می شود. یا شاعر می گوید:روز بزرگ 
گرچه جهان کم ندیده است روزی چو روز حضرت خاتم 
ندیده استکه مقصود او از »روز حضرت خاتم«، تمام عصر 
حضرت رسول اکرم صلی الله علیه و آله وسلم می باشد. و 
مثلًا »اعشی« در این شعر:شَتَّانَ مَا یوْمیِ عَلَی کورهَِا وَیوْمُ 

حَیانَ أخَِی جَابرٍِ
و  است؛  کرده  تعبیر  »روز«  به  خودش  عمر  دوران  دو  از 
امیرالمومنین علیه السلام نیز در »خطبه شقشقیه« به این شعر، 
تمثلّ جسته، و دو عصر و دو دوره را در ارتباط با خودشان، 
دو »روز« شمرده اند.با توجه به این توضیح مختصر، معلوم 
می شود که ستهّ ایام )شش روز( در سوره مبارکه »حدید« 
و همچنین در سوره »اعراف«، آیه ۵۴ اشاره به شش دورانی 
این  و  گرفته  شکل  زمین  و  ها  آسمان  آنها  در  که  است 
نظامات و تشکیلات وجود یافته است. اشاره به این است 
که خلقت آسمان ها و زمین دفعی نبوده، بلکه به اراده الله 
و حکمت باری تعالی تدریجی انجام شده است؛ چنان که 
به  همه چیزها  یا  بیشتر  طبیعت،  و  عالم خلقت  اجزای  در 
تدریج آفریده می شوند. مثلًا سنگ ها و معادن و کانی های 
دیگر، بعضی در طیّ هزاران سال و بعضی بیشتر و بعضی 
کمتر از یکسال، و برخی کمتر از این زمان وجود پیدا می 
کنند.آسمان ها و زمین نیز بنابر این دو آیه کریمه در طیّ 
شش روز، شش دوران و شش تحوّل و جریان شکل گرفته 
و خلق شده اند. این دو آیه از عجایب آیات و معجزات 
قرآن کریم است که شکل گیری و خلقت کل نظام آسمان 
ها و زمین را تدریجی اعلام می نماید؛ و تدبرّ در معانی این 
آیات موجب قوّت ایمان به خدا و وحی و رسالت حضرت 
خاتم النبیا صلی الله علیه و آله و سلم می شود. والله العالم.

آگهی موضوع ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
قانون  یک  ماده  موضوع  هیات  در  که  متقاضیانی  ۱۳90/9/20املاک  مصوب  رسمی 
مذکور مستقر در واحد ثبتی آمل مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان 

محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد :
املاک متقاضیان واقع در بخش نه ثبت آمل - دهستان لیتکوه

۷0 - اصلی    قرا کاسمده و اسکومحله 
2۱20 فرعی آقایان سجاد گرجی زاده و مهدی محسنی و عبدالله عارفی فر سهم هر یک 
به ترتیب به نسبت سه دانگ مشاع و یک دانگ و نیم مشاع و یک دانگ و نیم مشاع از 
ششدانگ عرصه یک قطعه زمین با کاربری باغی به مساحت ۱45.40 متر مربع ، خریداری 
شده بلا واسطه از غلام محمدزاده و مع الواسطه از شهربانو دست مرد کفشکر کلائی و 

عزیزاله ابراهیمی
فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون   ۳ ماده  موجب  به  لذا 
سند رسمی و ماده ۱۳ - آیین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱5 روز از 
طریق روزنامه محلی و کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاهارای هیات الصاق تا 
در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار 
اولین آگهی در روستاها از طریق الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره 
ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ 
نماید و گواهی  به دادگاه عمومی محل  به تقدیم دادخواست  تسلیم اعتراض مبادرت 
اقدامات ثبت  اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت  به  تقدیم دادخواست 
قانونی  اعتراض در مهلت  ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که  به  موکول 
واصل نگردد با معترض ، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه یکند 
اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول : 06/ ۱40۳/۱۱ 
تاریخ انتشار نوبت دوم  : ۱40۳/۱۱/20

شناسه ۱۸659۳4
حسن صالحی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آمل

********************
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

و  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  نامه  آئین  ماده ۱۳  و  قانون  ماده ۳  آگهی موضوع 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

موضوع  اول  هیات   ۱40۳/  ۱0/0۷ مورخه   ۱40۳60۳۱۸0060۱249۱ شماره  رای  برابر 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک آستانه تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای خانم پوریا زارع 
جانکبری فرزند پرویز شماره شناسنامه 25۸0۳4۱۳۷4 صادره از رشت در ششدانگ یک 
قطعه زمین باغ صیفی کاری به مساحت 2۳۸5.۳4 متر مربع به شماره پلاک 6۳ فرعی از 
۳2 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک ۱۷ فرعی از ۳2 اصلی واقع در قریه پس کشل 
بنیاد مستضعفان جمهوری اسلامی  از  از مالک رسمی  بخش ۱0 گیلان مورد خریداری 

بصورت مع الواسطه محرز گردیده است.
2- برابر رای شماره ۱40۳60۳۱۸0060۱2490 مورخه ۱40۳/۱0/0۷ هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک استانه تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای خانم پوریا زارع 
جانکبری فرزند پرویز بشماره شناسنامه 25۸0۳4۱۳۷4 صادره از رشت در ششدانگ یک 
قطعه زمین باغ صیفی کاری به مساحت 2۳۸5.6۱ متر مربع به شماره پلاک 64 فرعی از 
۳2 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک ۱۷ فرعی از ۳2 اصلی واقع در قریه پس کشل 
بنیاد مستضعفان جمهوری اسلامی  از  از مالک رسمی  بخش ۱0 گیلان مورد خریداری 

بصورت مع الواسطه محرز گردیده است.
موضوع  اول  هیات   ۱40۳/۱0/0۷ ۱40۳60۳۱۸0060۱249۳مورخه  شماره  رای  ۳-برابر 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
زارع  پوریا  آقای  متقاضی  معارض  بلا  مالکانه  تصرفات  آستانه  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی 
جانکبری فرزند پرویز بشماره شناسنامه 25۸0۳4۱۳۷4 صادره از رشت در ششدانگ یک 
فرعی   65 شماره پلاک  به  مربع  2۳6۳.5۸متر  مساحت  به  کاری  باغ صیفی  زمین  قطعه 
قریه پس  در  واقع  اصلی   ۳2 از  فرعی   ۱۷ از پلاک  و مجزی شده  مفروز  اصلی   ۳2 از 
جمهوری  مستضعفان  بنیاد  از  رسمی  مالک  از  خریداری  مورد  گیلان   ۱0 بخش  کشل 
مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به  لذا  است.  گردیده  محرز  الواسطه  مع  بصورت  اسلامی 

در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :۱40۳/۱۱/06
تاریخ انتشار نوبت دوم :۱40۳/۱۱/2۱

م الف 25۷5/۱
یداله قاسم زاده لالمی

 رییس ثبت اسناد و املاک
***************

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
و  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  نامه  آئین  ماده ۱۳  و  قانون  ماده ۳  آگهی موضوع 

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
۱ - برابر رای شماره ۱40۳60۳۱۸0060۱24۳4 مورخه ۱40۳/۱0/22 هیات اول موضوع 
در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک استانه تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای خانم امیر 
یک  در  رشت   از  صادره   25۸062595۱ شناسنامه  بشماره  احمد  فرزند  آرنداشکیکی  
ششدانگ یک قطعه زمین با کاربری کشاورزی به مساحت ۳۷92.55 متر مربع به شماره 
از  فرعی  غیره  و  یک  پلاک  از  شده  مجزی   و  مفروز  اصلی   26 از  فرعی   ۱49 پلاک 
از مالک رسمی آقای  26 اصلی واقع در قریه لفوت بخش ۱0 گیلان مورد خریداری 

قربانعلی جعفری زارع صاحب نسق محرر گردیده است.
2-برابر رای شماره ۱40۳60۳۱۸0060۱۳4۳6 مورخه ۱40۳/۱0/22 هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک آستانه تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای خانم امیر علی 
ارمند اشکیکی فرزند امیر بشماره شناسنامه 25۸2۳494۱0 صادره از رشت در یک باب 
خانه یک قطعه زمین مزروعی یک قطعه  باغ به مساحت 2200.۳5 متر مربع به شماره 
از  فرعی  غیره  و  یک  پلاک  از  شده  مجزی  و  مفروز  اصلی   26 از  فرعی   ۱50 پلاک 
از مالک رسمی آقای  26 اصلی واقع در قریه لفوت بخش ۱0 گیلان مورد خریداری 
عموم  اطلاع  منظور  به  لذا  است  گردیده  محرز  نسق  صاحب  زارع  جعفری   قربانعلی 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از 

تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.
 بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱40۳/۱۱/06
تاریخ انتشار نوبت دوم :۱40۳/۱۱/2۱

یداله قاسم زاده لالمی
 رئیس ثبت اسناد و املاک

م الف 2566/۱
*****************

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و  آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره ۱40۳60۳۱۸006002662 مورخه 
۱40۳/04/06 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک آستانه تصرفات مالکانه بلا معارض 
متقاضی آقای ایرج علی جانی ماشک فرزند داود بشماره شناسنامه ۱۷0۸ صادره از رشت 
در ششدانگ یکباب مغازه به مساحت 2۷/25 متر مربع بشماره پلاک ۷۸ فرعی از 29 اصلی 
از 29 اصلی واقع در قریه ماشک بخش ۱0  از پلاک یک فرعی  مفروز و مجزی شده 
گیلان مورد خریداری از مالک رسمی آقای محمد رضا تهرانچی )مالک ثبتی( محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی 
داشته  اعتراضی  متقاضی  مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاص  که  صورتی  در  میشود 
باشند. می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :۱40۳/۱۱/06
تاریخ انتشار نوبت دوم :۱40۳/۱۱/2۱

یداله قاسم زاده لالمی  - رئیس ثبت اسناد و املاک
م الف 2562/۱

******************
و  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  نامه  آئین  ماده ۱۳  و  قانون  ماده ۳  آگهی موضوع 

اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان لاهیجان
قانون  موضوع  هیات   40۳/۱0/۱۱ مورخه   ۱40۳60۳۱۸0050۱60۳9 بشماره  رای  برابر 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
شماره  به  رجب  فرزند  جلالی  مجتبی  متقاضی  معارض  بلا  و  مالکانه  تصرفات  لاهیجان 
یکقطعه  ششدانگ  به  نسبت   - تهران  از  صادره   00654۷۱4۸2 ملی  کد   2۳۱۸ شناسنامه 
متر مربع شماره پلاک فرعی 4۸۷2 مفروزی و  به مساحت ۱۸9/50  بنا  بر  زمین مشتمل 
مجزی شده از پلاک ۱ فرعی از اصلی ۱۷ واقع در سوستان لاهیجان بخش ۱4 گیلان 
دوست  زارع  برار  نسقی  مالکیت  مورد  از   26 شقایق   - سوستان   - لاهیجان   : نشانی  به 
سوستانی محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱5 روز 
آگهی میشود و در صورتی که اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی 
داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 2 ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تسلیم اعتراض دادخواست خود 

را به مرجع قضایی تقدیم نمایند،
 بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول گواهی اقامه دعوی طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱40۳/۱۱/06
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱40۳/۱۱/20

شهریار سلیمی بازنشین
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان لاهیجان

 م الف 256۷
*************************

و  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  نامه  آئین  ماده ۱۳  و  قانون  ماده ۳  آگهی موضوع 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان لاهیجان

قانون  موضوع  هیات   ۱40۳/۱0/۳0 مورخه  بشماره ۱40۳60۳۱۸0050۱6۸69  رای  برابر 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
بازرگان فرحمند فرزند جمشید  لاهیجان تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی علیرضا 
به شماره شناسنامه 60 کد ملی 2۷2۱509۱95 صادره از لاهیجان - نسبت به ششدانگ 
به مساحت ۱2۱/59 متر مربع شماره پلاک فرعی 6۷۱۸  باغ و شالیزار  یک قطعه زمین 
لاهیجان  بنه  کوه  در  واقع   20 اصلی  از  فرعی   ۱۱۸ پلاک  از  شده  مجزی  و  مفروزی 
بخش ۱4 گیلان به نشانی : لاهیجان - کوه بنه از مورد مالکیت نسقی حمید مرادی کوه 
بنه محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی 
میشود و در صورتی که اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 2 ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 

مرجع قضایی تقدیم نمایند.
 بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول گواهی اقامه دعوی طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱40۳/۱۱/06
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱40۳/۱۱/20

شهریار سلیمی بازنشین
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان لاهیجان

 م الف 25۷2
*****************

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

قانون  موضوع  هیات   ۱40۳/09/۱۳ مورخ   ۱40260۳۱۸0۱۱0۱9۷۱0 شماره  رای  برابر 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبت 
ملک صومعه سرا تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای خانم آرش پور بخش پاشکمی 
فرزند فریدون به شماره شناسنامه ۱0۷9 صادره از تجریش در شش دانگ یکقطعه  زمین 
اصلی   24 از  فرعی   24۷ پلاک  مربع  متر   24۳56/5۱ بمساحت  تسطیح  طرح  شالیزاری 

مفروز و مجزی پلاک ۱۱ واقع در قریه جیر سر بخش 25 گیلان خریداری از نسق رسول 
بستچی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 
روز آگهی میشود چنانچه اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی بشرح مذکور 
اعتراض داشته باشد میتوانند از تاریخ اولین انتشار آگهی بمدت 2 ماه اعتراض خود را 
،اعتراض  تسلیم  تاریخ  از  ماه  از اخذ رسید ظرف مدت یک  تسلیم و پس  اداره  این  به 
صورت  در  ورسید  است.  بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی  مراجع  به  را  خود  دادخواست 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض مدت مذکور طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
یداله شهبازی

رئیس ثبت  اسناد و املاک شهرستان صومعه سرا
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱40۳/۱۱/06
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱40۳/۱۱/2۱

م الف 9۱0/۱۸95
 شناسه ۱۸66259

*****************************
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی
قانون  موضوع  هیات   ۱40۳/09/0۳ مورخ   ۱40260۳۱۸0۱۱0۱۸656 شماره  رای  برابر 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبت 
ملک صومعه سرا تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای خانم جواد شکیبا ولدی فرزند 
حشمت به شماره شناسنامه ۳5 صادره از رشت در ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر 
یکباب خانه و محوطه بمساحت 542/42 متر مربع پلاک ۱۷9۸ فرعی از ۸۸ اصلی مفروز 
و مجزی شده از پلاک ۳۱ واقع در قریه گوراب زرمیخ بخش 22 گیلان خریداری از 
نسق ابراهیم آزاد محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
متقاضی  مالکیت  به صدور سند  نسبت  اشخاصی  میشود چنانچه  فاصله ۱5 روز آگهی  به 
ماه   2 بمدت  آگهی  انتشار  اولین  تاریخ  از  میتوانند  باشد  داشته  اعتراض  مذکور  بشرح 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است و رسید 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض مدت مذکور طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
یداله شهبازی

رئیس ثبت  اسناد و املاک شهرستان صومعه سرا
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱40۳/۱۱/06
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱40۳/۱۱/2۱

م الف 9۱0/۱۸96
 شناسه ۱۸66264

************************
ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
قانون  موضوع  هیات   ۱40۳/09/۳0 مورخ   ۱40260۳۱۸0۱۱0۱۸69۷ شماره  رای  برابر 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبت 
ملک صومعه سرا تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای خانم علیرضا شعبانی لاکسار 
فرزند تقی به شماره شناسنامه 26۷0۱۳۸۸45 صادره از رشت در ششدانگ یک قطعه زمین 
از ساختمان در حال احداث بمساحت ۳5/9۸ متر مربع پلاک 2۳۸4  بر بخشی  مشتمل 
قریه شیخ محله  از پلاک 24۱ و 246 واقع در  از 6 اصلی مفروز و مجزی شده  فرعی 
بخش 22 گیلان جهت الحاق به پلاک ۸۸۱ فرعی از 6 اصلی خریداری از نسق رستم 
باقری محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 
روز آگهی میشود چنانچه اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی بشرح مذکور 
اعتراض داشته باشد میتوانند از تاریخ اولین انتشار آگهی بمدت 2 ماه اعتراض خود را 
اعتراض  تسلیم  تاریخ  از  ماه  رسید ظرف مدت یک  اخذ  از  پس  و  تسلیم  اداره  این  به 

دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.
مدت  اعتراض  وصول  عدم  و  مذکور  مدت  انقضای  در صورت  رسید  و  است  بدیهی   

مذکور طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
یداله شهبازی -رئیس ثبت  اسناد و املاک شهرستان صومعه سرا

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱40۳/۱۱/06
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱40۳/۱۱/2۱

م الف 9۱0/۱9۱۱   شناسه ۱۸6۷۱۳0



شنبه  6 بهمن  1403 -24 رجب  1446 -25 ژانویه   2025 - شماره  67378

استان هااستان ها
شهردار کلان شهر شیراز: 

دیتاسنتر شهرداری شیراز در 

آستانه بهره برداری قرار گرفت
 
 

و  مهندسین  تلاش های  از  تقدیر  با  اسدی  محمدحسن 
همکاران پروژه دیتاسنتر شهرداری شیراز گفت: این مرکز 
داده به عنوان یک مرکز پیشرفته و منحصربه فرد در جنوب 

کشور تا پایان سال جاری به بهره برداری می رسد.
 محمدحسن اسدی اظهار کرد: در راستای حفاظت، توسعه 
و رشد داده ها و سامانه های کاربردی در شهرداری شیراز 
دستور  در  اولویت  قید  با  فناوری  زیرساخت های  تأمین 
این  شهرداری  ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری  سازمان 

کلان شهر قرار گرفت. 
پروژه  تکمیل  برای  انجام شده  اقدامات  تشریح  در  وی 
دیتاسنتر گفت: پس از بررسی های فنی و اتمام مطالعات، 
قرارداد با مشاور بومی جهت طراحی نهایی کلیه فازهای 
اجرایی نخستین دیتاسنتر شهرداری شیراز انجام و پس از 

تأمین بودجه و طی فرایند قانونی مناقصه منعقد شد.
با  مطابق  مرکز  این  افزود:  شیراز  کلان شهر  شهردار   
آخرین استانداردهای فنی در مقیاس بین المللی جهت رفع 
نیازهای شهرداری با نگاه به تحقق شهرداری الکترونیک و 
با نصب تجهیزات، اجرای  به پدافند غیرعامل  توجه ویژه 
سیستم سرمایش، زیرساخت های الکتریکال و گراندینگ و 
پیشرفته  سیستم های  حریق،  اطفا  و  اعلان  اضطراری،  برق 
و  افتتاح  مدیریت  یکپارچه  سیستم  و  تصویری  نظارت 

بهره برداری می شود.
 اسدی با تقدیر از تلاش های مهندسین و همکاران پروژه 
دیتاسنتر شهرداری شیراز ابراز امیدواری کرد: با همکاری 
شهرداری  دیتاسنتر  مالی،  تأمین  و  طرح  دست اندرکاران 
جنوب  در  منحصربه فرد  و  پیشرفته  مرکز  یک  به عنوان 

کشور تا پایان سال جاری به بهره برداری برسد.

سرپرست توزيع نیروي برق شهر آق قلا: 

تامین برق سایت نهضت 

ملي مسكن آق قلا انجام شد

برق  تامین   : گفت  قلا  آق  برق  نیروي  توزیع  سرپرست 
احداث پست  با  این شهرستان  ملي مسکن  نهضت  سایت 
بالغ  اعتباري  با تخصیص  فشارضعیف  متر شبکه   1320 و 
: از  انجام شد.محمدعلي رجبي گفت  بر 18 میلیارد ریال 
ریال  شده93میلیارد  جذب  اعتبار  احداث  و  توسعه  محل 
بوده که در دو بخش شهري و روستایي با نصب 5 دستگاه 
و  متوسط  مترفشار   700 احداث خطوط  و  ترانسفورماتور 

3300 متر فشار ضعیف این اعتبار جذب شده است.
شده  جذب  اعتبار  بهینه  و  اصلاح  محل  از   : افزود  وي 
دستگاه   13 نصب  که  بوده  ریال  90میلیارد  به  قریب 
ترانسفورماتور ، تبدیل خطوط سیمي به کابل و تعمیرات 
خطوط برق فشار متوسط ، تعویض کات اوت و کلید کل 

و نصب چراغ روشنایي معابر را شامل مي شود.
رجبي اضافه کرد: در حوزه مشترکین، اعتبار جذب شده 
دستگاه   391 شامل  که  بوده  ریال  میلیارد   15 به  قریب 
تعویض کنتور و 1172 دستگاه نصب کنتورهاي برق براي 

مشترکین مي باشد .آق قلا  - خبرنگار روزنامه  نسیم

افزایش چشمگیر شرکت کنندگان 
اعتكاف در سیستان و بلوچستان

 

مدیر کل تبلیغات اسلامی سیستان و بلوچستان از افزایش 
خبر  اعتکاف  معنوی  مراسم  در  کنندگان  شرکت  چشمگیر 
داشت  اظهار  جهانشاهی  والمسلمین  الاسلام  داد.حجت 
پذیرای  استان  سطح  در  مسجد   130 مجموع  در  امسال   :
شرکت  تعداد  اینکه  به  اشاره  با  بود.وی  معتکف   17120
افزایش  از  قبل  سال  به  نسبت  امسال  اعتکاف  کنندگان 
سال   : داشت  اظهار   ، است  بوده  برخوردار  درصدی   70
بودند.مدیر کل  معتکف  در 96 مسجد  نفر  گذشته 10061 
اجرای  در   : افزود  بلوچستان  و  سیستان  اسلامی  تبلیغات 
طرح اعتکاف دانش آموزی ، تعداد 20 مسجد برای دانش 
آموزان پسر و 23 مسجد هم برای دانش آموزان دختر در 

این مدت پذیرای آنها بوده است.
 4 را  دانشجویان  برای  فعال  مساجد  همچنین  جهانشاهی 

مسجد ، برادران 38 و خواهران را 45 مسجد عنوان کرد.
زاهدان-خبرنگار نسیم

صدای پای توسعه و آبادانی در شهر یاسوج
 ضرورت بازگشایی بلوار ارم

البته ساختار برخی خیابان ها و بافت قدیمی یاسوج متناسب 
با ظرفیت مهاجر پذیری چنین شهری بعنوان پیشانی استان 
نیست که در حال تبدیل به کلان شهر است، به خصوص 
آنکه انسداد بلوار ارم در انتهای نوار شمالی موجب ترافیک 
تغییرات  مجموع  در  اما  ناشایست شده  ای  جلوه  و  شدید 

مهندسی امیدوار کننده است.
با ظرفیت  بویراحمد  استان کهگیلویه و  یاسوج مرکز  شهر 
های کم نظیر خدادادی آب و هوا و کریدور شمال - جنوب 
با  و  بوده  گردشگران  و  مهاجران  توجه  کانون  در  همواره 
فعالیت  ثقل  نقطه  به  شهری  مدیریت  در  تحولات  و  تغییر 
های مستمر زیرساختی و زیباسازی مبدل شده که تداوم این 
روند در جذب سرمایه گذاران و رونق اقتصاد و اشتغال بی 

تاثیر نخواهد بود.
جای  به  رسانی  خدمات  بر  تمرکز  و  شناسی  مسئولیت 
به  را  کنونی  شهردار  تواند  می  گذشته  های  سازی  حاشیه 
بویژه  کند  ثبت  موسسه  این  تاریخ  در  ماندگار  ای  چهره 
آنکه شهرداری سالیان آزگار متهم به مشکلات مالی ناشی 
از تحمیل نیروهای مازاد بوده و جز ورشکستگی، تصوری 
در چنین  نبود، جسارت و سرعت خدمات شهردار  آن  از 
نویدبخش  با رویکرد های زیرساختی و زیباسازی  فضایی 

افق های جدید است.
البته ساختار برخی خیابان ها و بافت قدیمی یاسوج متناسب 
با ظرفیت مهاجر پذیری چنین شهری بعنوان پیشانی استان 
نیست که در حال تبدیل به کلان شهر است، به خصوص 
موجب  آن  شمالی  نوار  انتهای  در  ارم  بلوار  انسداد  آنکه 
ترافیک شدید و جلوه ای ناشایست شده که بازگشایی آن 
یک ضرورت است اما در مجموع تغییرات مهندسی امیدوار 

کننده است.
با وجود مصوبات مختلف کمیسیون ماده 5 جهت بازگشایی 
مردمی،  مطالبات  نیز  و  ترافیک  سازی  روان  و  محور  این 
کور  گره  این  سازی  شهر  و  مسکن  همکاری  عدم  بدلیل 

همچنان خودنمایی می کند.
ترمیم،  عملیات  کرد:  عنوان  یاسوج  شهردار  آشنا  کیوان 
بازسازی و لکه گیری کوچه ها و خیابان های شهر یاسوج 
رضایتمندی  افزایش  و  ها  خودرو  تردد  سهولت  هدف  با 
 ( عمرانی  معاونت  توسط حوزه  مستمر  به طور  شهروندان 
سازمان عمران و حوزه ترافیک( شهرداری یاسوج در دست 
اجرا قرار دارد. به نقل از مدیریت ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری، شهردار یاسوج چنین نوید داده است: در ادامه 
فعالیت های گسترده شهرداری برای بهسازی آسفالت معابر، 
عملیات ترمیم، لکه گیری و روکش آسفالت در بسیاری از 
نقاط سطح شهر در دستور کار معاونت عمرانی و ترافیک 
ادامه  زمینه  همین  در  یاسوج  دارد.شهردار  قرار  شهرداری 
داده که هم اکنون اجرای عملیات گسترده روکش آسفالت 
افزایش  هدف  با  انقلاب  بلوار  از  منشعب  های  فرعی  در 
رضایت مندی شهروندان و سهولت تردد خودروها با همت 
به  توجه  با  و  رسیده  انجام  مرحله  به  عمرانی  کارشناسان 
الحاقیه صورت گرفته موضوع روکش و لکه گیری آسفالت 
و همچنین ساماندهی فضای سبز بلوار های ورودی شهر در 
دستور کار قرار گرفته و به زودی عملیاتی خواهد شد.وی 
بعنوان  شهر  زیباسازی  و  شهری  مبلمان  به  توجه  لزوم  به 
پیشانی استان گردشگرپذیر اشاره داشته و معتقد است که 
بهبود و توسعه این موضوع در رونق اقتصاد و اشتغال مؤثر 
یافته  اولویت  شهردار  مدیریتی  نگاه  بدر  بود.آنچه  خواهد 
است، عدالت و توازن در خدمات دهی به نواحی و مناطق 
کمتر برخوردار است که نیاز به زیر ساخت دارد تا به توزیع 
صنوف و ساماندهی در نقاط مختلف بیانجامد و از تمرکز 

جمعیتی و تشدید ترافیک جلوگیری کند.

شهردار قم در ديدار با ارشد ارتش استان قم مطرح کرد 

وحدت کلید موفقیت در امور 
اجرایی است 

 اجرای 7 تقاطع غیرهمسطح در شهر قم

امور اجرایی وحدت و یکدلی رمز  شهردار قم گفت: در 
نژاد  موفقیت و رضایت مردم است. سید مرتضی سقائیان 
فرمانده  و  قم  استان  در  ارتش  نظامی  ارتش  با  دیدار  در 
انجام  کرد:  اظهار  معصومه)س(  حضرت  هوایی  پدافند 
امور اجرایی و موفقیت در مسیر آبادانی نیازمند یکدلی و 
وحدت است. وی افزود: در دورانی همه دستگاه ها و افراد 
را  نظام  و  کشور  مقدس  اهداف  و  بوده  متحد  یکدیگر  با 
دنبال می کنند، می توان امور مردم را بسیار بهتر پیش برد. 
شهردار قم با اشاره به تجربیاتی که در اجرای پروژه های 
از  برخی  به  داشته گفت:  اصفهان  در شهر  عمرانی  بزرگ 
این  به  دیگر  بینیم  می  میکنیم  نگاه  که  بزرگ  های  پروژه 
سادگی قابل انجام نیستند اما در دوره خودش با وحدت و 
هماهنگی و فرصت شناسی پیش رفته است. سقائیان نژاد 
با اشاره به اینکه شهر قم از نظر نیروهای دلسوز و کارآمد 
غنی است خاطرنشان کرد: اگر دعواهای حزبی و گروهی 
است. وی  انجام  قابل  امور  از  بسیاری  کنار گذاشته شود 
ترافیکی در دستور  5 مسیر  قم  اینکه در شهر  به  اشاره  با 
کار شهرداری قم قرار گرفته است، افزود: محور فردوسی 
را  شهری  مناطق  تمام  تقاطع   11 و  طول  کیلومتر   25 با 
به تلاش  اشاره  با  قم  یکدیگر متصل می کند. شهردار  به 
تقاطع  هفت  گفت:  مسیرها  این  تکمیل  برای  شهرداری 
تقاطع   4 و  گرفته  قرار  کار  دستور  در  امسال  غیرهمسطح 

جدید نیز سال آینده در دستور کاری قرار دارند. 
مدیریت  فرهنگی  امور  در  اینکه  به  اشاره  با  نژاد  سقائیان 
اخلاق  ترافیک،  فرهنگ  ترویج  است:  ساز  بستر  شهری 
اخلاق  ترویج  و  عمومی  اخلاق  ترویج  داری،  همسایه 
قم  شهرداری  که  است  اقداماتی  جمله  از  محیطی  زیست 

در دستور کار خود دارد.

ناکامی فارس در ثبت ژئوپارک؛ از تدابیر بی اثر تا تلاش های بی ثمر
از پدیده های زمین شناسی  بهره مندی  با وجود   استان فارس 
که  مذهبی  و  تاریخی  طبیعی،  ارزشمند  بسیار  آثار  و  خاص 
و  داخلی  گردشگران  از  زیادی  شمار  باعث جذب  سال  هر 
خارجی می شود اما همچنان از وجود ژئوپارک بی بهره است 
و پس از سال ها شکل گیری ژئوتوریسم یا »زمین گردشگری« 

در انتظار برآورده شدن این آرزو به سر می برد.
در  انسانی  مختلف  فعالیت های  و  شهرنشینی  گسترش 
و  طبیعی  محیط های  بر  فشار  افزایش  موجب  اخیر  سال های 
اکوسیستم ها شده است؛ در چنین شرایطی اتخاذ تدابیر برای 
چشم اندازهای  و  محیط ها  به  بیشتر  توجه  و  پایدار  توسعه 

طبیعی بیش از پیش ضرورت می یابد.
فارس ژئوپارک ندارد

توسعه  شرایط،  این  تغییر  برای  راهبردها  مهمترین  از  یکی 
متنوع،  طبیعی  مکان های  پایش  مبنای  بر  توریسم  صنعت 
در  مناسب  دسترسی  سطح  با  گردشگر  جاذب  و  مفرح 
توجه  بر  افزون  که  ژئوپارک هایی  ژئوپارک هاست؛  قالب 
حفاظت  آموزش،  و  تفسیر  بر  زمین شناختی،  جاذبه های  به 
و  اقتصادی  شکوفایی  همچنین  و  میراث  مختلف  گونه های 

فرهنگی جامعه میزبان تأکید دارند.
سال های  طول  در  هم  ایران  در  ژئوپارک ها  این  راه اندازی 
طی  و  است  گرفته  قرار  توجه  مورد  ویژه  صورت  به  اخیر 
این سال ها استان های هرمزگان، آذربایجان شرقی و خراسان 

جنوبی در این زمینه گام های استواری برداشته اند.
توانسته اند  جنوبی  خراسان  و  شرقی  آذربایجان  هرمزگان، 
فارس،  از  زودتر  بسیار  سازمانی  بین  هدفمند  همگرایی  با 
»طبس«  و  »ارََس«  »قشم«،  نام های  با  را  خود  ژئوپارک های 
با  فارس  استان  اما  برسانند  جهانی  حتی  و  ملّی  ثبت  به 
نتوانسته  هنوز  گردشگری خود  ارزشمند  پتانسیل های  تمامی 
رهاوردی داشته باشدآن طور که معاون وزیر صنعت، معدن و 
تجارت مهرماه سال جاری در آیین رونمایی از نخستین نقشه 
ژئوتوریسم ایران اعلام کرد سهم ایران در جهان و خاورمیانه 
با ثبت سه ژئوپارک جهانی قشم، طبس و ارس بسیار مناسب 
در  نتوانسته  تاکنون  فارس  استان  که  حالیست  در  است.این 
این عرصه موفق عمل کند؛ استانی که از پتانسیل بالایی در 
راه اندازی  برای  مختلفی  مناطق  از  و  می برد  بهره  این حوزه 
ژئوپارک برخوردار است.به عنوان مثال تنگه هایقر واقع در 
شهرستان فیروزآباد از اعجاب انگیزترین جاذبه های طبیعی در 
سطح استانی، ملی و حتی جهانی است که می تواند یکی از 

زیباترین ژئوپارک های ایران باشد.
فارس  باختری  بخش  در  گردشگری  طلایی  پهنه  همچنین 
که  پریشان  تالاب  و  چوگان  درّه  ارَژَن،  دشت  مثلث  یعنی 
دو  و  خشک  و  گرم  و  کوهستانی  و  سرد  اقلیم  دو  دارای 
تاریخی  آثار  همچنین  و  پریشان  و  ارَژن  بین المللی  تالاب 
بسیار ارزشمند دوران ساسانیان است از قابلیت بالایی برای 

تبدیل شدن به ژئوپارک بهره می برد.
پیگیری های بی نتیجه برای ایجاد ژئوپارک در فارس

شیراز  شهرداری  و  اسلامی  شورای   ،1401 سال  ماه  بهمن 
ارائه  و  ژئوپارک  توانمندی های  بررسی  که  کرد  اعلام 
راهکارهای مدیریتی جذب گردشگر در شیراز در اولویت این 
مجموعه است که این رویکرد با پیمایش میدانی پتانسیل های 
نیز  و  ژئومورفوسایت ها  ژئوسایت ها،  شامل  ژئوتوریستی 
قرار  دقیق  ارزیابی  مورد  اقتصادی  و  فرهنگی  سایت های 

گرفت.
و  بررسی  هدف  با  جلسه ای  نیز  سال  همان  اسفندماه   16
ارزیابی برای اجرایی کردن برخی طرح های فرصت مطالعاتی 
ملّی  طرح های  قالب  در  جامعه  و  صنعت  با  ارتباط  داخلی 
نخستین  راه اندازی  جلسه  این  در  شد،  برگزار  جهانی  و 
ارَژَن- »ژئوپارک  نام  با  فارس  استان  برای  ملی«  »ژئوپارک 

چوگان-پریشان« در دستور کار قرار گرفت.
دانشگاه  زمین شناسی  هیأت علمی گروه  پژوهشگر و عضو 
پیام نور فارس در این باره گفت: با اجرای اینگونه طرح های 
و  طبیعتگردی  شاخه  گردشگری،  صنعت  در  دانش بنُیان 
زمینه  تنها  نه  ژئوتوریسم«  یا  گردشگری  »زمین  زیرشاخه 
با  فارس  استان  برای  ملی«  »ژئوپارک  نخستین  اندازی  راه 
بلکه  می شود،  فراهم  ارَژَن-چوگان-پریشان«  »ژئوپارک  نام 
پاک  و  سبز  صنعت  در  نوین  کارآفرینی  ایجاد  موجب 
به  و  داخلی  افزایش ورود گردشگران  با  و  گردشگری شده 

ویژه خارجی، ارزآوری به استان تقویت خواهد شد.

خراسان  و  شرقی  آذربایجان  هرمزگان،  افزود:  صادقی  رضا 
بسیار  سازمانی  بین  هدفمند  همگرایی  با  توانسته اند  جنوبی 
»قشم«،  نام های  با  را  خود  ژئوپارک های  فارس،  از  زودتر 
اما  برسانند  جهانی  حتی  و  ملّی  ثبت  به  »طبس«  و  »ارََس« 
استان فارس با تمامی پتانسیل های ارزشمند گردشگری خود 

هنوز نتوانسته رهاوردی داشته باشد.
ژئوپارک های  تاییدکننده  و  تصویب  شورای  اصلی  عضو 
نیز  ایران  ژئوتوریسم  دانش  در  و صاحبنظر  یونسکو  جهانی 
گفت: استان پهناور و پرجاذبه فارس توانایی داشتن بیش از 
امتیازی  این  و  است  دارا  را  استانی  و  شهری  ژئوپارک  دو 

است که شاید دو استان کشور از آن بهره مند باشند.
علیرضا امری کاظمی اضافه کرد: اگر سازمان های مربوطه در 
نتیجه هماهنگی  استان هم افزایی لازم را فراهم و تا حصول 
باره  این  در  حمایتی  و  کوشش  هیچ  از  کنند  را حفظ  خود 

دریغ نخواهد شد.
با این حال پیگیری ها و تلاش ها برای راه اندازی ژئوپارک و 
احیای صنعت »زمین گردشگری« در فارس ثمربخش نبوده و 
نتیجه  قابل توجهی به دنبال نداشته؛ اکنون این پرسش مطرح 
است که دلیل این سهل انگاری چیست و چرا فارس نتوانسته 

در این زمینه موفق باشد؟
یکی از ارگان های متولی برای راه اندازی ژئوپارک ها، مرکز 
مرکز  این  وظیفه  اما  است  معدنی  اکتشافات  و  زمین شناسی 
راه اندازی  ظرفیت  که  است  مناطقی  شناسایی  و  تعریف 

ژئوپارک را دارند.
ظرفیت های فارس در ایجاد ژئوپارک

منطقه  معدنی  اکتشافات  و  زمین شناسی  مرکز  مدیر 
سازمان  حاضر  حال  در  گفت:  باره  این  در  کشور  جنوب 
این  شده؛  ژئوپارک ها  ثبت  و  شناسایی  متولی  زمین شناسی 
از  پس  و  می دهد  انجام  زمینه  این  در  را  مطالعات  سازمان 
این  می برند  بهره  ژئوپارک  ظرفیت  از  که  مناطقی  شناسایی 
ژئوپارک  افزود:  یوسفی  می کند.طهمورث  معرفی  را  مناطق 
و  بین المللی  سطح  در  ژئوپارک ها  است؛  ارزشمند  بسیار 
ژئوسایت ها در سطح ملی معرفی می شوند و با توجه به اینکه 
سند گردشگری برای استان در حال تدوین است، در تلاش 
هستیم پرداختن به این مقوله مهم هم در این سند دیده شود.

برای  بسیاری  مناطق  از  فارس  استان  است  معتقد  که  او 
پتانسیل  فارس  استان  گفت:  می برد،  بهره  ژئوپارک  ایجاد 
بالایی در این زمینه دارد؛ مناطقی مانند لارستان، فیروزآباد، 
داراب، کازرون، نورآباد، دشت ارژن و سپیدان از پدیده های 

زمین شناسی منحصربه فردی بهره می برند.
یوسفی یادآور شد: این استان از »گنبدهای نمکی « کم نظیری 
زمین شناسی  نظر  از  که  نمکی   گنبدهای  است؛  برخوردار 
وضعیت خاصی دارند، از زیبایی قابل توجهی بهره می برند و 

می توانند در دسته ژئوپارک ها قرار بگیرند.
کرد:  اضافه  کشور  جنوب  منطقه  زمین شناسی  مرکز  مدیر 
گردشگر  هر  که  دارند  دیرینه  قدمت  لارستان  آب انبارهای 
آب انبارها  این  دیدن  برای  قابل توجهی  هزینه  است  حاضر 
بپردازد؛ در منطقه سپیدان هم پل هایی با قدمت سیصد تا 500 
نمکی  گنبدهای  و  روستاها  گفت  می توان  دارد؛  وجود  سال 

که در جنوب استان فارس واقع شده در دنیا بی نظیر است.

او افزود: منطقه ای که در شعاع ژئوپارک و ژئوسایت تعریف 
شده باید از آثار باستانی و زندگی بکر روستایی بهره ببرد؛ 
نیز می تواند شرایط  از صنایع دستی  این مناطق  برخورداری 

مطلوبی را برای ایجاد ژئوپارک فراهم کند.
بلکه  نیست  آبشار و جنگل  نیازمند وجود  ایجاد ژئوپارک ها 
مناطق  از  بسیاری  است؛  مدنظر  زمین شناسی  زیبایی های 
فارس که دارای زمین شناسی خاصی هستند از آثار باستانی 
و صنایع دستی بهره می برند و فاصله روستاها در این مناطق 
بسیار کم است؛ این ویژگی ها زمینه مساعدی را برای ایجاد 

ژئوپارک فراهم کرده  است
دارای  که  فارس  مناطق  از  بسیاری  داد:  ادامه  یوسفی 
دستی  صنایع  و  باستانی  آثار  از  هستند  خاصی  زمین شناسی 
بهره می برند و فاصله روستاها در این مناطق بسیار کم است؛ 
این ویژگی ها زمینه مساعدی را برای ایجاد ژئوپارک فراهم 

کرده  است.
مدیر مرکز زمین شناسی منطقه جنوب کشور بر این باور است 
جنگل  و  آبشار  وجود  به  نیازی  ژئوپارک ها  ایجاد  برای  که 

نیست بلکه زیبایی های زمین شناسی مدنظر است.
طور  به  باشد؛  مشخص  باید  هم  هدف  جامعه  داد:  ادامه  او 
امکان سنجی  نخست  وهله  در  ژئوپارک ها  ایجاد  برای  کلی 

می شود و ویژگی های منطقه، موردمطالعه قرار می گیرد.
آخرین تدابیر؛ نامه به استانداران

راه اندازی  برای  شده  اتخاذ  تدابیر  آخرین  درباره  یوسفی 
مطالعه  حاضر  حال  در  گفت:  فارس  استان  در  ژئوپارک 
اولیه صورت گرفته و مناطقی هم تعریف شده اما نیاز است 

مطالعات جامع تری در این زمینه صورت گیرد.
مردم  افزود:  کشور  جنوب  منطقه  زمین شناسی  مرکز  مدیر 
منطقه هم باید توجیه شوند و آموزش های لازم را فرا گیرند 
تا بتوانند در برخورد با توریست و ارائه صنایع دستی اتفاقات 

خوبی را رقم بزنند.
دشواری  کار  ژئوپارک  کردن  تعریف  اینکه  بر  تاکید  با  او 
راه اندازی  گفت:  است،  دشوار  بسیار  آن  حفظ  اما  نیست 
ژیوپارک ها یک همت و اراده محکم برای پیگیری می خواهد؛ 
به زودی نامه ای از سوی سازمان به استانداران ارسال می شود 
امر مهم  این  پیشبرد  برای  استانداری ها  از حمایت  بتوانیم  تا 

بهره بگیریم.
این  تحقق  برای  که  است  مشخص  تفاصیل،  این  تمام  با 
اقدام  پیداست  که  طور  آن  است؛  پیش  در  درازی  راه  مهم 
منسجمی در این زمینه انجام نشده و تمام سیاست ها در حد 
متوقف  نهایت  در  و  مانده  باقی  تصمیمات  و  تدابیر  اتخاد 
شده است؛ همان گونه که گفته شد کهن دیار فارس به دلیل 
همچنین  و  گسترده  جغرافیایی  عرض  و  طول  در  جایگیری 
و  فرآیندها  پدیده ها،  دربرگیرنده  ویژه  شناسی  زمین  جایگاه 
پیکرشناسی  زمین  و  زمین شناسی  کم مانند  انَدازهای  چشم 
میراث  دید  از  پدیده ها  این  که  است  گوناگونی  و  فراوان 
داشتن  طبیعی  طور  به  و  ساله  میلیون  چندین  شناختی  زمین 
جاذبه های زمین گردشگری در مقیاس ملی، منطقه ای و حتی 
است  نیاز  بنابراین  هستند؛  اهمیت  و  ارزش  دارای  جهانی 
انجام پژوهش علمی و اقدامات با هدف معرفی توانمندی های 

بالقوّه ژئوتوریسمی در این استان شتاب بیشتری بگیرد.

برنامه  تولید  تعهدات  خصوص  در  گیلان  شیلات  عملکرد 
هفتم توسعه و جهش تولید، امروز با حضور مدیرکل شیلات 
در  ادارات شیلات  معاونت های تخصصی و روسای  گیلان، 

مناطق ده گانه مورد بررسی قرار گرفت:
بیش از 95 درصد تعهدات تولید در تعهد سالانه برنامه هفتم 
شیلاتی  تولید  جهش  پیشرفت  درصد   90 و   1403 سال  در 

محقق گردیده است.
تولید آبزیان پرورشی در گیلان امسال به 75000 تن خواهد 

رسید.
گیلان پیشگام توسعه عمودی پرورش آبزیان و تولید متراکم 

ماهیان گرمابی کشور است.
قفس های  از  استفاده  با  متمرکز  صورت  به  ماهی  پرورش 

معیشتی وارد چرخه آب بندان های مستعد می گردد.
از  استفاده  با  سردابی  و  خاویاری  ماهیان  پرورش  توسعه 
رشد  با  واسط  حلقه  تکمیل  و  خانگی  مشاغل  ظرفیت های 

تولید بیشتر از برنامه هفتم در استان به انجام می رسد.
دریا  آبزی پروری  توسعه  برای  متمرکز  تسهیلات  تزریق 
دریاپایه  پرورش  در  آبزیان  تولید  افزایش  پیشران  محور، 

استان خواهد بود.
مراکز سه گانه بازسازی ذخایر امسال نیز با توجه به اقدامات 
تمام  با  لارو،  عرصه های کشت  فعال سازی  در  بسیار خوب 
ظرفیت در بازسازی مؤثر و بیش از برنامه تولید تعهدی و با 

مشارکت جامعه بهره بردار فعالیت خواهند نمود.
حفظ و استمرار شغل و حرفه صیادی در نوار ساحلی استان 
توسط مراکز بازسازی و حفظ ذخایر استان تضمین می شود.

اجرا  ایران،  سازمان شیلات  نماینده  عنوان  به  گیلان  شیلات 
در  تجاری  فعالیت  و  است  گانه   5 حاکمیتی  وظایف  کننده 

این حوزه ندارد

سرآمد  کشاورزی  های  داشته  جمله  از  مازندران  مرکبات 
در  نیافتن  راه  دلیل  به  دور  چندان  نه  روزگاری  که  کشور 
انبارها  و  سورتینگ  کُنج  میوه  سبد  در  صادراتی  بازارهای 
باقی می ماند و از بین می رفت اکنون راه خود را پیدا کرده 
و با زدوده شدن غبار مهجوریت در سبد محصولات تجاری 
کشور قرار گرفته است.   مجموع باغ های مرکبات مازندران 
112 هزار هکتار است که از این میزان 110 هزار هکتار ارقام 
مازندران  مرکبات  باغات  مجموع  از  همچنین  هستند.  بارده 
هزار   30 پرتقال،  مختلف  ارقام  کشت  زیر  هکتار  هزار   80
محصولاتی  کشت  زیر  بقیه  و  نارنگی  مختلف  ارقام  هکتار 
آمار رسمی در حال  قرار دارند.طبق  لیمو  نارنج و  از جمله 
مجوز  دارای  سردخانه   119 سورتینگ،  واحد   500 حاضر 
با  انبارداری  خدمات  واحد   148 ظرفیت،  تن  هزار   473 با 
381 هزار تن ظرفیت نگهداری میوه در مازندران فعال است.

سیاست توسعه روابط تجاری و اقتصادی ایران با کشورهای 
های  برنامه  مهم ترین  از  صادرات  رشد  و  جهان  و  همسایه 
دولت چهاردهم است که در این بین مازندران به عنوان گل 
سرسبد تولید مرکبات کشور قدم های اساسی در این بخش 

صادرات  محل  از  ارزآوری  است.افزایش  برداشته  تاکنون 
کشورهای  با  تجاری  مناسبات  توسعه  نفتی،  غیر  کالاهای 
نیاز بخش صنعت  هدف، تامین کالاها و ماشین آلات مورد 
از طریق واردات کالاهای واسطه ای و سرمایه ای به منظور 
حمایت از تولیدات داخلی در دولت چهاردهم کلید خورد 
امضای  و  همسایه  کشورهای  با  ایران  روابط  تقویت  به  که 
موافقت نامه های تجارت آزاد و ترجیحی منجر شده است.

جلسه  نخستین  در  رئیس جمهور  اول  معاون  زمینه  همین  در 
بیان  با  چهاردهم  دولت  در  غیرنفتی  عالی صادرات  شورای 
اینکه به زودی »قرارداد تجارت آزاد« نهایی می شود، گفت: 
به  بتوانیم  تا  می کند  فراهم  را  مناسبی  شرایط  قرارداد،  این 
زمینه  در  و  بپردازیم  صادرات  حوزه  به  جدی تر  صورت 
تجارت خارجی وضعیت بهتری نسبت به گذشته داشته باشیم.

محمدرضا عارف با اشاره به اهمیت حیاتی موضوع صادرات 
برقراری  به  توجه  با  گفت:  چهاردهم  دولت  برای  غیرنفتی 
اکنون  منطقه ای،  و  بین المللی  با سازوکارهای  روابط رسمی 
وقت آن است که جهش صادرات را به صورت واقعی دنبال 
کنیم.در هر استانی بسته به تولیدات و محصولات صادراتی 

که دارند سعی و تلاش می کنند تا در مسیر صادراتی قرار 
به  دستیابی  نیز  و  از صادرات  بیشتری  بتوانند سهم  و  گیرند 

اهداف دولت چهاردهم را عملیاتی کنند.
صادرات  جلسه  در  ساری  شهرستان  فرماندار  همچنین 
تن  هزار   26 صادرات  از  شهرستان  کشاورزی  محصولات 
هکتار  20هزار  کل  از  هکتار  هزار   19 سطح  از  مرکبات 
بین المللی خبر  بازارهای  به  این شهرستان  باغات کشاورزی 
صادرات  توسعه  در  عطفی  نقطه  دستاورد  این  گفت:  و  داد 
با  نوبخت  رود.  محمدعلی  می  شمار  به  منطقه  کشاورزی 
اشاره به ظرفیت های ویژه شهرستان در تولید مرکبات گفت: 
استان  مرکبات  از کل صادرات  25 درصدی  با سهم  ساری 
ارزآوری  و  کشاورزی  اقتصاد  در  کلیدی  نقشی  مازندران، 
کشور ایفا می کند.وی با بیان اینکه استمرار صادرات مرکبات 
از شهرستان ساری به کشورهای هدف در دست اقدام است 
گفت: صادرات مرکبات از مرکز استان به کشورهای روسیه، 
عراق، ترکیه، ارمنستان، امارات، گرجستان و ازبکستان  بوده 
است که از سوی سورتینگ های فعال در این شهرستان انجام 

شده است و این فرایند همچنان نیز، ادامه دارد.

بررسی عملكرد شیلات گیلان در راستای تعهدات برنامه هفتم توسعه و جهش تولید

تسخیر بازار بین المللی مرکبات با اراده باغداران مازندرانی
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راهکار »طلایی« وزارت ورزش 
برای افزایش طلا؛

 مقایسه مالی با ۱۰ کشور دنیا

میلاد تقوی: 
هیچ لیستی از بازیکنان تیم ملی

 به »پیاتزا« ندادیم

دعواهای ناتمام الهامی در فوتبال ایران؛ وقت »ساکت« شدن نیست؟
الهامی: از همه عذر می خواهم، حتی شما دوست عزیز!

و  شده  خارج  شمارش  از  الهامی  ساکت  درگیری های  شمار 
نارضایتی تصمیم سازان باشگاه را هم به همراه داشته است.

لیگ  شانزدهم  هفته  بازی  آخرین  پایان  سوت  اینکه  از  پس 
بیست و چهارم به صدا درآمد، جدیدترین جنجال فوتبال ایران 
کلید خورد. فولاد موفق شده بود با نتیجه یک بر صفر نساجی 
مازندران را از پیش رو بردارد و جای پرسپولیس را در رتبه 
مقابل  شکست  این  تحمل  اما  الهامی  ساکت  اما  بگیرد  سوم 

استاد سابقش را نداشت.
ازسکوتازمینچمنبهدنبالمطهریوگلمحمدی

تیم فولاد خوزستان و نساجی مازندران در حال  اعضای دو 
را  خودش  عصبانیت  با  الهامی  ساکت  که  بودند  زمین  ترک 
به دنبال حمید مهطری و یحیی  به زمین رساند و  از سکوها 
گل محمدی بود. در این بین خواجه گیری سرپرست نساجی و 
برخی دیگر از اعضای نساجی تلاش کردند او را کنترل کنند. 
این جمله که  با گفتن  و  نزدیک شد  الهامی  به  نساجی  مدیر 
دوربین های زیادی در حال ثبت و ضبط تصاویر او هستند، از 
ساکت الهامی خواست تا رفتارش را تغییر بدهد. این تلاش 
دهان  از  توهین آمیز  کلماتی  بعد  ثانیه  چند  و  نداد  نتیجه  اما 
ساکت الهامی خطاب به یحیی گل محمدی و دستیارش حمید 
بیشترین دنبال کننده  مطهری خارج شد که طی ساعات اخیر 
را در فضای مجازی داشته و با واکنش سریع کمیته انضباطی 

فدراسیون فوتبال نیز همراه شد.
گلمحمدی:خیلیدراینفوتبالبهاودوردادیم

یحیی  سراغ  بعد  ساعتی  خبرنگاران  اتفاقات  این  از  پس 
او  از  و  بود  استادیوم  ترک  حال  در  که  رفتند  گل محمدی 
که  گل محمدی  یحیی  پرسیدند.  سابقش  دستیار  رفتار  درباره 
ساکت  حرف های  از  چقدر  می داد  نشان  چهره اش  حالت 
حواشی  و  اتفاقات  درباره  جمله  چند  شده،  متعجب  الهامی 
پایانی مسابقه به این شکل بر زبان آورد: »فقط می توانم بگویم 
ایشان  فحاشی  واقعا  من  برای  نمی دانم.  ایشان.  برای  متاسفم 
قابل هضم نیست. من هیچ وقت جواب فحاشی و توهین های 
هیچ کس را نمی دهم و دهانم را به این کلمات آغشته نمی کنم. 
ما مگر چه کاری کرده ایم که ایشان باید به ما توهین کند؟! ما 
فقط فوتبال بازی کردیم و با همت بچه ها بازی را بردیم. این 
به نظر شما جای فحاشی دارد؟ ایشان یک زمانی جاهایی بود 
که لطف خدا شامل حال او شد. از اینطرف هم ما خیلی به او 
کمک کردیم، خیلی در این فوتبال به او دور دادیم اما در هر 

صورت .... بعدا شاید در این باره صحبت کنم«.
یکحاشیهدیگربهکارنامهساکتاضافهشد

چنین  درگیر  الهامی  ساکت  که  نیست  مرتبه  اولین  برای  این 
فاضلی  وحید  پیش  هفته  چند  همین  است.  شده  حواشی ای 
بخش مهمی از کنفرانس خود را پس از شکست هوادار مقابل 
ادبیات  با  و  داد  اختصاص  الهامی  ساکت  رفتار  به  نساجی 
به  بی احترامی  کرد  خواهش  الهامی  ساکت  از  عاجزانه ای 
متمرکز شود.  فنی  مسائل  بر  و  بگذارد  کنار  را  رقیب  مربیان 
فاضلی در کنفرانس خبری ساکت الهامی را متهم به فحاشی 
علیه پدر مهدی رحمتی کرد. دیگر درگیری ساکت الهامی در 
فصل جاری درون خانوادگی بوده است. این حاشیه درونی در 
ساکت  که  بازمی گردد  روزهایی  به  مازندران  نساجی  اردوی 
الهامی پس از کسب نتایج ضعیف در آستانه اخراج قرار گرفته 

به  می  خورد،  شکست  فولاشهر  در  سپاهان  مقابل  اگر  و  بود 
احتمال فراوان کارش با قرمزپوشان به پایان می رسید. در این 
تمرینات  در  را  شاگردانش  شدت  به  الهامی  ساکت  شرایط 
تحت فشار گذاشته بود که این رفتار منجر به درگیری فیزیکی 
او با 3-2 بازیکن باتجربه تیم شد و فضای درونی قرمزپوشان 

را ملتهب کرد. 
در غیرمنتظره اخراج تا مشهد ازمحرومیتدوماههدر

نساجی
این ها فقط بخشی از حواشی عجیب دوران مربی گری ساکت 
الهامی هستند که از 5 سال تجاوز نمی کند. در همین مدت نه 
چندان بلند اگر نگاهی گذرا به رفتار این مربی داشته باشیم، 
می کنند؛  گذر  چشمان مان  مقابل  از  پرشماری  جنجال های 
شکست  از  پس  الهامی  جنجالی  حرف های  نظیر  مواردی 
او  ماهه  دو  محرومیت  به  که  حذفی  جام  فینال  در  استقلال 
منجر گردید، حواشی ای که به اخراج غیرمنتظره او از نساجی 
مازندران پس از قهرمانی در جام حذفی منجر شد، درگیری 
فیزیکی با حمید مطهری در اردوی ترکیه، درگیری های پرتعداد 

درونی و بیرونی طی نیم فصل حضور در رفسنجان و ...
حکمیکهموقعیتنساجیراخطرناکترمیکند

ساکت الهامی خیلی زودتر از آنچه تصور می شد، درگیر یک 
انضباطی  کمیته  فوری  حکم  با  و  شده  دیگر  بزرگ  حاشیه 
فدراسیون از هرگونه فعالیت فوتبالی محروم شده است. این 
یعنی اگر مسئولان فدراسیون فوتبال سخت گیر باشند، ساکت 
الهامی اجازه حضور در تمرینات قرمزپوشان را هم ندارد که 
این موضوع موقعیت نساجی را با توجه به قرار داشتن در رتبه 

پانزدهم جدول رده بندی، حسابی به خطر خواهد انداخت. 
الهامیواحتمالتکرارخاطرهتلخدرنساجی

در این شرایط شنیده می شود که اگر محرومیت قطعی ساکت 
طولانی  شده  صادر  موقت  دستور  او  برای  فعلا  که  الهامی 
به  را  الهامی  ساکت  مازندرانی  باشگاه  تصمیم سازان  بشود، 
ناچار کنار خواهند گذاشت تا هم از حواشی احتمالی ادامه دار 
این مربی در آینده جلوگیری کرده باشند و هم تیم شان را در 
فصلی که در معرض سقوط قرار گرفته، با آرامش بیشتری به 
البته که ساکت  سمت حفظ سهمیه در لیگ برتر پیش ببرند. 
الهامی پیش تر شرایط مشابهی را تجربه کرده و به دلیل آنچه 
در رختکن قرمزپوشان پس از قهرمانی در جام حذفی رخ داده 
بود و رضا حدادیان آن را برنتابید، شغل خود را از دست داد 
و هیچ بعید نیست که بار دیگر با تکرار عادات قدیمی، این 
این حاشیه شاید  تکرار شود.  دوباره  الهامی  برای  تلخ  اتفاق 
را  فنی خود  توانایی  که  باشد  الهامی  بازگشت  برای  فرصتی 
دلیل  به  ولی  کرده  ثابت  تراکتور  و  نساجی  با  مرتبه  چندین 
عدم کنترل رفتار در حال از دست دادن تمام دستاوردهایش از 
جمله رفقای فوتبالی اش است. او حالا باید در خلوت خودش 
به تمام این مسائل بیندیشد و اجازه ندهد جایگاهش زودتر از 

تصوراتش بسوزد. 
الهامی:ازهمهعذرمیخواهم،حتیشمادوستعزیز!

دیدار  پایان  بزرگ  جنجال  از  بعد  قائمشهر  نساجی  سرمربی 
این تیم مقابل فولاد خوزستان، اکنون با انتشار متن استعفای 
خود به همکاری با این باشگاه پایان داد.الهامی: از همه عذر 

می خواهم، حتی شما دوست عزیز!

نتیجه  چند  از  بعد  الهامی  ساکت  سه«،  »ورزش  گزارش  به 
از  بازی  اولین  در  اول،  فصل  نیم  پایانی  هفته های  در  موفق 
دور برگشت مقابل فولاد مدعی و متفاوت این فصل شکست 
خورد. فولاد خوزستان که برخلاف فصل گذشته که در مسیر 
یحیی  با  فصل  این  در  داشت،  قرار  آزادگان  لیگ  به  سقوط 
گل محمدی و تقویت ویژه تیمش در مسیر دستیابی به سهمیه 
با حضور در رتبه سوم، نشان داده چرا  آسیایی قرار دارد و 
مدیران این باشگاه با درخواست پرسپولیس برای انتقال دوباره 

سرمربی شان به نیمکت این باشگاه مخالفت کرده اند.
شکست نساجی قائمشهر مقابل فولاد خوزستان اما با حواشی 
و جنجال بزرگی همراه بود. ساکت الهامی که به شدت نسبت 
به نتیجه ناراضی بود، کاملا عصبانی شده و حرف هایی به زبان 
آورد که اکنون کاملا مشخص است نسبت به آن پشیمان است 
و این موضوع را می توان در متن استعفایش نیز مشاهده کرد. 
سرمربی نساجی که بعد از اتفاقات شب گذشته با رای کمیته 
شده،  منع  نیز  تیمش  تمرینات  در  حضور  از  حتی  انضباطی 
اکنون مدعی است برای اینکه آسیبی به نساجی قائمشهر وارد 
نشود، از نیمکت تیم کنار خواهد رفت. در ادامه متن استعفای 

ساکت الهامی را مشاهده می فرمایید.
باسلامودرودبهمردمعزیزکشورم

هزاران بار کلمات را در ذهنم مرور کردم و هر بار کم آوردم. 
هیچ وقت تصور نمی کردم در چنین شرایطی قرار گیرم. با این 

حال شاید دو کلمه عذرخواهی و بخشش بهتر باشد.
در بازی با فولاد خوزستان اتفاقاتی افتاد که شخصا با گذشت 
چند ساعت از این بازی قبول دارم به هیچ عنوان زیبنده فوتبال 
ما و شخصیت خودم نیز نبود. با این حال مطمئنا در آن شرایط 
و فشارها عصبانیت عامل این اتفاق شد و قطعا با هیچ بهانه ای 
قابل پذیرش نیست و آن را قبول دارم. ناخواسته حرف هایی 
زدم که اکنون شخصا از آن پشیمان و ناراحت هستم. بار دیگر 
تکرار می کنم که نمی دانم چه جمله و کلمه  ای را به کار ببرم 

که شایسته باشد.
فولاد  مجموعه  از  ابتدا  را  خودم  عذرخواهی  می توانم  تنها 
کنم.  اعلام  گل محمدی  یحیی  خوبم  دوست  و  خوزستان 
آقای  و  خوزستان  فولاد  مجموعه  اعضای  دیگر  همچنین 
فولاد  هواداران  همچنین  و  مطهری  حمید  آقای  نصیرزاده، 

خوزستان.
در ادامه باید از آقای مهدی تاج به عنوان متولی فوتبال ایران 
کشور  ورزش  جامعه  همچنین  و  انضباطی  کمیته  اعضای  و 
عذر بخواهم و امیدوارم عمر کفاف کند و بتوانم این موضوع 
البته قبول دارم این موضوع شایسته  را جبران کنم و شخصا 
بهانه  نیز  اکنون  و  می شدم  هجمه  و  فشار  اسیر  نباید  و  نبود 
به  امیدوار  تنها  و  ندارم  گرفته  اتفاقات شکل  برای  و عذری 
هواداران و جامعه عزیز ورزش  بخشش دوستانم و همچنین 

و فوتبال هستم.
قدردانی  نیز  تیم  سرپرست  و  مدیر  خواجه گیری  نصرالله  از 
از  بنده  نهایت تشکر ویژه   بود. در  برادرانه کنارم  می کنم که 
کوچک تر  برادر  مثل  را  آنها  همگی  که  است  تیمم  بازیکنان 
خودم می دانم و از حضور و همراهی در کنار آنها به خودم 
می بالم و افتخار می کنم. دست همگی آنها درد نکند و امیدوارم 
شیران قائمشهری در ادامه مسیر بهترین اتفاقات را رقم بزنند.

باید از همکاران عزیزم در بخش فنی که پا به پای من بودند نیز 
قدردانی کنم. از دوستان تدارکات و پزشکی و تیم پشتیبانی 
باشگاه که زحمات تک تک آنها هیچ وقت از خاطرم نخواهد 

رفت و امیدوارم بهترین اتفاقات برای آنها شکل گیرد.
مهندس  آقای  دوست داشتنی ام  رفیق  و  بزرگم  برادر  همچنین 
و  برداشت  قدم  نساجی  کنار  در  خالصانه  که  حدادیان  رضا 
عمری  انشاالله  است.  تشکر  و  تقدیر  قابل  او  همیشگی  لطف 
کنم  جبران  دیگری  جای  در  را  او  زحمات  بتوانم  و  باشد 
بهترین  خالصانه اش  زحمات  پاس  به  نیز  خداوند  انشاالله  و 
از  کند.  جاری  او  زندگی  در  را  همیشگی  لبخند  و  اتفاقات 
آقایان حدادیان و باینداریان به عنوان مدیران تیم کمال تشکر 

را دارم و انشاالله همیشه موفق و سربلند باشند.
پایان همیشه سخت است؛ خصوصا اینکه یک طرف ماجرا نام 
نساجی قائمشهر باشد. تیمی که مثل فرزندم عاشقانه و صادقانه 
دوستش دارم. با موفقیت هایش سر به آسمان بردم و هر ناکامی 
و شکستی قلبم را بارها به درد آورد. پایان تلخ است خصوصا 
که عشق  تیمی  باشند.  نساجی  هواداران  آن  اینکه یک طرف 
را از آنها آموختم و خالصانه و بدون منت دوست داشتن را. 
تا بیش از همیشه برای برد بجنگم و  مسئله ای که باعث شد 
عذرخواهی مرا بپذیرید اگر روزی و روزهایی نتوانستم شادتان 

کنم که شما هر لحظه و هر ثانیه شایسته بهترین ها هستید.
خداحافظ به بهترین ها و بار دیگر عذر و معذرت مرا بپذیرد!

در سال های اخیر حضور بازیکنان ایرانی در لیگ های معتبر 
این در حالی  و  به رو شده  با کاهشی چشمگیر رو  اروپایی 
است که کشورهای آسیای مرکزی به دنبال حضور در فوتبال 
قاره سبز هستند. فوتبال ایران در سال های اخیر دوران طلایی 
چالش های  با  حاضر  حال  در  و  گذاشته  سر  پشت  را  خود 
بزرگی مواجه است. در حالی که در گذشته، ایران به عنوان 
یک قدرت منطقه ای در فوتبال آسیا شناخته می شد و بازیکنان 
برجسته ای در لیگ های معتبر اروپایی داشت، امروز با کاهش 
تعداد بازیکنان ایرانی در تیم های مطرح اروپا روبه رو هستیم. 
شرایط کنونی فوتبال ایران نشان می دهد که این کشور اکنون 
تنها یک ستاره در فوتبال اروپا دارد که آن هم در حال حاضر 

در رده های پایین تری در تیمش حضور دارد.
مهدیطارمی؛تنهاستارهایرانی

به  را  بود خود  توانسته  که  پورتو  تیم  مهاجم  مهدی طارمی، 
حال  در  کند،  تبدیل  اروپا  فوتبال  بازیکنان  بهترین  از  یکی 
با  است.  اروپا  در  ایران  فوتبال  برجسته  نماینده  تنها  حاضر 
این حال، علی رغم درخشش های قبلی، این روزها طارمی در 
تیم اینترمیلان جایگاهی ثابت ندارد و اغلب به عنوان بازیکن 
فوتبال  برای  این وضعیت  می یابد.  بازی ها حضور  در  ذخیره 
عنوان  به  طارمی  که  است، چرا  زنگ خطر جدی  یک  ایران 
تنها ستاره ایرانی در فوتبال اروپا به نظر می رسد در روند رشد 

خود با محدودیت های زیادی مواجه شده است.
بازیکنانایرانیدیگردرلیگهایاروپا

لخ  تیم  در  که  ایران،  فوتبال  ملی  تیم  وینگر  قلی زاده،  علی 
خوبی  شرایط  حاضر  حال  در  می کند،  بازی  لهستان  پوزنان 
ندارد و نتوانسته است در سطح مورد انتظار عملکرد خوبی از 

خود نشان دهد. از طرف دیگر، اللهیار صیادمنش در وسترلو 
بلژیک و علی کریمی در کایسری اسپور ترکیه نیز در شرایط 

مشابهی قرار دارند.
صادق محرمی در دینامو زاگرب کرواسی و سید مجید حسینی 
در کایسری اسپور ترکیه از دیگر بازیکنانی هستند که به رغم 
حضور در لیگ های اروپایی، نتوانسته اند به سطح مورد انتظار 

برسند و تأثیرات زیادی در تیم های خود نداشته اند.
سعید سحرخیزان و محمد قربانی در اورنبورگ و محمد محبی 
نفرات دارند و  در روستوف روسیه هم شرایطی مشابه سایر 
نتوانسته اند خود را به فوتبال اروپا تحمیل کنند و به لیگ های 

بهتری مهاجرت کنند.
آیاآسیایمرکزیپیشیخواهدگرفت؟

مواجه  آن  با  ایران  فوتبال  که  جدیدی  چالش های  از  یکی 
ازبکستان،  به ویژه  تیم های ملی آسیای مرکزی،  است، ظهور 
در فوتبال اروپا است. تیم ملی ازبکستان به سرعت در حال 
و  است  اروپایی  معتبر  لیگ های  به  خود  استعدادهای  معرفی 
به  رسیدن  برای  رقابت  حال  در  کشور  این  جوان  بازیکنان 

تیم های بزرگ تر هستند.
این تیم ها نه تنها در حال رقابت برای کسب جایگاه های برتر 
در آسیا هستند، بلکه در حال گسترش پایگاه خود در فوتبال 
اروپا نیز هستند. »عبدالقادر خوسانوف« به تازگی به تیم فوتبال 
منچسترسیتی پیوست و این باشگاه انگلیسی برای او مبلغ ۴۰ 
میلیون یورو هزینه کرد تا این مدافع جوان تیم ملی ازبکستان 
تبدیل به دومین بازیکن گران قیمت قاره آسیا شود؛ در حالی 
که در فوتبال ایران انتقال علیرضا جهانبخش از آلکمار هلند 
به برایتون انگلیس با 2۰ میلیون یورو گران قیمت ترین نقل و 

انتقالات فوتبال کشورمان محسوب می شود.
در  ایران  فوتبال  که  می دهد  نشان  وضوح  به  شرایط  این 
مقایسه با گذشته، در حال عقبگرد است. با اینکه ایران همیشه 
تولیدکننده بازیکنان با استعداد بوده است، اما به نظر می رسد 
آسیای  کشورهای  با  مقایسه  در  ایران  فوتبال  رشد  روند  که 

مرکزی کاهش یافته است.
اقدامات  باید  ایران  فوتبال  در  مسئول  نهادهای  میان،  این  در 
فوری و جامع تری برای پشتیبانی از بازیکنان جوان و فراهم 
بیشتر برای حضور آنها در لیگ های معتبر  کردن فرصت های 

اروپا اتخاذ کنند.
فوتبال ایران به وضوح در حال مواجهه با چالش هایی است 
که آینده آن را تهدید می کند. از دست دادن جایگاه ایران در 
فوتبال اروپا و ظهور رقبا از آسیای مرکزی نشان دهنده نیاز به 
مدیریت  و  بازیکنان  پرورش  در سیستم های  اساسی  تغییرات 
فوتبال کشور است. اگر این روند ادامه پیدا کند، ممکن است 
از  جهانی  فوتبال  سطح  در  را  خود  جایگاه  تدریج  به  ایران 

دست بدهد.

کاهش حضور فوتبالیست های ایران در اروپا و هشدار کشورهای آسیای میانه

مطالبه گرانه  و  متفاوت  رویکرد  واسطه  به  ورزش  وزارت 
وزیر برای کامیابی در رویدادهای بزرگ آینده، از »راهکار 
مقایسه ای« برای »رقابت برابر« جهت »تقویت بودجه ورزش« 

بهره گرفته است.
»آماده کردن بسته پیشنهادی برای ارائه به دولت جهت لحاظ 
شاید  و  مهم  بخش   »١۴۰۴ سنواتی  بودجه  لایحه  در  شدن 
طی  جوانان  و  ورزش  وزارت  داخلی  فعالیت های  اعظم 
ماه های اخیر بوده که در راستای تاکید وزیر ورزش مبنی بر 
برنامه محوری برای حضور چشمگیر و متمایز در بازی های 
آسیایی ناگویا و المپیک لس آنجلس، متفاوت از همیشه آغاز 

و پیگیری شد.
مالیدیگرکشورهازیرذره شرایطورزشقهرمانیو

بینوزارتورزش
آنچه مسلم است تلاش وزارت ورزش مانند همیشه افزایش 
بودجه خود برای سال جدید بود، این بار اما این وزارتخانه 
از تمرکز برنامه ای با رویکرد و راهکار مقایسه ای و تحلیل 
همچنین  و  کشور  ورزش  رقابتی  مزیت های  تقویت  رقبا، 
گیری  نتیجه  برای  جدید  مدال آوری  ظرفیت های  شناسایی 
مطلوب و نزدیک تر به هدف بهره گرفت تا اینگونه الزامات 
و  دهد  ارائه  مدرک  و  سند  با  را  موفقیت  پیش فرض های  و 
بابت آن »مطالبه گر الزامات اجرای برنامه موفقیت در المپیک 
و بازی های آسیایی و همچنین تأمین اعتبارات مالی موردنیاز 

و کافی« از دولت شود.
توسعه  معاونت  نظارت  و  وزیر  دستور  با  منظور  همین  به 
به  مأمور  کارشناسی  تیمی  حرفه ای،  و  قهرمانی  ورزش 
و  جهان  و  آسیا  در  پیشرو  کشورهای  وضعیت  بررسی 
بازی های  در  ایران  کاروان  رقیب  که  کشورهایی  بعضاً 
بررسی ها  این  شد.  آیند،  می  حساب  به  المپیک  و  آسیایی 
از حیث »چگونگی برنامه ریزی فرآیند ورزش قهرمانی« و 
همچنین »اعتبارات و بودجه صرف شده« برای آنها و حتی 

زیرساخت ها انجام شد.
اهداففنیومالیازبررسی

یکی از اهداف موردنظر از این بررسی ویژه، مشخص شدن 
در  هزینه شده  اعتبار  میزان  به خصوص  و  برنامه ها  کیفیت 
در  المپیک  و  آسیایی  بازی های  از  پیش  زمانی  بازه های 
موفقیت  و  مدال  کسب  به  که  بوده  نظر  مورد  کشورهای 

کاروان ورزش آنها در این رویدادها منجر شده است.
نتیجه به دست آمده از این بررسی ها  هدف دیگر »مقایسه« 
با سرفصل های مشابه در ورزش ایران بوده است تا اینگونه 
خلأ و نارسایی هایی که منجر به ایجاد فاصله میان ایران با 
دیگر کشورها و عقب افتادن در مسیر منتهی به کسب مدال 
المپیک شده، به صورت فنی و آماری  و جایگاه آسیایی و 

مشخص شود.
تمرکزرویطلاییهابود

در  مدال ها  رنگ  و  کیفیت  به  وزیر  نگاه  به  توجه  با  البته 
برابر  دو  به  وی  که  تأکیدی  و  المپیک  و  آسیایی  بازی های 
بازی های  در  ایران  کاروان  طلای  مدال های  تعداد  شدن 
به  و  مدال طلا  به  دستیابی  »چگونگی  دارد،  ناگویا  آسیایی 
ویژه الزامات، قانونی، فنی و تخصصی و بویژه اعتبار لازم 
برای آن«، در این بررسی ها به صورت محوری موردنظر بوده 

است.
کشورهایهدفدرمقایسهآماریوزارتورزش

خبرنگار مهر کسب اطلاع کرده آلمان، هلند، ایتالیا، استرالیا، 
انگلیس، اسپانیا، کانادا، ژاپن، چین، کره جنوبی و ازبکستان 
اند.  بوده  آماری  مقایسه  این  در  هدف  کشورهای  جمله  از 
حتی در بررسی های انجام شده روی کشورهای موردمطالعه 
از این کشورها اینگونه برآورد شده که برای کسب مدال طلا 

در آن کشورها بطور میانگین چقدر هزینه شده است.
خبرخوبیکهنتیجه»راهکارمقایسهای«است

انجام  و  ای«  مقایسه  »راهکار  این  با  ورزش  وزارت  قطعاً 
ارائه  با  بودجه  لایحه  تدوین  فصل  در  لازم  رایزنی های 
گزارشی مفصل و پیوست به اسناد و مدارک موفقیت دیگر 
بودجه  و  برنامه  سازمان  به  دولت  دستور  توانسته  کشورها، 
برای تقویت بودجه ورزش را بگیرد؛ خبر خوشی که مناف 
به  ورزش  وزارت  منابع  و  مدیریت  توسعه  معاون  هاشمی 
حل  به  ورزش  جامعه  امید  موجب  و  داد  مهر  خبرگزاری 
شرط  به  البته  شد  بودجه  ترمیم  قالب  در  نارسایی ها  برخی 
آنکه فدراسیون ها هم با مسئولیت پذیری لازم، به موقع و با 
برنامه راهبردی بلندمدت و برنامه عملیاتی سالانه به استقبال 

بازی های آسیایی بروند.
انرژیتازهورزشباجذببودجهلازمبرای»رقابت

برابر«
وارد  وزیر  ششمین  عنوان  به  زمانیکه  از  مالی  دنیا  احمد   
گرفته  کار  به  را  خود  اهتمام  تمام  شد،  ورزش  وزارت 
در  همیشه  از  تر  موفق  حضور  برای  را  فدراسیون ها  تا 

رویدادهای آینده، هدایت و تشویق کند.
در این میان بازی های آسیایی 2۰2۶ ناگویا و المپیک 2۰2۸ 
لس آنجلس جایگاه و اعتبار خاص خود را در رویکردهای 
تاکید  بارها  او  وزارت ورزش و متصدی آن دارد طوریکه 
داشته در ناگویا باید ١3 مدال طلای هانگژو به 25 طلا ارتقا 
یابد و در لس آنجلس هم باید کار برجسته صورت بگیرد. 
وی همچنین با بیان اینکه ورزش ایران باید از محدود بودن 
به چند رشته مدال آور در بازی های آسیایی و به خصوص 
المپیک خارج شود، تاکید داشته که تمام این کارها شدنی 

است.
چنین  با  مدیریتش،  تحت  مجموعه  و  ورزش  وزیر  حال 
اقدامات کارشناسانه و برای افزایش بودجه ورزش و نزدیک 
تر کردن آن به آنچه برای »رقابت برابر« با دیگر کشورها در 
فدراسیون ها  به  ای  تازه  انرژی  است،  لازم  المپیک  و  آسیا 
و  قهرمانی  ذهنیت  شدن  حاکم  برای  لازم  بساط  تا  می دهد 

مدال آوری در آنها را مهیا کند.

رئیس فدراسیون والیبال گفت: ما به پیاتزا لیستی از بازیکنان 
او و دستیارش  اختیار  در  را  بازی   آنها  فیلم  تنها  و  ندادیم 

قرار دادیم.
در نشست خبری روبرتو پیاتزا که دوشنبه هفته جاری برگزار 
نفره   32 لیست  خصوص  در  صحبت هایی  مربی  این  شد 
بازیکنانی که برای حضور در تیم ملی مدنظر هستند را انجام 
داد. وی در این نشست گفت: »فدراسیون والیبال لیستی از 
یکسری اسامی در مورد دستیار و بازیکنان به من داده است.«

با خبرنگار  والیبال در گفتگو  تقوی رئیس فدراسیون  میلاد 
لیست  با  رابطه  در  پیاتزا  صحبت های  به  واکنش  در  مهر، 
تیم ملی والیبال گفت: ما یک لیست مکتوب از مربیان را در 
اختیار آقای پیاتزا قرار دادیم و لیست مکتوبی از بازیکنان 

را به او ندادیم.
و  لیگ  بازی های  در  بازیکنان  فیلم  تنها  کرد:  تأکید  وی 
همچنین بازیکنان لژیونر که فکر کردیم مفید باشد در یک 
به آن دسترسی  پیاتزا و توتولو  تا  بارگذاری کردیم  سایتی 
ما  ببینند.  را  بازیکنان  عملکرد  می توانند  آن جا  از  و  دارند 
و  ندادیم  قرار  او  اختیار  در  را  بازیکنان  از  مکتوبی  لیست 
نمی دانم پیاتزا در نشست خبری منظورش از لیست بازیکنان 

چه بوده است.
رئیس فدراسیون والیبال عنوان کرد: پیاتزا به ما یک لیست 
32 نفره از بازیکنان را داد و اعلام کرد از بین فیلم بازیکنانی 
که برای من ارسال کردید، به نظرم این 32 نفر می توانند به 
تیم ملی دعوت شوند، البته تأکید هم کردند که این لیست 
تأکید  هم  خبری  نشست  در  که  همانطور  و  نیست  نهایی 
کردند لیست تیم ملی باز است و می تواند تا پایان مسابقات 

لیگ این لیست را نهایی کند.
اشتباه  مترجم  خبری  نشست  در  احتمالًا  کرد:  عنوان  تقوی 
بازیکن هر  ترجمه کرده است؛ شاید چون بحث دستیار و 

دو به صورت همزمان مطرح شد این اشتباه به وجود آمد.
برای  این سوال که  به  والیبال در واکنش  فدراسیون  رئیس 
خیر،  یا  داده  پیشنهادی  فدراسیون  پیاتزا،  دستیار  انتخاب 
گفت: همانطور که پیاتزا در نشست خبری هم مطرح کرد، 
قرار شد ما فقط یک لیست از مربیان را به او بدهیم ولی در 
نهایت او خودش شخصاً انتخاب می کند. برخی از دوستان 
از صحبت های ما برداشت غلط داشتند؛ در دوره آقای پائز 
هم شرایط به همین صورت بود. یعنی ما به او گفتیم طبق 
قرارداد یک لیست از مربیان را در اختیارت می گذاریم و از 

بین آن ها نفرات مورد نظر خود را انتخاب کند.
وی ادامه داد: اما پائز اصرار داشت که دو نفری را انتخاب 
کند که اصلًا در لیست ما نامشان نبود. این خلاف قرارداد 
بود و ما هم مخالفت کردیم. اجازه هم ندادیم کار غیرقانونی 
خودش  پیاتزا  است  قرار  می کنند  تصور  بعضی ها  شود. 
او  برای  ما  پائز  مورد  در  اما  کند،  انتخاب  را  دستیارانش 
تصمیم گرفتیم. در صورتی که اصلًا این طور نبود. در هر دو 
مورد رویه به یک شکل است. ما در زمان پائز هم یک لیست 
به او دادیم و تنها تفاوتش این بود که تعداد نفراتی که در 
لیست دستیاران پائز قرار داشتند، ۶ نفر بود اما تعداد لیست 

دستیارانی که به پیاتزا داده ایم 2۰ نفر است.
پیاتزا  تقوی گفت: علت این تفاوت تعداد دستیاران لیست 
به  تازه  من  پائز  زمان  در  که  بود  خاطر  این  به  هم  پائز  و 
فدراسیون آمده بودم و اردو هم شروع شده بود و ما برای 
اینکه به توافق برسیم لیست با تعداد نفرات کمتر ارائه دادیم 
تا زودتر به جمع بندی برسیم اما الان تعداد نفرات بیشتری 
را به پیاتزا معرفی کردیم تا با توجه به زمانی که در اختیار 

دارد، به جمع بندی برسد.
روال  صورت  هر  در  کرد:  تأکید  والیبال  فدراسیون  رئیس 
برای هر دو مربی به یک صورت بوده و هیچ تفاوتی وجود 
ندارد. به آقای پیاتزا گفتیم از این لیست 2۰ نفره هر کدام را 
خودش دوست دارد انتخاب کند که با این موضوع موافقت 
کرده اما پائز قبول نکرد و گفت من خودم باید انتخاب کنم. 
در صورتی که طبق قرارداد او باید از لیستی که فدراسیون 
در اختیارش گذاشته دستیارش را انتخاب می کرد. او مربی 
تیم ملی ایران بود و نمی توانست با یک مربی درجه سه که 
از قبل با یکدیگر آشنا هستند را انتخاب کند. این منطقی نبود 

و برای ما هم امکان پذیر نبود.
انتخاب دستیار  تقوی گفت: برخی دوستان می گویند روال 
پیاتزا و پائز با همدیگر فرق دارد در صورتی که هیچ تفاوتی 
با هم ندارند و دوستانی که این نقد را به ما وارد می کنند 
تا  کنند  مطالعه  هم  را  دوران  آن  مصاحبه های  است  بهتر 
برای هر دو  ندارند و  با هم  تفاوتی  متوجه بشوند که هیچ 

مربی در انتخاب دستیار روال به یک شکل بوده است.

اوستون اورونوف به مدت شش هفته از میادین دور خواهد 
بود.

اوستون ارونوف که در بازی با ذوب آهن دچار آسیب دیدگی 
شد برای ۶ هفته آینده از میادین به دور خواهد بود تا سلامتی 

خود را با اقدامات پزشکی و تمرینات اختصاصی بازیابد.
بنا بر اعلام دکتر فرید زرینه، رئیس کمیته پزشکی باشگاه، 
گزارش  اخذ  و  گرفته  صورت  ام آر آی  مشاهده  از  پس 
تصویربرداری، متاسفانه تشخیص ابتدایی تیم پزشکی مبنی 

بر آسیب نسبتا شدید در ناحیه همسترینگ تایید شد.
بر این اساس با توجه به پروتکل های تعریف شده پزشکی، ۶ 
هفته طول درمان برای این بازیکن در نظر گرفته شده است.

اعلام  امیری  وحید  وضعیت  آخرین  با  ارتباط  در  همچنین 
شد؛ رباط داخلی این بازیکن که پیش از این آسیب دیده بود 
بهبود یافته و دردی که وی در یکی از تمرینات پیش از بازی 
اقدامات  است.  دیگری  عارضه  کرد  احساس  ذوب اهن  با 
انجام است و  او در حال  برای  پزشکی و فیزیوتراپی لازم 
دو هفته آینده را زیر نظر پزشکان و تحت برنامه های تمرینی 

اختصاصی سپری می کند.

پایان سال برای اوستون اورونوف!



ترامپ: 
عدم توافق به ضرر روسیه تمام می شود 

آمادگی روسیه برای بررسی پیشنهادات ترامپ، اشاره لاوروف به 
تضمین  حقوقی بعنوان شرط حل  بحران اوکراین، نگرانی شولتز از 
سیاست آمریکا، مخالفت انگلیسی ها با اقدامات ترامپ و اعتراف به 
عدم توانایی ارتش اوکراین، از مهمترین رویدادها پیرامون جنگ 

هستند. 
به گزارش تسنیم، دونالد ترامپ، رئیس جمهور ایالات متحده تهدید 
کرده است که در صورت عدم دستیابی به »توافق« برای حل وفصل 
افزایش  بر واردات را  مناقشه اوکراین در آینده نزدیک، تعرفه ها 
داده و تحریم های جدیدی علیه صادرات روسیه به آمریکا اعمال 

خواهد کرد.
 »Truth Social« وی شب گذشته در صفحه خود در شبکه اجتماعی
در این رابطه نوشت: »اگر ما به یک توافق نرسیم، و آن هم در آینده 
نزدیک، من گزینه ای جز اعمال مالیات های سنگین، افزایش تعرفه ها 
ایالات متحده و  به  بر همه چیزهایی که روسیه  اعمال تحریم   و 
اروپا، صادر  اتحادیه  اعضای  از جمله  دیگر،  کشورهای مختلف 

می کند، نخواهم داشت.«
به روسیه را  ادعا که قصد آسیب رساندن  این  با  ترامپ همچنین 
ندارد و به مردم این کشور علاقه دارد، افزود که  همیشه روابط 

خوبی با رئیس جمهور ولادیمیر پوتین، داشته است. 
ترامپ دستیابی به توافق صلح را به عنوان »خدمتی بزرگ« به روسیه 
توصیف کرده و یادآور شد: »من آماده ام یک خدمت بسیار بزرگ 
را به طرف روسی انجام دهم. همین حالا توافق کنید و این جنگ 
بی معنی را متوقف کنید، چرا که در غیر این صورت اوضاع فقط 

بدتر خواهد شد.«
رئیس جمهور آمریکا در ادامه تأکید کرد که نباید نقش روسیه در 

پیروزی در جنگ جهانی دوم فراموش شود.
ضمن اینکه روزنامه »وال استریت ژورنال« گزارش داده که ترامپ 
به نماینده ویژه خود در امور اوکراین، کیت کلوگ، مأموریت داده 
تا مناقشه اوکراین را ظرف مدت 100 روز حل وفصل کند. این 
روزنامه ارزیابی کرده که »تقریباً هیچ کس باور ندارد« که کلوگ 
بتواند این وظیفه را انجام دهد. این مأموریت بیشتر به عنوان اولین 
گام برای سازماندهی مذاکرات صلح تلقی می شود، مذاکراتی که 

ترامپ قصد دارد شخصاً بر روند آن نظارت کند.
بررسی  حال  در  واشنگتن  که  کرد  اعلام  چهاشنبه  روز  ترامپ 
موضوع ادامه ارسال تسلیحات به کی یف است. وی در پاسخ به 
سوال خبرنگاران درباره ادامه حمایت تسلیحاتی آمریکا از اوکراین 

گفت: »ما در حال بررسی این موضوع هستیم.«
علاوه بر این او با اشاره به اینکه موضوع مناقشه اوکراین در جریان 
تماس  اخیر وی با رئیس جمهور چین، شی جین پینگ، مطرح شده، 
انجام  »به زودی«  نیز  پوتین  با ولادیمیر  اضافه کرد که دیدار وی 

خواهد شد.
از سوی دیگر، رئیس جمهور روسیه از قبل اعلام کرده که مسکو 
مناقشه  حل وفصل  برای  آمریکا  جدید  دولت  با  گفت وگو  آماده 
اوکراین است. ولادیمیر پوتین تأکید کرد که مهم ترین مسئله، رفع 
دلایل اصلی این بحران است. وی همچنین یادآور شد که روسیه 
اظهارات ترامپ و تیم او درباره تمایل به احیای روابط و جلوگیری 

از وقوع جنگ جهانی سوم را مورد توجه قرار داده است.
در ادامه می توانید تحولات مربوط به هزار و شصت و پنجمین روز 

جنگ اوکراین را دنبال بفرمایید:
******

ترامپ از مشاوران بایدن در موضوع اوکراین انتقاد کرد
دونالد ترامپ، رئیس جمهور ایالات متحده شب گذشته، چهارشنبه، 
در نخستین مصاحبه خود پس از مراسم تحلیف با شبکه تلویزیونی 
»فاکس نیوز«، ابراز عقیده کرد که جو بایدن، رئیس جمهور قبلی 
آمریکا، مشاوران بدی در موضوع اوکراین داشته است. وی تأکید 

کرد که این درگیری اصلًا نباید رخ می داد. 
رئیس جمهور آمریکا گفت: »به جو بایدن مشاوره های بسیار بدی 
داشت،  اوکراین  موضوع  در  بدی  مشاوران  او  است.  شده  داده 
توصیه های اشتباهی به او ارائه شد و این درگیری اصلًا نباید اتفاق 

می افتاد.«
ابراز اطمینان کرد که علاوه بر موضوع اوکراین  ترامپ همچنین 
بایدن در تمامی مسائل، مشاوران بسیار ضعیفی داشته است. وی 
اشاره کرد که بایدن همچنین در موضوعاتی مانند مناقشه اسرائیل 
و فلسطین، خروج نیروهای آمریکایی از افغانستان و سایر مسائل، 
اینجا  به  جهانی  اوضاع  که  کرده  دریافت  نادرستی  مشاوره های 

رسیده است.
مناقشه  حل وفصل  شرط  را  حقوقی  تضمین های  لاوروف 

اوکراین دانست
سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه اعلام کرد که حل وفصل 
مناقشه اوکراین باید بر اساس تضمین های حقوقی قابل اعتماد انجام 

شود.
وی در کنفرانس مطبوعاتی پس از مذاکراتش با ژن بیک کولوبایف، 
باره  این  در  سوالی  به  پاسخ  در  قرقیزستان،  خارجه  امور  وزیر 
گفت: »ما به ویژه تأکید داریم که این مناقشه تنها می تواند بر اساس 
توافقات حقوقی قابل اعتماد و الزام آور  حل وفصل شود که در آن 

مکانیزم جلوگیری از نقض این توافقات تضمین شده باشد.«
را  یادآور شد که طرف روسی همکاران خود  لاوروف همچنین 
در جریان آخرین تحولات مربوط به حل وفصل مناقشه اوکراین 
قرار داده است. وی تأکید کرد که مسکو همچنان به دستیابی به 
اهداف عملیات ویژه نظامی و حذف دلایل اصلی بروز این بحران 

پایبند است.
رئیس دستگاه دیپلماسی روسیه تاکید کرد که مسکو به حل وفصل 
بحران اوکراین از طریق حذف دلایل اصلی آن متعهد است و درک 
این موضوع که بدون این اقدام، صلح ممکن نیست، حتی در میان 

کشورهای اروپایی و ایالات متحده نیز در حال گسترش است.
اوکراین  درباره  ترامپ  پیشنهادات  شرایط  روس:   دیپلمات 

باید بررسی شود
سازمان  در  روسیه  دائم  نماینده  اول  معاون  پولیانسکی،  دیمیتری 
ملل متحد، اعلام کرد که مسکو باید شرایط پیشنهاد رئیس جمهور 
ایالات متحده، دونالد ترامپ، برای پایان دادن به مناقشه اوکراین را 

مورد بررسی قرار دهد.
پایان درگیری مسلحانه محدود  به  فقط  »این موضوع  وی گفت: 
نمی شود. در وهله اول، مسئله حذف دلایل اصلی بحران اوکراین 

مطرح است.« 
این دیپلمات با اشاره به اینکه روسیه ابتدا باید بداند که »توافق« از 
دید ترامپ چه معنایی دارد، افزود: »او مسئول آنچه ایالات متحده 
از سال 2014 در اوکراین انجام داده، نیست؛ اقداماتی که این کشور 
را به یک »ضد روسیه« تبدیل کرده و برای درگیری با ما آماده کرده 
است. اما ترامپ اکنون این امکان را دارد که این سیاست مخرب 

را متوقف کند.«
اولاف شولتز: ترامپ چالشی برای اروپا خواهد بود

کنفرانس  در  چهارشنبه  روز  آلمان  صدراعظم  شولتز،  اولاف 
مطبوعاتی به مناسبت شصت ودومین سالگرد امضای معاهده الیزه 
میان آلمان و فرانسه، هشدار داد که دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
جدید ایالات متحده، برای کشورهای اروپایی یک چالش خواهد 
بود. وی گفت: »از این هفته ما باید با دولت جدید ایالات متحده 
سروکار داشته باشیم. همان طور که قبلًا مشخص شده، رئیس جمهور 

ترامپ یک چالش خواهد بود.« 
شولتز هنگام بیان کلمه »چالش« مکث معناداری کرد.

صدراعظم آلمان همچنین تأکید کرد که کشورهای اروپایی دارای 
بر  اروپا  امروز  و  هستند  همکاری  و  دوستی  طولانی  تاریخچه 
اروپایی  سیاستمداران  که  افزود  است. وی  استوار  بنیاد  این  پایه 

تصمیمات رئیس جمهور آمریکا را با دقت بررسی خواهند کرد.
ظرف  اوکراین  مناقشه  حل  در  ترامپ  توانایی  به  امیدواری 

شش ماه 
فنلاند، روز گذشته در سخنرانی  رئیس جمهور  استاب،  الکساندر 
خود در مجمع جهانی اقتصاد در داووس، ابراز امیدواری کرد که 
دونالد ترامپ، رئیس جمهور ایالات متحده، قادر خواهد بود مناقشه 

اوکراین را ظرف شش ماه حل وفصل کند.
که 24  است  این صورت  به  زمان بندی  می کنم  »فکر  گفت:  وی 
ساعت وعده داده شده، اکنون به بازه ای بین سه تا شش ماه تبدیل 
شده است. این احتمالاً پنجره فرصتی است که با آن مواجه هستیم 

و باید به موفقیت آن امیدوار باشیم. «
به عقیده او، رئیس جمهور آمریکا اکنون در تلاش است تا راه حلی 
برای اوکراین ارائه کند که بتواند مشابه موفقیت حاصله در مناقشه 

اسرائیل و فلسطین باشد.
رئیس جمهور فنلاند همچنین هشدار داد که در حل وفصل مناقشه 
که  سناریویی  کرد؛  پرهیز  افغانستان«  »سناریوی  از  باید  اوکراین 
در آن قدرت سیاسی کابل مدت کوتاهی پس از خروج نیروهای 

آمریکایی سقوط کرد.
حل  برای  ترامپ  برنامه های  با  بریتانیایی  افسران  مخالفت 

مناقشه اوکراین 
دفاع  وزارت  در  خود  خبری  منابع  به  استناد  با  »تایمز«  روزنامه 
بریتانیایی  نظامی  بلندپایه  افسران  که  است  داده  گزارش  انگلیس 
با برنامه های دونالد ترامپ، رئیس جمهور ایالات متحده، برای حل 
سریع مناقشه اوکراین مخالفت کردند، زیرا به عقیده آن ها این امر 

ممکن است به تقویت توان نظامی روسیه منجر شود.
در این گزارش آمده است: »افسران بلندپایه ارتش بریتانیا معتقدند 
که به محض امضای توافق صلح توسط ترامپ، رقابتی میان روسیه 
و غرب برای مجهز سازی بیشتر ارتش های خود آغاز خواهد شد.«

رالف وودیس، ژنرال ارتش بریتانیا و فرمانده نیروهای واکنش سریع 
ناتو، در این رابطه به این روزنامه گفت که در »مناقشه احتمالی 
بعدی« روسیه ممکن است به موفقیت های بسیار بزرگ تری دست 

یابد.
علاوه بر این، اعضای ناتو به کاهش توانایی  نظامی اوکراین و تاثیر 
آن بر مذاکرات صلح اشاره کردند. به گزارش این روزنامه، امضای 
توافق صلح ممکن است منجر به از دست دادن مناطق تحت کنترل 

کی یف شود.
اشاره به عدم توانایی ارتش اوکراین در دفاع از خطوط مقدم

روزنامه انگلیسی »تلگراف« گزارش داده است که نیروهای مسلح 
اوکراین دیگر توانایی کافی برای دفاع مؤثر از خطوط دفاعی خود 

در خط مقدم جبهه نبرد را ندارد. 
خطوط  در  دشواری  شرایط  در  اوکراین  گزارش،  این  اساس  بر 
دفاعی به طول یک هزار کیلومتر قرار دارد. به گفته یکی از نظامیان 
اوکراینی با نام مستعار »داروین«، یکی از دلایل اصلی این وضعیت 
نامطلوب، بهبود فناوری های جنگ الکترونیک روسیه علیه پهپادهای 

اطلاعاتی FPV است.
این  در  ارتش روسیه  موفقیت های  یادآوری شده که  در گزارش 
زمینه به نمادی از »واقعیت سخت امروز« برای نیروهای اوکراینی 

تبدیل شده است.
پیش  از این، همان روز چهارشنبه، ستاد کل نیروهای مسلح اوکراین 
نیز به دشواری وضعیت نظامیان این کشور در خطوط تماس جبهه 
اعتراف کرده و برتری ارتش روسیه از لحاظ تجهیزات فنی و تعداد 

نیروها را عامل این مشکل دانست.
سرنگونی 114 پهپاد اوکراینی در مناطق مختلف روسیه

سامانه های  که  داد  گزارش  چهارشنبه  روز  روسیه  دفاع  وزارت 
پدافند هوایی این کشور طی 24 ساعت گذشته 114 پهپاد مهاجم 
اوکراینی از نوع هواپیما را در مناطق مختلف این کشور سرنگون 

کرده اند.
علاوه بر این، طبق این اطلاعات، نیروهای مسلح روسیه در این 
مواد  و  پهپادها  توپخانه ای،  و  موشکی  تسلیحات  انبارهای  مدت 
سوختی ارتش اوکراین را هدف قرار دادند و در 136 منطقه به 

محل تجمع نیروها و تجهیزات دشمن ضربه زدند.
وزارت دفاع همچنین تأکید کرد که از زمان آغاز عملیات ویژه 
نظامی، نظامیان روسیه بیش از 30 هزار دستگاه از تجهیزات نظامی 

ارتش اوکراین را نابود کرده اند.
به  قصد مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی برای سفر 

روسیه و اوکراین 
کل  مدیر  گروسی،  رافائل  که  داده  گزارش  »رویترز«  خبرگزاری 
آژانس بین المللی انرژی اتمی )IAEA(، قصد دارد طی چند هفته 

آینده بار دیگر به روسیه و اوکراین سفر کند. 
آژانس  مقامات  نگرانی  سفر،  این  دلیل  آژانس،  این  گزارش  به 
اطراف  در  نظامی  فعالیت های  تشدید  از  اتمی  انرژی  بین المللی 

نیروگاه هسته ای زاپروژیا عنوان شده است.
اوکراین،  ارتش  به حملات  اشاره  بدون  گروسی،  قبل  روز  چند 
زاپروژیا  نیروگاه  نزدیکی  در  انفجارهایی  که  بود  کرده  اعتراف 
به صورت روزانه رخ می دهد. وی تأکید کرد که این انفجارها امنیت 

هسته ای و ایمنی نیروگاه های اتمی را به خطر می اندازند.
در  اقتصاد  جهانی  مجمع  حاشیه  در  علی اف  با  زلنسکی  دیدار 

داووس 
الهام علی اف، رئیس جمهور آذربایجان روز چهارشنبه در حاشیه 
زلنسکی،  ولودیمیر  با  سوئیس  داووس  در  اقتصاد  جهانی  مجمع 

رئیس جمهور اوکراین، دیدار و گفتگو کرد.
بر اساس بیانیه  منتشره از سوی  دفتر ریاست جمهوری آذربایجان 
منتشر شده، در جریان این مذاکرات روابط میان باکو و کی یف در 
حوزه های سیاسی، اقتصادی و انسانی، همکاری در زمینه انرژی و 

مسائل مربوط به امنیت منطقه  مورد بحث قرار گرفت.
طرف  درخواست  به  دیدار  این  که  شده  یادآوری  بیانیه  این  در 

اوکراینی انجام شده است.
اعلام   2024 سال  سپتامبر  در  علی اف  الهام  که  است  ذکر  قابل 
کرده بود که جمهوری آذربایجان آماده است در حل وفصل بحران 
اوکراین مشارکت داشته باشد، اما به طور قاطع با کمپین تحریم های 

ضدروسی مخالف است و در آن مشارکت نخواهد کرد.

سخنگوی شورای نگهبان :

شورای نگهبان دیگر به لوایح پالرمو و CFT ورود نمی کند

پزشکیان:

 با وجود مردم مشکلات قابل حل است

سخنگوی شورای نگهبان گفت: این روزها مباحثی درباره 
آن  تصویب  که  می شود  مطرح   CFT و  پالرمو  لایحه  دو 
نگهبان  شورای  بنابراین،  و  است  قبل  سال های  به  مربوط 

دیگر ورودی به این لوایح نمی کند.
گفتگو  در  نگهبان  شورای  سخنگوی  طحان نظیف،  هادی 
الاسلام  شهادت حجت  تسلیت  میزان ضمن  خبرگزاری  با 
الاسلام  3۹ و حجت  رئیس شعبه  رازینی  والمسلمین علی 
عالی  دیوان   ۵3 شعبه  رئیس  مقیسه  محمد  والمسلمین 
کشور، بیان کرد: شهادت این دو شهید بزرگوار را تبریک 
و تسلیت عرض می کنم، تبریک از این جهت که شهادت، 
پاداش یک عمر تلاش و مجاهدت آنان است و تسلیت از 
جهت فقدان دو قاضی شجاع و کارآمد برای ملت ایران و 

دستگاه قضائی.
مرجع  قضائیه  قوه  اینکه  بیان  با  وی  مهر،  گزارش  به 
حافظ  قضائی  دستگاه  گفت:  است،  تظلمات  به  رسیدگی 
اسلامی است و همواره  انقلاب  ارزش های  حقوق ملت و 
در مسیر عدالت گستری، مبارزه با فساد و همچنین در برابر 
گروه های تروریستی و فتنه گر ایستادگی کرده است. مسلماً 
تا آسیب ها  این مسیر دشمنان هم در صدد هستند  در طی 
و لطماتی را به قوه قضائیه وارد نمایند، اما دستگاه قضائی 
برابر  در  استواری  سد  و  برکات  و  خدمات  منشأ  همواره 

دشمنان ایران و نظام اسلامی بوده و خواهد بود.
هرگاه فرآیند بخش اول بودجه ۱۴۰۴ به پایان برسد، 

بخش دوم بودجه در دستورکار قرار می گیرد
وی ادامه داد: اصلاحات مجلس در این باره هم اینک در 
این  زمان بندی  طبق  و  است  نگهبان  بررسی شورای  دست 
موارد را بررسی و نتیجه را به مجلس اعلام می کنیم. هرگاه 
فرآیند بخش اول یعنی احکام لایحه بودجه 1404 به پایان 
برسد، بخش دوم که شامل جداول بودجه و ارقام بودجه 

است، در دستور کار قرار می گیرد.
دستور  در  هم  دیگری  مصوبات  اینکه  بیان  با  طحان نظیف 
اصلاح  به  مربوط  طرح  گفت:  دارد،  قرار  شورا  این  کار 
نمایندگان مجلس که در  بر رفتار  قانون نظارت  از  موادی 
در  که  داشت  ابهاماتی  آمد  نگهبان  شورای  به  قبل  مرحله 
کار  دستور  در  و  اصلاح  را  ابهامات  مجلس  حاضر  حال 

شورای نگهبان قرار دارد.
موافقتنامه  لایحه  داد:  ادامه  نگهبان  شورای  سخنگوی 
اتحادیه  و  ایران  اسلامی  جمهوری  بین  آزاد  تجارت 
قرار  نگهبان  شورای  کار  دستور  در  هم  اوراسیا  اقتصادی 

دارد و پس از بررسی، نتیجه را اعلام خواهیم کرد.
اشکالی  و  ابهام  پالرمو  به لایحه  نسبت  نگهبان  شورای 

نداشته است
لایحه  به  نسبت  نگهبان  شورای  کرد:  بیان  طحان نظیف 
پالرمو ابهام و اشکالی نداشته است و علت ارجاع به مجمع 
نظارت  عالی  هیئت  ایرادات  از  ناشی  مصلحت  تشخیص 
اصرار  با  که  بود  نظام  کلی  سیاست های  اجرای  حسن  بر 
 CFT مجلس به مجمع ارجاع شد. البته این شورا نسبت به
دیگر  الان  نگهبان  شورای  داشت،  ایراداتی  و  اشکالات 

ورودی به موضوع این دو لایحه ندارد.
دولت  کارکنان  استخدام  ساماندهی  طرح  به  اشاره  با  وی 
آمد  و  رفت  بار  چند  از  بعد  این طرح  ایرادات  گفت:  نیز 
اما هیئت عالی  برطرف شد.  نگهبان  بین مجلس و شورای 
اشکالاتی  نظام  کلی  سیاست های  اجرای  حسن  بر  نظارت 
اصرار  با  و  شد  ارجاع  مجلس  به  که  داشت  آن  به  نسبت 

مجلس به مجمع تشخیص ارجاع شد.
شورای نگهبان درباره واردات خودرو هیچ ابهام و اشکالی 

ندارد
طحان نظیف درباره واردات خودرو نیز اظهار کرد: شورای 
نگهبان درباره واردات خودرو هیچ ابهام و اشکالی نداشت 
و این موضوع به مجلس منعکس شد، در حال حاضر باید 
انجام شده توسط  آیا اصلاحات  باشید که  پیگیر  از مجمع 

نمایندگان رافع ایراد هیئت عالی نظارت بوده با خیر.
درباره  سیاسی  جریانات  از  برخی  گمانه زنی  درباره  وی 
مهندسی انتخابات توسط شورای نگهبان نیز گفت: شورای 
نگهبان یک نهاد تخصصی حقوقی است و مبنایش در بحث 
نگهبان  شورای  آنچه  است.  قانون  داوطلبان  شرایط  احراز 
شرایط  کننده  ثبت نام  افراد  که  است  این  می کند  بررسی 
به  سیاسی  عینک  با  جریانات  طبیعتاً  نه،  یا  دارند  قانونی 
سیاسی  عینک  با  است  ممکن  و  می کنند  نگاه  موضوعات 
شورای  اما  باشند،  داشته  قضاوتی  نگهبان  شورای  درباره 
نگهبان نگاه جناحی، حزبی یا گروهی ندارد و مبنای خود 
دیگران  یا خوش نیامد  برای خوش آمد  و  می داند  قانون  را 

کاری را انجام نمی دهد.

رئیس جمهور گفت: این انسان ها هستند که کشور را حفظ 
می کنند نه صرفاً ثروت و منابع. اگر انسان ها را داشته باشیم 
هم  باشیم  نداشته  منابعی  که  صورتی  در  حتی  می توانیم 

پیش برویم. 
به  استانی  سفر  از  روز  دومین  ادامه  در  پزشکیان  مسعود   
با حضور   1403 بهمن   4 پنجشنبه  ظهر  از  پیش  خوزستان 
در »نشست توسعه عدالت در فضای آموزشی با مشارکت 
مردم« با بیان این که »همه مشکلات قابل حل است و لازم 
نیست به دیگران چشم  بدوزیم«، اظهار کرد: کمبود فضای 
اگر  نتوانیم آن را برطرف کنیم .  نیست که  آموزشی چیزی 
راه حل  هم  بعد  کنیم  کاری  چنین  می توانیم  که  کنیم  باور 

پیدا می شود.
وی افزود: چرا نباید بچه های ما در فضای آموزشی مناسب 
درس بخوانند نه در کپرها؟ این انسان ها هستند که کشور 
را  انسان ها  اگر  منابع.  و  ثروت  نه صرفاً  می کنند  حفظ  را 
نداشته  منابعی  باشیم می توانیم حتی در صورتی که  داشته 

باشیم هم پیش برویم.
ارتقای  و  انسان ها  آموزش  شد:  یادآور  رئیس جمهوری 
پرورش صورت  و  آموزش  کمک  با  همه  دانایی  و  شعور 
نمی تواند  دشمن  دیگر  دهد  رخ  اتفاق  این  اگر  می گیرد. 
اهداف  و  استفاده  دعواها  از  ما  در کشور  اینکه  فکر  حتی 

خود را دنبال کند، امکان تحقق نخواهد داشت.
مشارکت  و  زنان  از حضور  »باید  این که  بیان  با  پزشکیان 
آنان در حل مسائل استفاده کنیم«، اظهار کرد: تصور این که 

اذهان  نادرست  تصور  کنند یک  کار  می توانند  مردها  فقط 
توجه  کارآمدی  و  تخصص  بر  آن  جای  به  باید  و  ماست 
مبنا  را  گروه ها  به  وابستگی  و  افراد  ظاهر  این که  نه  کنیم. 

قرار دهیم.
وی با قدردانی از اقدامات خیرین مدرسه ساز، گفت: اعتقاد 
و  بیاییم  به صحنه  وجود  تمام  با  که  است  این  ما  باور  و 
سمن ها  و  خصوصی  و  دولتی  بخش های  همه  کمک  با 
مشکلات آموزش و پرورش و دیگر مشکلات نظیر آب و 
فاضلاب را در استان خوزستان حل کنیم. هر آنچه که از 
اختیارات لازم باشد برای پیشبرد برنامه ها و طرح هایی که 
براساس شواهد علمی باید تدوین شود را به شما واگذار 

خواهیم کرد.
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آگهي مزایده عمومي فروش ششدانگ یک قطعه زمین واقع در 

آستارا –جاده ویرمونی –شهرک حاجیان )نوبت سوم(

یک  ششدانگ  شهر،  اسلامي  شوراي   1403/6/13 مورخ   72 شماره  صورتجلسه  استناد  به  دارد  نظر  در  آستارا  شهرداري 
–جاده  نشانی آستارا  به  به مساحت 81/ 606 متر مربع   ثبتی 841/ 9/ 834 بخش 32 گیلان  به شماره پلاک  قطعه زمین 
ویرمونی –شهرک حاجیان )نوبت سوم( از طریق مزایده عمومی به فروش برساند ، لذا از واجدین شرایط دعوت بعمل 
فراخوان   شماره  )www.setadiran.ir(به  دولت  الکترونیک  تداركات  سامانه  به  بیشتر  اطلاعات  كسب  براي  آید  مي 
2003050208000011مراجعه نموده و بعد از بررسي اسناد و شرایط شركت در مزایده، پیشنهادات خود را در این سامانه 

ثبت نمایند.
-متقاضیان شركت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه ، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهي امضاي الکترونیکي 

) به صورت برخط( براي كلیه صاحبان امضاي مجاز و مهر سازماني اقدام لازم را به عمل آورند.
مواعد زماني :

 تاریخ انتشار فراخوان :    روز  شنبه  مورخه   1403/11/6
مهلت دریافت اسناد فراخوان :  روز شنبه مورخه    1403/11/13

مهلت ارائه پیشنهادات :   تا ساعت     14/30   روز   شنبه   مورخه  11/27//1403
 زمان بازگشائی پاكت ها : ساعت    15  روز  شنبه مورخ  1403/11/27

-نوع و مبلغ تضمین شركت در فرآیند ارجاع كار : ضمانتنامه بانکي معتبر و یا واریز نقدی جهت سپرده شركت درمزایده  
بنام تمركز وجوه  بانک ملي  شعبه  شهرداري  نزد  به شماره حساب 0116982655006   مبلغ 455/000/ 3/337 ریال  به 

سپرده شهرداری 
اطلاعات تماس و آدرس دستگاه : آستارا -خیابان امام )ره( شهرداري آستارا - 01344822025

الوان پور
شهردار بندر مرزی آستارا 

نوبت اول عراقچی در پاسخ به گوترش: 

موعظه ایرانیان گستاخانه است 
دبیرکل سازمان  به سخنان  واکنش  در  ایران  امور خارجه  وزیر 
ملل تأکید کرد که ایران هرگز به دنبال سلاح هسته ای نبوده است 
و پایبندی ایران به ان.پی.تی. برای همگان واضح و روشن است. 
خارجه  امور  وزیر  عراقچی،  عباس  سید  تسنیم،  گزارش  به 
»آنتونیو  چهارشنبه  روز  اظهارات  به  ایران  اسلامی  جمهوری 
نشست  در  ایران  علیه  متحد  ملل  سازمان  دبیرکل  گوترش« 

داووس پاسخ داد.
عراقچی بامداد پنجشنبه در شبکه اجتماعی ایکس و با اشاره به 
اظهارات گوترش نوشت: گستاخانه است که به ایرانیان موعظه 
داشتن  از  دست  که  کنند  روشن  همیشه  برای  بار  »یک  کنید؛ 

سلاح هسته ای برمی دارند«.
وزیر امور خارجه ایران در ادامه تأکید کرد: »تعهد دیرینه ایران 

به رژیم جهانی عدم اشاعه بر همگان واضح است«.
 NPT او با یادآوری این نکته که »ایران در سال 1۹6٨ معاهده
مقام  نوشت:  کرد.«،  امضا  مؤسس  اعضای  از  یکی  به عنوان  را 
کشتار  تسلیحات  همه  شرعی  حکم  صدور  با  رهبری  معظم 
ایران  نوشت:  همچنین  کرده اند.عراقچی  اعلام  حرام  را  جمعی 

در  را  بازرسی  رژیم  جامع ترین  که  را  برجام   201۵ سال  کرد؛ در  اعلام  به صراحت  و  امضا  می کرد،  اعمال  آژانس  تاریخ 
»ایران بار دیگر تأکید می کند که هیچ گاه و تحت هیچ شرایطی 
یا به دست آوردن سلاح هسته ای  به دنبال جست وجو، تولید و 
نخواهد بود )برجام، بند ج از بخش »مقدمه و مفاد عمومی«(.او 
تأکید کرد: این یک تعهد دائمی و روشن است که ایران حتی 
از توافق برجام در سال 2- 1٨  از خروج یکجانبه آمریکا  پس 
به آن متعهد باقی مانده است.وزیر امور خارجه ایران در پایان 
بررسی واقعیت؛ »مرتبط ترین سؤال« در منطقه  خاطرنشان کرد: 
فلسطین،  سرزمین های  اشغال  و  غزه  در  اسرائیل  نسل کشی  ما 
و  اسرائیل  واقعی  هسته ای  زرادخانه  این  است.  لبنان  و  سوریه 
امتناع از پیوستن به NPT است که تهدیدی برای جهان به شمار 
شود. پرده پوشی  یا  عادی انگاری  نباید  حقیقت  این  می رود، 

چهارشنبه  دیروز  متحد  ملل  سازمان  دبیرکل  گوترش،  آنتونیو 
در نشست مجمع جهانی اقتصاد در داووس سوئیس در ادعایی 
با  روابط  بهبود  جهت  در  را  اول  گام  باید  ایران  که  کرد  بیان 
کشورهای منطقه و ایالات متحده با روشن ساختن این موضوع 

که هدف آنها تولید سلاح هسته ای نیست، بردارد.
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